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Dovolte, abych se představila: jmenuji se Věra Kellnerová, jsem vdaná       
a mám jednu dospělou dceru, která již má svoji rodinu. Kyjov je mým rodným 
městem i bydlištěm. Povoláním jsem úřednice. 
 
Na jaře tohoto roku jsem převzala psaní městské kroniky. Je to pro mne 
práce nová a zajímavá, a ráda bych, aby při čtení v budoucnu čtenář viděl, 
že naše město je plné činorodých lidí, kteří nepodlehli lákavému lenošení na 
kanapi, ale udělali vše pro to, aby město žilo. Co je důkazem? Bezpočet 
kulturních akcí, přednášek cestopisných či o zdraví, sportovních klání, 
soutěží, vedení omladiny ke smysluplnému trávení času volného i nevolného,   
a též koncerty, promítání filmů nebo divadelní představení profesionálů       
i ochotníků. 
Obzvláště vysoce jsou v našem městě ceněny folklórní akce: hody, Letní 
slavnosti, zejména pak kyjovská folklórní „olympiáda“ – Slovácký rok. Ale ten 
není událostí roku 2005. 
 
K životu ve městě patří činnosti různých zájmových spolků a organizací: 
zahrádkářů, rybářů, chovatelů, fotbalistů, atletů, pěveckých sborů, 
orchestrů. Mnohdy se občané našeho města scházejí v méně organizovaných 
skupinách jen tak pro zábavu a učí se batikovat, vázat adventní věnce, cvičí, 
hrají volejbal. Prostory ke scházení jsou ve školnícchh  tělocvičnách, v Domě 
dětí a mládeže, na sokolovně a jinde. Samozřejmě k životu patří také 
občasné návštěvy kolotočů, předvánoční trhy na náměstí, jednou za čas       
i cirkus s artisty a cvičenou zvěří. 
V Kyjově jsou lidé jako všude jinde: malí i velcí, staří i mladí, pracovití       
i líní, veselí i smutní. Každý z nás má své radosti i bolesti, nejrůznější 
zájmy. Všichni bez rozdílu však chceme, aby se nám v našem městě dobře 
žilo, aby nám bylo domovem. 
 
Nejdříve bych, s laskavým dovolením čtenáře, uvedla časový přehled, 
abychom si v posloupnosti a stručně připomněli dění ve městě. 
 
 

JAK ŠEL ROK 
 

Leden 
 
Rok začal jako všechny jiné: probuzením po Silvestru, po oněch velkolepých 
oslavách, které jsou postupem let čím dál více ohňostrojnější                  
a petardovitější. Je účelné v kronice zaznamenat i údaje kolik čeho, ale 
copak lze spočítat, kolik rachejtlí bylo na přelomu Silvestra a Nového roku 
vystřeleno k obloze?  
 
Oslava může být krásná, radostná, pro někoho však i obtěžující. Ale všechno 
jednou skončí a týká se to i silvestrovského reje. Ráno je pak náročné. 
Probdělá noc a spousty lahůdek v žaludku způsobují, že se mnozí lidé se dají 
do kupy až v následujících dnech. Ovšem to záleží na míře hýřivosti          
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a na kondici jednotlivců. Kdo byl na Nový rok fit, mohl si vyšlápnout        
do přírody: ve Chřibech – na Cimburku - se  konalo vítání Nového roku. Bylo 
povoleno jít kteroukoliv trasou a ujít jakoukoliv vzdálenost, nic nebylo 
předem určeno. Povinností byla pouze dobrá nálada a chuť setkat se        
na čerstvém vzduchu s přáteli i lidmi neznámými.   
Méně zdatní pěší volili procházku městem, museli však počítat s dozvuky 
půlnoční kanonády, protože co pouliční kanonýři zakoupí, to také vystřílejí. 
Méně příjemné bylo kličkování mezi zbytky rachejtlí, zejména na náměstí, 
kde tradičně bývá ohňostroj největší. Nepořádek na ulicích zmizel až 
druhého ledna, i když televizní zpravodajové uváděli kladné příklady měst, 
kde bylo uklizeno hned na Nový rok. Ale pravda je, že by si měl každý     
po sobě uklidit sám. 
 
Prvním občánkem narozeným v letošním roce byla holčička Jana Eysseltová. 
Narodila se 13. ledna ve 20.20 hodin. Čísla 3,55 a 52 jsou míry novorozené 
krásky, jejíž šťastní rodiče dostali od města dárek 10 000 Kč. Janička však 
nebyla letošním prvním dítětem narozeným v kyjovské porodnici. Toto 
prvenství obsadila již 1. ledna v 7. 20 hod. holčička rodičů z Lipova. 
 
Na Tři krále Charita zorganizovala tradiční Tříkrálovou sbírku. Její 
slavnostní zahájení proběhlo na Masarykově náměstí pod vánočním stromem. 
 
 

Únor 
 
Zastupitelé schválili rozpočtový výhled na léta 2006 – 2010.  
 
Na základních školách proběhl zápis do prvních tříd. Od září byly na školách 
J. A. Komenského a Újezd otevřeny dvě první třídy, na Základní škole     
Dr. Joklíka a v Bohuslavicích jedna třída.   
 
Kyjovské basketbalistky závodily ve Švédsku na neoficiálním mistrovství světa 
klubových mládežnických celků. 
 
Od restaurace U Jančů vyšel fašaňkový průvod v režii přípravky Slováckého 
souboru. Masky Smrtka, Vodník, Baba s nošů a také Panák–slamák chodily  
po domech a nechaly se obdarovávat vínem, špekem, vejci a cibulí. Na malé 
vesnici je možné chodit po všech domech, ale v Kyjově to nelze. Masky 
navštěvují jen vybrané domy. Po obchůzce následovala veselice v nětčické 
hospodě U Jančů.   
 

Březen 
  
Před 100 lety se narodil a před 55 lety zemřel kyjovský rodák, profesor  
Jan Znoj, akademický sochař, malíř a keramik.  
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U příležitosti Měsíce knihy proběhl v knihovně Týden otevřených dveří. Jeho 
součástí byl cyklus přednášek Internet v praxi. Výuka byla určena 
začátečníkům i pokročilým. Přednášel Pavel Šibal. 
 
Mužský sbor Slováckého souboru účinkoval na Šištótě při Jarním otvírání 
sklepů.  
 
Městské kulturní středisko uspořádalo 16. ročník soutěže dětských zpěváčků 
Vyletěla holubička.  
 
Zemřel MVDr. František Lukl, nejstarší člen Slováckého souboru.  
 
Vinařský spolek při základní organizaci Českého svazu zahrádkářů uspořádal 
Josefský košt vína. Sešlo se 457 vzorků. 
 
Do konce letošního roku si museli občané dát vyměnit občanské průkazy, 
vydané do 31. 12. 1994. Staré průkazy po této době pozbyly platnosti. 
Protože vyřízení dokumentu trvá měsíc, bylo třeba si zajít na úřad           
v dostatečném předstihu. 
 
29. března u příležitosti Dne učitelů proběhlo v Radniční galerii setkání 
pedagogů a vedení města.   
 
 

Duben 
 
Od 1. dubna se stal novým ředitelem nemocnice Igor Kalix.   
 
V rámci dopravní výchovy uspořádala Kyjovská Speciální škola pro své žáky 
akci  Prevence není nikdy dost.   
 
23. dubna proběhla tradiční a oblíbená Kyjovská padesátka. Po chřibských 
cestách se milovníci přírody a turistiky vydali už po jednatřicáté.  
 
28. dubna si občané Kyjova, Boršova a Bohuslavic  připomněli    60. výročí 
ukončení války.  Byly položeny věnce k památníkům obětí války. 
 
V budově Městského úřadu na Masarykově náměstí č. 1 byla odhalena 
pamětní deska podplukovníku Stanislavu Adamovi, účastníku domácího         
a zahraničního odboje v období druhé světové války. V roce 1952 zemřel 
v komunistickém vězení. 
 
V Mateřské škole U Vodojemu byla uvedena do provozu schodišťová plošina. 
Umožní pohodlné přemístění imobilních dětí do patra školky. Nákup plošiny 
byl možný díky sponzorům, především pochopení vedení kyjovské sklárny. 
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Strážníci městské policie kontrolovali podávání alkoholických nápojů 
mladistvým. V jednom z barů přistihli tři sedmnáctileté hochy při konzumaci 
alkoholu. Barmance byla udělena bloková pokuta. 
 
 

Květen 
 
Na letišti u Milotic se konal 12. ročník kyjovského Jarního polétání. 
 
Při květnovém výjezdním zasedání Rady města Kyjova si radní osobně 
zkontrolovali stav lesů města Kyjova. 
 
V prostorách městského úřadu se uskutečnila mezinárodní konference, která 
jednala o vhodném modelu geoinformačního systému pro mikroregion Babí lom  
a Kyjov.   
 
V Základní škole J. A. Komenského přivítali v květnu milé hosty.            
Na návštěvu přijeli členové pěveckého souboru z polského Jozefowa. 
 
20. května byla zahájena sezona v Letním kině.  
 
Kino Panorama bylo vybaveno zvukovým systémem Dolby Digital Ex,      
který umožňuje mnohem kvalitnější promítání filmů. 
 
 

Červen 
 
Na konci školního roku přijal starosta nejlepší žáky kyjovských škol.  
 
V kapli sv. Josefa Kalasanského se konal koncert festivalu Concentus 
Moraviae. 
 
Městské kulturní středisko uspořádalo na koupališti Pohádkové dopoledne   
pro děti kyjovských mateřských a základních škol.   
 
Speciální škola pro sluchově postižené uspořádala Atletický den města 
Kyjova. Zúčastnily se ho všechny kyjovské základní školy.  
 
 

Červenec 
 
K uctění památky Jana Znoje vystavovalo Vlastivědném muzeu v Kyjově práce 
tohoto umělce. Výstava trvala do konce září. 
 
Město Kyjov přijímalo žádosti pro druhé kolo dotačního řízení pro poskytování 
příspěvků jiným organizacím. Žádosti bylo nutné podat do 31. 7. 2005.  
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Byla vyhlášena soutěž o nejkrásnější květinovou výzdobu okna, balkonu,  
nebo předzahrádky. Jedinou podmínkou zařazení do soutěže bylo bydlení 
v Kyjově. Záměrem bylo podpořit úsilí občanů o vzhled města. 
 
Zemřel Karel Macháček, čestný občan Kyjova.  

 
 

Srpen 
 
Zastupitelstvo jednalo o vybudování parkoviště v areálu nemocnice. Město 
zpracovalo projektovou dokumentaci pro územní a stavební řízení              
a zastupitelé schválili usnesení, v němž apelují na Radu Jihomoravského 
kraje, aby bezodkladně přijala opatření vedoucí k realizaci víceúrovňového 
parkoviště. 
 
V roce 2002 byl v prostoru parčíku za radnicí vybudován památník 
připomínající zaniklou židovskou komunitu a synagogu, která se nacházela 
v místě, kde je nyní restaurace Domu kultury. Letos na začátku června byl 
pomník poškozen neznámým vandalem, kterého se nepodařilo vypátrat. Odbor 
školství a kultury Městského úřadu Kyjov proto oslovil autory díla a ti 
poničené části pomníku opravili na vlastní náklady. 
 
Během posledního prázdninového víkendu se uskutečnil 13. ročník tenisového 
přeboru žáků O pohár města Kyjova. 
 
Rada města schválila výběrové řízení na pořízení požárního vozu pro hasiče, 
jehož cena je 6 milionů korun.  
 
 

Září 
 
Na zářijovou poradu starostů a valnou hromadu Dobrovolného svazku obcí 
Severovýchod zavítal ministr životního prostředí České republiky Libor 
Ambrozek. Předal obcím certifikát, kterým se sdružení přidělují finanční 
prostředky na zřízení dotřiďovací linky v Těmicích. 
 
Střední odborné učiliště Havlíčkova a Svaz zahrádkářů uspořádali tradiční 
výstavu ovoce a zeleniny. 
 
Senátor a člen zdravotní komise Jihomoravského kraje Tomáš Julínek       
se setkal s primáři Nemocnice Kyjov, aby se seznámil se situací v nemocnici. 
 
V ulicích Kyjova se jel II. ročník motocyklových závodů Kyjovský okruh. 
Účastnila se více než stovka závodníků, kteří závodili v šesti kategoriích. 
 
V mateřské škole U Vodojemu bylo po dvanácti letech provozu ukončeno 
dotování třídy pro děti s respiračními chorobami. 
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30. září byla do majetku města předána budova bývalých plynáren           
na Mlýnské ulici.   
 
 

Říjen 
 
Městské kulturní středisko uspořádalo přehlídku osobností a hudebních skupin 
evropské jazzové hudby. 
 
Sdružení Opona ve spolupráci s Městským kulturním střediskem uspořádalo 
VI. ročník Kyjovského divadelního podzimu.  
 
U příležitosti oslav vzniku naší republiky položili zástupci města věnce 
k pomníku padlých v Bohuslavicích, Boršově a Kyjově. Na malé vzpomínkové 
slavnosti u pomníku na Komenského ulici si přítomní občané, zástupci města    
a Sokolů vyslechli slavnostní úvodní projev spisovatelky Jarmily Bednaříkové   
a povídání pamětníka pana Oldřicha Krejčího. Důstojný rámec dala oslavám 
hudba Dechového orchestru Základní umělecké školy Kyjov pod taktovkou 
Jiřího Pimka. 
 
Antimonopolní úřad udělil městu Kyjov pokutu 35 000 Kč za chybu           
při zadávání veřejné zakázky na rozšíření domu s pečovatelskou službou.  
 
 

Listopad 
 
Listopad patřil Martinským hodům. Stárci Jan Machalínek a Jiří Petrů, 
stárky Lenka Pokoráková a Jana Vaníčková dokázali po celé tři dny vše 
uhlídat ke všeobecné spokojenosti. 
 
 

Prosinec 
 
Začátkem prosince vydalo ministerstvo zdravotnictví seznam nemocnic,   
které mohou poskytovat státem placenou zdravotnickou péči. Kyjovská 
nemocnice v tomto seznamu nebyla uvedena, proto vznikly obavy, že by se 
dostala mezi zařízení, kterým hrozí zrušení. 
 
26. prosince se konal tradiční Štěpánský běh. Závod mužů vyhrál Michael 
Nejedlý z Kladna a získal putovní pohár do svého vlastnictví.  
 
Celoroční snahy a praktické kroky ve věci prodeje staré a nedostavěné 
sportovní haly na Brandlově ulici skončily v tomto roce bez výsledku. Město 
přikročilo k vyhlášení nového záměru, k němuž se přihlásili další dva noví 
zájemci. Pro letošní rok se tím vše vrátilo na začátek. 
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O poslední adventní neděli se v kostele Nanebevzetí Panny Marie konal 
charitativní koncert. Výtěžek ze vstupného byl určen Kojeneckému ústavu 
v Kyjově. 
 
Strach z onemocnění ptačí chřipkou způsobil, že vakcíny proti chřipce byly 
vyprodány. V čekárnách u praktických lékařů byly k vidění nápisy:  Vakcína 
proti chřipce není. 
 
 
 

POČASÍ  
 
 
Počasí nám patrně bylo dáno jako vděčné a nekonečné téma k hovoru. Všichni 
bedlivě vzhlížíme k  obloze, žárlivě porovnáváme s televizními předpověďmi   
a se starými pranostikami. Pokud se vše nechová tak, jak je podle nás 
žádoucí, zdvíháme varovný ukazováček v očekávání konce světa.  
Nu, snad to nebude tak zlé. Každopádně jsou zde meteorologové a jejich 
pomocníci, kteří dlouhodobě sledují a pečlivě zapisují zejména teplotu 
vzduchu a množství srážek.  Jedním z nich je ing. Jiří Wenzl, který poskytl 
svá měření za rok 2005: 
 

      průměrná  srážky  

   teplota  oC   mm/m2 

      

 Leden  +2,0  26,2 

 Únor  +0,2  52,3 

 Březen  +3,9  8,7 

 Duben  +12,4  49,1 

 Květen  +17,0  63,6 

 Červen  +20,5  29,2 

 Červenec  +22,2  93,3 

 Srpen  +19,5  74,6 

 Září  +16,8  16,3 

 Říjen  +11,4  2,0 

 Listopad  +4,8  36,0 

 Prosinec  +1,3  65,6 

      

 Rok 2005   +11,1  516,7 
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Pro srovnání dodávám, že průměrná teplota podle měření za období          
od r. 1901 do r. 1950 byla 9,2oC, průměrné srážky 540 mm/m2.  
 
V únoru tohoto roku napadlo mnoho sněhu, jenž se držel až do března. 
Měsíce červenec a srpen byly deštivé a chladné; říjen jsme hodnotili      
jako  suchý a nezvykle teplý. První mínusové teploty přišly 17. října. Sníh 
začal padat již koncem listopadu a nejbohatší bílé nadílky jsme se dočkali 
v závěru roku. Sněhu napadalo tolik, že bylo zbytečné jezdit za lyžováním  
na hory.  
 
 

ZAMĚSTNANOST 
 

Ztratit práci lze z různých příčin a velmi lehce. Těžké je však novou najít, 
zvláště lidem vyššího věku nebo ženám s malými dětmi.  Z 12 tisíc obyvatel 
Kyjova bylo letos podle údajů úřadu práce ekonomicky aktivních 6 086 lidí, 
z toho 848 osob evidováno jako uchazeči o práci, v kategorii dosažitelných 
uchazečů o zaměstnání pak 813 osob. Míra nezaměstnanosti k datu        
31. 12. 2005 vystoupala na 13,36%.   
 
Pod kyjovský okrsek Úřadu práce patří kromě Kyjova dalších 35 obcí. U nich 
byla v roce 2005 čísla následující: ekonomicky činné obyvatelstvo 16 880, 
uchazečů o zaměstnání 2 704 a dosažitelných uchazečů 2 588. Celková míra 
nezaměstnanosti činila 15,33%. Nejhorší situace byla v Hýslích – 29,81%, 
další byly Stavěšice 29,5%, Labuty 27,94%,  Nechvalín 28,14%. 
 
Průměrná mzda v našem kraji dosahovala 17 070,- Kč. Celorepublikový 
průměr však téměř o dva tisíce korun vyšší. Ošidnost tohoto čísla dokazuje  
fakt, že dvě třetiny obyvatel republiky měly příjem nižší než průměr.  
 
 
 

ŽIVOT NA RADNICI 
 

 

Odstoupení starosty a volba nového 
 
Ing. Jan Letocha byl zvolen do funkce krajského radního, a proto odstoupil 
ze své dosavadní pozice starosty města Kyjova. Zastupitelé tedy museli najít 
náhradu. O post starosty se ucházeli Mgr. Danuše Křiváková a Mgr. 
František Lukl.  
 
Mgr. František Lukl byl sice navržen na funkci starosty, ale nebyl členem 
zastupitelstva, pouze druhým náhradníkem. Proto bylo nutno ještě        
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před samotnou volbou učinit několik kroků: Bohumil Žandovský a Mgr. Ilona 
Pecháčková rezignovali na postavení náhradníků, čímž se Mgr. Lukl stal 
prvním náhradníkem. Poté rezignoval Pavel Navrátil na místo člena 
zastupitelstva a František Lukl postoupil na jeho místo. Teprve pak mohl být 
volen. Na zasedání zastupitelů dne 15. února v tajném hlasování obdržela 
Danuše Křiváková deset hlasů a František Lukl čtrnáct z celkových platných 
24 hlasů. Starostou města Kyjova se tedy stal Mgr. František Lukl. 
 
 

Spolupráce s městem Hollabrunnem 
 
Začátkem roku navázalo město Kyjov spolupráci s rakouským Hollabrunnem. 
Slavnostní podepsání dohody v  Rakousku se konalo 29. ledna, v Kyjově    
11. března. Pozoruhodné je, že za Kyjov dohodu podepsali dva starostové: 
v lednu v Rakousku podepisoval smlouvu ing. Jan Letocha, v březnu pak nový 
starosta Mgr. František Lukl.  
 
 

Hovory s občany 
 
Práce našich zastupitelů by nebyla smysluplná, kdyby nebyli přístupni 
názorům občanů. Dobrou příležitostí k vzájemným setkáním jsou Hovory 
s občany. Jednání bývají někdy hodně rušná a návštěvnost úměrná důležitosti 
projednávaných témat. Příkladem z minulosti byl například prodej obecních 
bytů do osobního vlastnictví občanů.  
 
Letos se představitelé města sešli s občany dvakrát: poprvé v sále 
restaurace U Vodičků v Bohuslavicích, podruhé na kyjovské radnici. 
Minihovory s občany absolvoval pan starosta při setkání s mladými v klubu 
Wu-Wej. 
 
V Bohuslavicích se sešlo asi třicet občanů, kteří diskutovali o všech 
nejbolavějších problémech této obce, především o kanalizaci a odpadech. 
V bohuslavické části Chrástka při vydatném dešti nestačí stávající kanály 
vodu pobrat a na cestách se hromadí bláto. Časté jsou i problémy s plnými 
septiky, což pak znemožňuje používání koupelen a WC. Pracovníci Vodovodů  
a kanalizací odmítají do této části Bohuslavic jezdit, protože jsou tam úzké 
uličky a vůz na čištění odpadů se zde nemůže vytočit. Obyvatelé části Pod 
Starú horú zase naopak kanalizaci nechtějí. Letité problémy by se měly 
začít řešit v příštím roce, kdy je předpoklad zahájení výstavby kanalizace.  
 
Bolavou záležitostí bylo rušení nočního klidu provozem restaurací a hlavně 
restauračních předzahrádek. Zde se však jedná o problém celé republiky    
a je třeba ho řešit zákonem. Legislativa v nynější podobě neumožňuje vydat 
nařízení o povinnosti ukončení produkce po dvaadvacáté hodině.  Jedinou 
možností je posílení hlídek městské policie.  
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Setkání s jubilanty 
 
Téměř osm desítek seniorů narozených v  r. 1930, tedy pětasedmdesátníků, 
si v září přišlo popovídat se starostou, místostarostou a vedoucí sociálního 
odboru. Představitelé města tak měli možnost dozvědět se, čím senioři žijí  
a co je trápí, a popřemýšlet, co by mohli pro druhou stranu udělat.  
 
Setkání vedoucích představitelů města s jubilanty se koná pravidelně každý 
rok. Je potěšitelné, že o ně mají senioři zájem a že ani tato kategorie 
občanů nerezignuje na veřejné dění ve městě. Hovořilo se především          
o problémech na hřbitově. Letos se zde udělalo kus práce, senioři ocenili 
vyasfaltování a úpravu hlavních cest. Navrhovali hřbitov oplotit a vymezit 
dobu pro navštěvování pietních míst. Rovněž připomínali, že zeleň na hřbitově 
je neudržovaná a že zde chybí sociální zařízení.  Dále by bylo dobré zvýšit 
počet míst pro čerpání vody, protože hřbitovní plocha se zvětšuje a stávající 
vodovodní kohouty jsou pro mnohá místa již hodně vzdálena.  
 
 

Josef Polášek a Bohumil Tureček čestnými občany města 
 
Starosta města předal v květnu v obřadní síni radnice čestná občanství      
in memoriam dvěma architektům a místním rodákům Josefu Poláškovi         
a Bohumilu Turečkovi.  Ocenění převzala dcera Bohumila Turečka Zora 
Trnková a za Josefa Poláška si je odnesl jeho syn Pavel Polášek, který     
se svou rodinou přicestoval až z Jižní Afriky, kde již od roku 1969 žije.  
Oba architekti svými pracemi vtiskli Kyjovu nesmazatelnou tvář a bylo by 
škoda, aby se na ně zapomnělo.  
 
V Radniční galerii byla při této příležitosti instalována přehlídka tvorby 
několika současných i bývalých architektů, kteří v Kyjově působili.  
 
 

Jean-Daniel Cornaz - přijetí u starosty města 
 
V květnu přijal starosta města Mgr. Fr. Lukl společně s radním 
Jihomoravského kraje Ing. Jan Letochou vzácnou návštěvu, pana        
Jean-Daniela Cornaze, jednatele firmy Vetropack Moravia Glass.             
U příležitosti jeho odchodu do důchodu mu předali poděkování města          
a Medaili Jihomoravského kraje. Vyzdvihli velké zásluhy pana Cornaze o to, 
že sklárna má nynější podobu a připomněli i jiné aktivity firmy Vetropack: 
kromě průmyslové výroby například pomoc při organizaci Slováckých roků     
a i jiných kulturních a sportovních akcí. Pana Cornaze ocenění velmi potěšilo 
a vyjádřil  přání, aby dobrá spolupráce i nadále pokračovala. 
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Návštěva z Yvetotu a Hollabrunnu 
 
Další vzácnou návštěvou byly delegace z Yvetotu a Hollabrunnu, které       
ve dnech 30. 11. až 4. 12. přijely do našeho města. Cílem bylo vzájemné 
setkání starosty Františka Lukla se starostou Yvetotu panem Decultotem     
a starostou Hollabrunnu Wumderlem, a také naplánování spolupráce měst pro 
rok 2006. Hosté se setkali s ředitelem mezinárodního hudebního festivalu 
Concentus Moraviae, navštívili slavkovské bojiště a shlédli rekonstrukci bitvy 
u příležitosti 200. výročí bitvy u Slavkova. 
 
 

Odbor školství a kultury 
 

Do činnosti tohoto odboru patří kromě školství a kultury i památková péče   
a sport. 
 

Školství 
 
Odbor školství a kultury Městského úřadu v Kyjově má na starosti zajištění 
činnosti kyjovských mateřských a základních škol. Společně s finančním 
odborem spolupracuje na financování provozu těchto škol, kontroluje čerpání 
rozpočtu a dvakrát ročně provádí rozbory hospodaření příspěvkových 
organizací. Spolupracuje na tvorbě pravidel jejich činnosti, vypracovává 
zřizovací listiny. V letošním roce zpracoval podklady pro vznik školských rad 
při základních školách a pomáhal při zabezpečování finančních prostředků   
na investice.  
 
Na úseku státní správy zpracovává odbor školství údaje ze 49 ředitelství 
škol a školských zařízení obcí na Kyjovsku (28 základních škol, školních 
družin a klubů, 44  mateřských  škol, 51 školních jídelen a tří základních 
uměleckých  škol). 
 
 

Kultura 
 
V letošním roce uspořádal odbor školství v Radniční galerii 22 výstav 
spojených se slavnostní vernisáží. Akcemi, které měl odbor školství a kultury 
„na svědomí“, byl Ples města, Květinový bál, slavnostní udělení čestného 
občanství architektům Poláškovi a Turečkovi,  odhalení  pamětní  desky  
pplk. Adamovi,  kladení   věnců u příležitosti 60. výročí osvobození Kyjova, 
slavnostní ocenění nejlepších žáků kyjovských základních škol, přijetí ředitelů 
mateřských a základních škol u příležitosti Dne učitelů, slavnostní otevření 
rekonstruované kuchyně základní školy Újezd, otevření víceúčelového hřiště, 
program k  výročí 28. října, silvestrovskou Gulášpárty a další.  
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Sport  
 
19. 2. až 23. 4. byla zajištěna autobusová linka svážející kyjovské občany 
na plavání v krytém bazénu v Ratíškovicích.  
 
22. 8. byla podepsána nájemní smlouva na areál městského stadionu. 
Nájemci se staly čtyři subjekty: TJ Jiskra Kyjov, 1. FC Vetropack Moravia 
Glass Kyjov, Atletický klub a Slovácký běžecký klub. Fotbalový klub 1. FC 
Vetropack Moravia Glass Kyjov byl pověřen správou areálu městského 
stadionu i mládežnického hřiště na Mlýnské ulici.  
 
23. září bylo slavnostně otevřeno nově zbudované víceúčelové hřiště v areálu 
městského stadionu. 
 
V říjnu byla dokončena rekonstrukce podlahy tělocvičny Domu dětí a mládeže 
na Husově ulici. Slavnostní otevření zrekonstruované tělocvičny               
se  uskutečnilo dne 21. října, jak jinak než sportovním kláním.               
Ve volejbalovém zápase proti sobě nastoupila družstva Městského úřadu      
a Domu dětí a mládeže Kyjov. 
 

 

Odbor hospodářské správy 
 

Do kompetence odboru hospodářské správy patří především péče o vzhled 
města.  
 
V oblasti životního prostředí nebyly letos prováděny žádné investiční akce.  
 
Jako každým rokem, i letos během celého roku probíhal úklid městských 
komunikací a veřejných prostranství. Pro tyto činnosti byli využiti brigádníci 
pracující pro Město Kyjov prostřednictvím Úřadu práce, dalšími pracovníky 
byly osoby ve výkonu trestu obecně prospěšných prací. O úklid městského 
parku se starali klienti občanského sdružení KROK. Bohužel každoročně 
vzrůstá nepořádek a znečištění veřejných ploch, stejně tak roste i nezájem 
občanů o pomoc při úklidu prostranství kolem svého bydliště.   
 
Na úseku dopravy a místních komunikací vypadal život stejně jako v jiných 
letech, což znamenalo neustálou a nikdy nekončící péči o rovný povrch 
vozovek, obnovu a doplňování vodorovného a svislého značení místních 
komunikací,  nebo opravy a předlažby veřejných chodníků. V letošním roce 
byl rekonstruován chodník na Urbanově ulici v úseku  od Seifertova  náměstí    
po ulici U Parku. Dále byl položen nový asfaltový koberec v ulici Pod 
Kohoutkem, opravena vozovka před garážemi na sídlišti Zahradní a na sídlišti  
Klínky,  přeložen  chodník  na sídlišti Za Stadionem v úseku mezi            
ulicemi Mezivodí a Růžová. Pozitivní bylo také zahájení výstavby nového 
chodníku k areálu průmyslové zóny „Traktorka“;  dokončen bude v příštím 
roce.  
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Bohuslavičtí občané s radostí uvítali nové osvětlení kolem silnice v úseku     
od školy po fotbalové hřiště. Jinak po celý rok probíhala jen běžná údržba   
a doplňovala se nebo měnila jednotlivá svítidla podle upozornění občanů.  
 
Do působnosti odboru hospodářské správy patří výsadba veřejné zeleně. 
V letošním roce bylo vynaloženo 220 000 Kč na doplnění stávajících výsadeb 
a výsadbu záhonů letniček. Ve spolupráci s odborem životního prostředí bylo 
v Boršově a Bohuslavicích vysazeno podél polních cest 200 kusů třešní, višní, 
jabloní, hrušní a oskeruší. V rámci provozu městských lesů byla opravena 
odvozní lesní cesta ze Zavadilky na Kameňák v celkové částce 339 000 Kč.  
V městských lesích bylo  vytěženo  4 925 m3 dřeva, z toho 3 124 m3 
jehličnatého a 1 801m3 listnatého. Výnosy z lesního provozu činily v letošním 
roce 1 027 000 Kč. 
 
 

Odbor vnitřních věcí 
 

V rámci reorganizace Městského úřadu došlo v dubnu k přesunu 
samosprávných činností týkajících se provozu radnice na nově vzniklý odbor 
hospodářské správy. Odbor vnitřních věcí nyní vykonává výlučně činnosti 
v přenesené působnosti výkonu státní správy.  Dvanáct zaměstnanců,  z nich 
jedenáct žen, má nyní ve své činnosti matriku, evidenci obyvatel, občanských 
průkazů, cestovních dokladů, archivní službu a volby. 
 
Matrika zajišťuje veškerou matriční agendu pro Kyjov a dalších dvanáct 
obcí: Bukovany, Kelčany, Mouchnice, Nechvalín, Nenkovice, Ostrovánky, 
Sobůlky, Skoronice, Stavěšice, Strážovice, Věteřov a Želetice. 
Tři pracovnice matriky dále vykonávají v rámci úřadu s rozšířenou působností 
kontrolní činnosti pro 17 matričních úřadů v územním obvodu Kyjovska. 
 
 

Přehled matričních událostí v roce 2005: 
 
V Kyjově se v roce 2005 narodilo 816 dětí, bylo uzavřeno 94 manželství     
a 455 lidí zemřelo. 
V obcích spadajících pod kyjovskou matriku bylo v letošním roce uzavřeno    
6 manželství, zemřelo 14 občanů.  
 
Další matriční události v roce 2005: 
 

Správní rozhodnutí - změna jména nebo příjmení 14 
Určení otcovství 58 
Žádosti o výpis z rejstříku trestů 1 440 
Žádosti o vystavení osvědčení o státním občanství 173 
Rozvody 50 
Druhopisy matričních dokladů 909 
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Osvědčení pro církevní sňatek 21 
Výměna matrik s cizinou: hlášení úmrtí, narození,  sňatků 7 
Ověřování matričních dokladů pro použití v cizině 5 
Vysvědčení o právní způsobilosti k uzavření manželství 3 
Prohlášení o volbě druhého jména 4 
Potvrzení ze SL 39 
Matriční podklady pro cizinu 33 

 
Z 94 manželství, která byla v Kyjově uzavřena, se 78 konalo v obřadní síni 
městského úřadu, 16 sňatků bylo církevních. 
 
 

Pasport obyvatelstva Kyjova v roce 2005: 
 
K 1. 1. 2005 žilo v  Kyjově 12 034 obyvatel, k 31. 12. 2005 bylo již  
12 120 obyvatel.   
V roce 2005 bylo zrušeno 49 údajů o místu trvalého pobytu u občanů města 
Kyjova. 
 
 Narození Zemřelí 
   
V Kyjově 96 68 
mimo Kyjov 25 38 
celkem 121 106 
   
   
 Přistěhovaní Odstěhovaní 
   
V rámci okresu 164 112 
Z/do jiného okresu 123 104 
   
 
 
Dvě pracovnice odboru zajišťují agendu související s občanskými průkazy 
v Kyjově a v dalších 41 obcích v územním obvodu Kyjovska. V roce 2005 
jejich rukama prošlo 13 897 nových občanských průkazů. 404 občané        
si zapomněli pohlídat platnost svého průkazu totožnosti. Jejich opomenutí    
a vystavení dokladu ve zrychleném řízení znamenalo pro ně finanční výdaj 
v podobě správního poplatku. 
  
Cestovní doklady v roce 2005: nových pasů bylo vydáno 7 246, z toho 6 694 
ve lhůtě do 30 dnů. 552 spěchajících si vyřizovalo doklad ve zkrácené lhůtě.  
 
Na správních poplatcích bylo vybráno celkem 874 400 Kč.  
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Finanční hospodaření města 
 

Schválený rozpočet na rok 2005 ve výši 305 157 000 Kč byl v průběhu roku  
navýšen o částku 29 441 000 Kč, takže k 31. 12. 2005 dosáhl upravený 
rozpočet 334 598 000 Kč.  
 
Významnou investicí letošního roku byla výstavba kanalizačního systému 
Traktorka, vybudování výměníkové stanice pro sídliště Lidická, Základní školu 
Seifertovo náměstí a Mateřskou školu Za Stadionem.  
 
V roce 2005 byla uzavřena smlouva s Komerční bankou na přijetí úvěru ve 
výši 28 mil. Kč. Úvěr byl do konce roku vyčerpán pouze do částky     
22 751 tis. Kč. Tento investiční úvěr se čtyřletou splatností byl určen      
na rekonstrukci kuchyně Základní školy Újezd, na výstavbu univerzálního 
hřiště na stadionu a na dostavbu Domu s pečovatelskou službou.  
 
Dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje byly v letošním roce přiděleny např. 
na lékařskou službu první pomoci, na vybudování víceúčelového hřiště, 
rozšíření kanalizačního systému Traktorka, opravu hřbitovních křížů apod.  
Ze státního rozpočtu obdrželo město dotaci na prevenci kriminality 200 000 
Kč, na výstavbu bytů  se  sociálním  určením  v Brandlově ulici částku 1 625 
000 Kč; dotace na výkon státní správy činily 1 227 000 Kč, dotace         
na činnost lesního odborného hospodáře a na zpracování lesního 
hospodářského plánu a osnov 770 000 Kč.    
  
 
Vybrané příjmy v roce 2005 v Kč:  
  
  
daň z příjmu fyzických osob ze závislé činnosti 22 141 036 
daň z příjmu fyzických osob z podnikání 11 519 990 
daň z příjmu právnických osob 22 296 181 
daň z přidané hodnoty 35 799 105 
daň z nemovitostí 9 965 777 
správní poplatky, ostatní poplatky 9 293 641 
poplatek ze psů 244 921 
poplatek za užívání veřejného prostranství 376 796 
poplatek za komunální odpad 4 445 813 
pult centrální ochrany 613 824 
příjmy za služby - kabelová televize 209 022 
příjmy za služby - parkovací automaty 3 083 519 
příjmy - hrobová místa 334 259 
příjmy z nájmu lesů a myslivost 1 687 635 
příjmy z pronájmu pozemků 346 943 
pokuty vybrané městskou policií 402 300 
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pokuty vybrané přestupkovou komisí 84 800 
pokuty za dopravní přestupky a ostatní 1 292 550 
příjmy z prodeje pozemků 2 009 973 
příjmy z prodeje ostatních nemovitostí 2 091 112 
dotace - ostatní příjmy - na dávky sociální péče 101 011 000 
dotace přijaté od úřadu práce 1 057 997 
dotace na knihovnu 2 383 000 
  
dotace na 4. etapu městského kamerového dohlížecího 
systému 200 000 
dotace na podporu výstavby nájemních bytů a technických 
infrastruktur 1 925 000 
dotace na kanalizaci ul. Brandlova, Boršovská 418 000 
dotace na rozšíření kanalizačního systému Traktorka 3 500 000 
dotace na vybudování víceúčelového hřiště 850 000 
dotace na pořízení požárního vozidla 2 000 000 
 
 
 
Vybrané výdaje v r. 2005 v Kč:  
  
  
uložení odpadů na skládku Těmice 1 014 212 
likvidace černých skládek v katastru města 190 225 
odvoz odpadů od občanů 3 914 473 
provoz sběrného dvora 680 661 
monitoring podzemních vod skládky Nětčice 86 985 
likvidace organ. odpadu v kompostárně 307 382 
monitoring skládkových plynů 11 588 
odvoz odpadů z popelnic a kontejnerů 78 352 
  
údržba městské zeleně 4 056 363 
výsadby nové zeleně 187 894 
údržba toku Kyjovky 50 760 
městské lesy - cesty 561 277 
komunální služby - úklid veřejných prostranství 230 511 
plošná deratizace 281 657 
  
výdaje na školství 12 459 176 
výdaje na kulturu 12 173 442 
         V tom příspěvek na provoz městské knihovny     3 462 000 
        MKS- příspěvek na provoz, energetický audit 5 020 000 
        MKS- pronájem, pojištění, daň z nemovitostí 382 884 
Městské kulturní středisko (MKS) - nájemní smlouva s 
KOVO 237 884 
zachování a obnova kulturních památek 619 094 
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kabelová televize - smlouva Ivančice 68 544 
kabelová televize - dodávka vysílání Uh. Hradiště 922 515 
výdaje na sport - provoz sportovišť, ostatní výdaje na 
sport 743 003 
  
městská policie 796 076 
sociální dávky 98 470 174 
pečovatelská služba - příspěvek na provoz 3 400 000 
lékařská služba první pomoci 1 685 000 
koupaliště Kyjov 600 828 
koupaliště Bohuslavice 186 835 
pohřebnictví 272 205 
místní komunikace 5 094 005 
výdaje spojené s pořízením parkovacích automatů 152 973 
dopravní obslužnost 1 200 000 
veřejné osvětlení 3 108 022 
očista města 2 919 386 
dětská hřiště 284 169 
pořízení nového požárního automobilu CAS 24 4 000 000 
rekonstrukce kuchyně ZŠ Újezd 3 567 506 
ZŠ Újezd - nový konvektomat a odsavač par 785 559 
univerzální hřiště 6 446 163 
tělocvična Domu dětí a mládeže - Husova 400 000 
pořízení městského kamerového systému 495 283 
dům s pečovatelskou službou - rozšíření 20 001 928 
živnostenská zóna Dobrovského 499 513 
byty se sociálním určením na ul. Brandlova 127 1 975 111 
technologie úpravy vody na koupališti Kyjov 121 635 
místní komunikace - chodník na ul. Svatoborská 597 838 
zpevněné plochy na hřbitově 2 998 141 
rozšíření kanalizačního systému Traktorka 8 502 082 
výměníková stanice Lidická, ZŠ Seifertovo nám, MŠ Za 
Stadionem 3 160 414 
propojení budov Základní školy Komenského optickým 
kabelem 239 178 
rozšíření veřejného osvětlení - Bohuslavice 82 025 
rozšíření veřejného osvětlení - Žižkova ul. 81 963 

 
 

Odbor sociální péče a zdravotnictví 
 
Sociální odbor vykonává mj. státní správu na úrovni obce III. typu, což 
zahrnuje výplatu dávek pro sociálně potřebné občany, výplatu dávek        
pro občany zdravotně postižené a občany, kteří se ocitli v nepříznivých 
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sociálních poměrech kvůli způsobu života. V roce 2005 bylo na dávkách 
vyplaceno cca 105 milionů Kč. Na výši sociálních dávek má velký vliv 
skutečnost, že na Kyjovsku a Hodonínsku je trvale vysoká míra 
nezaměstnanosti.  
 
Velká část práce je věnována sociálně právní ochraně dětí a to jak 
zastupování při úpravě výchovy a výživy k nezletilým dětem před rozvodem 
manželství, dále pak sociální práci s rodinami, které potřebují pomoc 
z nejrůznějších důvodů (alkoholismus nebo jiné závislosti, domácí násilí 
apod.). Zvyšuje se počet násilných trestných činů způsobených mladistvými, 
čímž výrazně přibývá práce kurátorovi pro děti a mládež, který nezletilé 
zastupuje u soudních řízení, u policie a při přestupkovém řízení. Sociální 
práci v rámci státní správy s občany po výkonu trestu, s občany bez domova, 
menšinami, romskou komunitou zajišťuje kurátor pro dospělé.  
 
V rámci Kyjova nejsou výraznější problémy s menšinami ani s občany         
po výkonu trestu. Problémem je závislost na omamných látkách, alkoholismus 
a gamblerství.  
 

 

Živnostenský odbor 
 

V roce 2005 měl živnostenský odbor v obvodu své působnosti 42 měst a obcí. 
Jeho činnost se dělí se na dva úseky – registrace a kontrolní.  
 
V důsledku daňových změn letos pokračoval trend přerušování živností.     
Na žádost podnikatelů zrušil živnostenský odbor v tomto roce              
300 živnostenských oprávnění, evidoval 1 512 oznámení o přerušení 
provozování živnosti a vydal 779 nových živnostenských listů. Dále bylo 
zaevidováno 781 změn týkajících se provozoven.  
 
I přes tyto negativní skutečnosti počet podnikatelů k 31. 12. 2005 mírně 
vzrostl, podle statistických údajů Ministerstva průmyslu a obchodu dosáhl 
v tomto regionu čísla 8 313.  
 
Na úseku kontrolně-správním proběhlo v r. 2005 značné množství správních 
řízení, kterými bylo rušeno podnikatelům živnostenské oprávnění z moci 
úřední. U fyzických osob to bylo nejčastěji z důvodu ztráty bezúhonnosti.  
U právnických osob šlo především o rušení oprávnění v důsledku konkurzu   
na majetek. Celkově bylo zahájeno 122 sankčních správních řízení.   
 
Celkově bylo uskutečněno 394 kontrol podnikatelů. Zvýšil se počet správních 
řízení týkajících se neoprávněného podnikání a porušení povinností podnikatelů 
stanovených živnostenským zákonem. Pokračovaly kontroly nařízené přímo 
Ministerstvem průmyslu a obchodu. Kontrolovány byly především zahraniční 
osoby, cestovní kanceláře a cestovní agentury, bazary, zastavárny. 
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V několika případech bylo sankčně pozastaveno provozování živnosti 
v důsledku neustanovení odpovědného zástupce. 
 

 

Odbor majetku a investic 
 

V průběhu roku byly zahájeny a dokončeny tyto akce: 
 
Byly vybudovány zpevněné plochy na hřbitově, nové výměníkové stanice       
na sídlišti Lidická, v základní škole na Seifertově náměstí a mateřské škole      
Za Stadionem. Byla zrekonstruována kuchyně v základní škole na ulici Újezd, 
pořízena nová podlaha v tělocvičně Domu dětí a mládeže, vybudováno 
víceúčelové hřiště v areálu stadionu. V průběhu roku bylo dokončeno rozšíření 
Domu s pečovatelskou službou na Palackého ulici a vybudovány inženýrské sítě 
a zpevněné plochy v nové živnostenské zóně na Dobrovského ulici. Dále byly 
zahájeny práce na rozšíření kanalizačního systému města v lokalitě 
Traktorka. Na podzim započaly práce na vybudování chodníku k průmyslové 
zóně Traktorka a zahájeny práce na výstavbě bytů se sociálním určením na 
ulici Brandlova (dům č. p. 127). Mimo tyto velké investiční akce byly 
zajišťovány běžné opravy objektů v majetku města, provoz koupališť 
v Kyjově i Bohuslavicích a provoz hřbitovů v Kyjově, Boršově a Bohuslavicích.    
 
 

Městská policie 
 

Městská policie sídlí v radniční budově. Hlídkovou činnost provádí nejen 
v ulicích města, ale kontroluje i zahrádkářské osady, vinohrady, garáže, 
čerpací stanice.  
V současné době je u městské policie 17 strážníků, z toho dvě ženy. 
Velitelem je Lubomír Plachý.  
 
V roce 2005 bylo 2 904 zjištěných přestupků. Z tohoto počtu bylo vyřešeno 
domluvou 719, pokutou 1 803. U 184 přestupků byl vydán pokutový blok 
k dodatečnému zaplacení a 198 přestupků bylo předáno k vyřešení příslušným 
správním orgánům. 
 
Na uložených blokových pokutách se letos vybrala úctyhodně vysoká částka 
410 600,-Kč. Pro srovnání: před deseti lety se vybralo 30 000,- Kč. 
 
Městská policie předala Policii České republiky 9 osob podezřelých           
ze spáchání trestného činu, 23 osob hledaných policií a 19 osob předvedla  
ke zjištění. 
 
Nejvíce sledovanou činností městské policie je oblast dopravních přestupků. 
Téměř všichni lidé mají dnes nějaké vozidlo a úplně každý má někdy úpornou 
snahu neuposlechnout pravidla stanovená proto, aby se s věcí zvanou Doprava 
dalo jakž takž žít. Kdo si nezkusil zaparkovat na nevhodném místě, když 
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všechna vhodná jsou obsazena? Kdo nezkusil nezaplatit za parkování – vždyť 
stojím jen chvilku, vždyť jinak bych musel ujít pěšky celých sto metrů, 
vždyť spěchám, vždyť… A tak se klasická dětská hra na četníky              
a na zloděje přenesla do života mnoha řidičů v oblíbené variantě: „Dostihnou 
mne, nebo ne?“  
 
Městská policie má k dispozici 25 „botiček“, úředně označovaných jako 
technické prostředky k zabránění odjezdu vozidla. Pokud strážníci přistihnou 
řidiče, který parkuje na místě, kde parkování není dovoleno, udělí hříšníkovi 
pokutu. Není-li řidič u svého vozu přítomen, je kolo automobilu opatřeno 
„botičkou“ a za stěračem najde upozornění o přestupku s informací, kam    
se má obrátit. Po zaplacení pokuty strážníci botičku demontují.  
V roce 2005 bylo zjištěno celkem 2 605 přestupků z oblasti dopravy, z toho 
v 1 385 případech se jednalo právě o ony neoblíbené „botičky“.  
Nejčastěji dochází k dopravním přestupkům v centru města, kde je  
nejhustší provoz; dále jsou to vjezdy do jednosměrných ulic, stání           
na autobusových zastávkách, porušování dopravních předpisů v areálu 
nemocnice a také rychlost jízdy. Snad nejvíce stížností občanů na rychlou 
jízdu se týká ulice Brandlovy. Byla zde sice umístěna značka omezující 
rychlost na pouhých 40 km v hodině, ovšem navzdory tomu byla doposud 
snaha o zpomalení vozidel rovna práci Sisyfově.   
 
 
 
 

ŠKOLSTVÍ 
 
 
Město Kyjov je zřizovatelem pěti mateřských škol, čtyř základních škol      
a jedné základní umělecké školy. V základních školách bylo ve školním roce 
2005/2006 celkem 1 428 žáků, z tohoto počtu 537 žáků dojíždělo z okolních 
obcí. V základní umělecké škole bylo 666 žáků a mateřské školy navštěvovalo 
351 dětí. 
 

Mateřské školy 
 
Mateřské školy jsou určeny pro děti od 3 let do doby školní docházky. Děti 
matek, které jsou na mateřské dovolené, mohou pobýt ve školce pouze pět 
dní v měsíci.  
V posledních letech zaznamenáváme snižování porodnosti a tím i citelný 
pokles počtu dětí v mateřských školách.  
 
Čím se mateřské školy od sebe liší? Pokud se týká vlídného zacházení 
s dětmi, příjemného prostředí a dobré stravy, to vše je v Kyjově 
samozřejmostí.  Pro rozhodování rodičů je důležitá i vzdálenost zařízení    
od jejich domova či pracoviště. Jistě nikdo z rodičů nemá zájem zbytečně 
dítě vozit na opačný konec města, čímž by si mnohdy komplikoval ranní rituál 
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cesty do práce. Naštěstí jsou mateřské školy rozmístěny tak, aby si rodiče 
mohli vybrat tu, která je pro ně nejpříhodnější. 
 
 

Mateřská škola se speciálními třídami U Vodojemu 
 

Ředitelkou je Mgr. Růžena Hroudová.  
 
Tato mateřská škola poskytuje služby pro děti s kombinovaným postižením, 
dětem zcela odkázaným na pomoc dospělých. Věnuje se jim individuální péče 
speciálního pedagoga a asistenta pedagoga. Ve školce jsou dvě běžné třídy 
s 66 dětmi a jedna speciální, kde je věnována péče sedmi postiženým dětem. 
 
Školka je vybavena speciálními pomůckami, ortopedickým chodítkem           
a kurtovací židlí, navíc i čističkami vzduchu a inhalátory, protože zde 
v minulosti byla vedena i třída určená dětem s respiračními chorobami. Paní 
učitelky si samy vypracovaly metodiku ozdravné jógy a hry na flétnu.  
 
Jihomoravský kraj od letošního září zrušil dotace na provoz speciální třídy.  
Navzdory tomu se vedení mateřské školy rozhodlo, že třídu i její vybavení 
zachová. Řešení se našlo: od září se jedná o běžnou třídu s rozšířeným 
programem. Třída je nyní určena pro postižené i zdravé děti. 
 
Výchovný program v mateřské škole byl veden tak, aby umožnil integrování 
postižených dětí do běžné společnosti. Na začátku školního roku se konalo 
přivítání dětí u táboráku, opékaly se vuřty, dále se pořádaly oblíbené  
„–iády“, tedy bramboriáda, to je pečení brambor u táboráku na zahradě, 
vytváření figurek z brambor a jejich výstava pro rodiče, drakiáda, což je 
pouštění papírových draků a soutěž o nejlepšího draka, v níž se samozřejmě  
dostala výherní dobrůtka každému soutěžícímu. V zimě děti jely i s rodiči  
na lyžařský zájezd na chatu Selanku v Beskydech, v létě do Vřesovic       
na školu v přírodě. Volba Vřesovic byla záměrná, protože cena za dopravu 
autobusem do vzdálenějších lokalit je vysoká a kdo zná Chřiby, ví, že povětří 
v nich je zdravé a příroda krásná.  
 
V průběhu roku se děti mimo jiné činily ve výtvarném a keramickém kroužku. 
O šikovnosti dětských prstíků měli možnost se přesvědčit návštěvníci výstavy 
v Radniční galerii.  
 

Mateřská škola Střed, Mezi Mlaty 
 

Mateřskou školu Střed, kterou najdeme na sídlišti Mezi Mlaty, letos 
navštěvovalo 104 dětí, které byly podle věku rozděleny do čtyř tříd. Tato 
školka má zavedeno stravování s prvky vegetariánství. Za vším stála paní 
Hana Polášková, vyznavačka tohoto způsobu stravování, majitelka obchodu  
se zdravou výživou a matka dvou dcer, které školku navštěvovaly. Slovo dalo 
slovo, paní ředitelka Zdenka Kamerová byla nadšená, kuchařky ochotné, 
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proto nic nebránilo vaření obědů z potravin masojedům neznámým: pohanka, 
celozrnné pečivo, dostatek zeleniny, obilninová jídla apod. 
 

Mateřská škola Nádražní 
 

Mateřskou školu na Nádražní ulici letos navštěvovalo 70 dětí rozdělených   
do tří tříd. Kromě nich je zde ještě speciální logopedická třída pro deset 
dětí. Ředitelkou je Ludmila Mičková. 

 
Mateřská škola Boršovská 

 

Nachází se uprostřed bujné zeleně v sousedství boršovské pekárny. 
Ředitelkou je Helena Chromková. Školku letos navštěvovalo 25 dětí. 
 
 

Mateřská škola Za Stadionem 
 

54 dětí ve dvou třídách je svěřeno do péče kolektivu pod vedením ředitelky 
Heleny Němčanské. 
 

 

Základní školy 
 
Co přinesl letošní rok kyjovským školám? Byl to především nový školský zákon 
č. 561/2004 Sb. platný od 1. ledna roku 2005, ustanovení školských rad, 
změna názvů škol a tudíž nové zřizovací listiny, navíc každoroční boj          
o udržení počtu žáků, mzdových prostředků a dostatek financí na provoz 
školy. 
 
Z nového školského zákona vyplynula povinnost zřídit při základních školách 
školské rady. Počet jejích členů ve větších školách byl stanoven Radou města 
na šest, v malotřídní škole v Bohuslavicích tři.  
 

Město Kyjov stanovilo následující školské obvody: 
 
Školský obvod Základní školy Újezd: 
ulice Újezd, Havlíčkova, Fügnerova, Nerudova, Vrchlického, Palackého, Karla 
Čapka, Kollárova, Mezi Mlaty, Svatoborská, Strážovská, Riegrova, sídliště 
Klínky a Lidická. 
 
Základní škola Dr. Joklíka: 
Brandlova, Tyršova, Růžová, Květná, Janáčkova, U Vodojemu a místní část  
Nětčice 
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Základní škola J. A. Komenského: 
ulice města Kyjova, které nejsou vyjmenovány výše, dále pak místní části 
Nětčice, Boršov, a pro žáky II. stupně místní části Bohuslavice. 
 
Základní škola a Mateřská škola Bohuslavice: místní části Boršov              
a Bohuslavice. 
 
 
Život ve škole samozřejmě není jen suchá statistika, vždyť každá budova    
je samostatným živým organismem podobným včelínu. Chcete vědět,         
co se děje ve školách mezi osmou a čtrnáctou hodinou? Pak čtěte. 
 

 

Základní škola J. A. Komenského 
 
 
Ředitelem školy je PaedDr. Jan Navrátil.  Dosavadní zástupkyni ředitele  
Mgr. Jarmilu Fridrichovou v červenci vystřídala Mgr. Marie Žáková. Vedoucí 
učitelkou pro I. stupeň je Mgr. Hana Čumbová.  
 
Školu J. A. Komenského navštěvuje 599 žáků rozdělených do 24 tříd.     
190 žáků z celkového počtu dojíždí z okolních obcí. Součástí školy v budově 
pro první stupeň na Seifertově náměstí je školní družina a školní jídelna. 
V budově na ul. Újezd působí školní klub, určený větším žákům.  
  
Po vyučování nabízí škola různé zájmové kroužky, nejnavštěvovanější         
je kroužek informatiky, malí debrujáři a keramický.   
 
 
Jak probíhal rok ve škole J. A. Komenského? 
 
Vypsat všechny akce, které škola pořádala, to by vskutku samo o sobě bylo 
na samostatnou kroniku. Pro pozorovatele zvenčí jsou nepřehlédnutelné 
výstavy pořádané ve škole, a to jak na I., tak i na II. stupni. Výtvarná díla 
jsou vystavena na chodbách školy, děti si je tak mohou během přestávek 
prohlížet a seznamovat se s uměním. Často se výstav samy účastní tím,     
že téma výstavy zpracovávají v hodinách výtvarné výchovy. 
 
Děti jsou ve škole vedeny k tomu, že pěkná výtvarná díla je třeba nejenom 
tvořit, ale také se o ně podělit s veřejností. Proto ve „své“ galerii ve škole 
na Seifertově náměstí v letošním roce uspořádali výstavu prací žáků pátých 
tříd na téma Cesta do vesmíru a setkání s mimozemšťany. Děti dostaly     
za úkol téma zpracovat literárně, přepsat na počítači a doplněné o výtvarné 
vyjádření námětu pak předat svému učiteli nahrané na počítačové disketě.  
Děti byly nadšené, práce jim šla od ruky a výsledkem byly chodby školy 
vyzdobené ufonskými náměty. 
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S velkým ohlasem se setkal i nápad uspořádat si vlastní volbu starosty. 
Každý žák páté třídy dostal část nástěnky, kde v rámci volební kampaně 
mohl představit svůj program a cíle, které by chtěl jako starosta dosáhnout. 
Někteří „kandidáti“ si vytvořili materiály vlastními silami, jiným pomáhali 
rodiče, ale to nebylo na závadu, neboť každý správný politik má svůj volební 
tým. Součástí byla také obhajoba programu před voliči. Všechny programy 
byly nakonec zpracovány do almanachu a předány starostovi města.   
 
Školní akce lze pro velký počet vyjmenovat jen namátkou:  
 
V lednu přijel na návštěvu pěvecký soubor Přerováček a zazpíval pro žáky 
obou stupňů.  
Beseda o myslivosti se správcem kyjovských lesů panem Prokešem. 
Výlet do Chřibů – prohlídka zříceniny hradu Cimburku a návštěva Hipocentra 
v Koryčanech. 
Návštěva výstavy betlémů v Hodoníně. 
Únorové představení zpěváka a hudebního skladatele Jaroslava Uhlíře.  
Výlet do Vacenovic na výstavu kraslic. Zájemci si zkusili uplést žily       
nebo namalovat kraslici. 
 
O tom, že mají děti dobrá a soucitná srdce, svědčí akce žáků devátých tříd: 
v březnu uspořádali pro žáky I. stupně dětský karneval. Výtěžek 1 500,- Kč  
poslali  na konto pomoci obětem tsunami v jihovýchodní Asii. 
 
Žáci devátých tříd jeli v květnu na výlet do Prahy. 
 
Žáci se zapojili do soutěže „Svět očima dětí“, vyhlášené Ministerstvem vnitra 
České republiky. V kategorii I. stupeň základních škol dosáhli skvělého 
druhého a třetího místa. Úspěšné byly dvě dívky: Kateřina Hojačová        
ve výtvarné kategorii a Hana Neničková v literární kategorii. Obě dívky byly 
pozvány do Prahy na Žofín ke slavnostnímu předání cen. Z rukou ministra 
Bublana převzaly diplom a ceny od sponzorů soutěže.  
 
Velkého úspěchu dosáhly dívky z 5. tříd, když vyhrály okrskové a okresní 
kolo soutěže Capri Sonne Cup ve vybíjené. Postoupily tím do krajského kola, 
v němž se umístily jako druhé.  
 
Účast na olympiádách: D. Štěpánek z 8. třídy se umístil na 3. místě 
v okresním kole dějepisné olympiády a postoupil do krajského kola. Pěkné 
bylo  i 4. - 8. místo K. Májové z 9. třídy v olympiádě z českého jazyka,   
5. místo E. Matouška a J. Urbánka v Technické olympiádě, 4. až 5. místo 
Tomáše Handrycha, J. Malíškové a J. Skřivánka v okresním kole 
Pythagoriády. 
 
U příležitosti oslav Mezinárodního dne dětí zápolili žáci II. stupně           
na městském stadionu ve všemožných lehkoatletických disciplínách; 
následujícího dne pak žáci I. stupně měli své olympijské hry. 
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Konec školního roku byl tradičně slavnostní. Po rozdání vysvědčení byly 
nejlepším žákům předány ceny Nejlepší student anglického jazyka, Nejlepší 
student německého jazyka, Nejlepší sportovec. Všichni ocenění byli zapsáni 
do Zlaté knihy školy J. A. Komenského. Za dlouholetou vynikající činnost  
byl do Zlaté knihy zapsán i divadelní soubor Pískle. 
 
Pro každého člověka je zápis do školy a vstup do první třídy velkým a hlavně 
nezapomenutelným okamžikem. Zcela určitě je pro děti, zvyklé držet se 
máminy sukně, vstup do školy mezníkem: začínají vykračovat samostatně     
do velkého světa.  Učitelé se starají již při zápisu o to, aby tento přechod 
byl laskavý a nebyl „skokem do ledové vody“. Vlídné paní učitelce nakreslí 
budoucí žáčci obrázek, zazpívají, přednesou básničku. Starší žáci školy letos 
připravili pro své budoucí spolužáky drobné upomínkové předměty, děti       
si pochutnaly i na zákusku v podobě krtečka. 
 
Na škole J. A. Komenského zavedli tradici pasování prvňáčků. Děti se sešly  
i se svými rodiči a sourozenci na školním dvoře na Seifertově náměstí. Pan 
ředitel „pasoval“ každého prvňáčka na žáka školy J. A. Komenského – položil 
mu na hlavu slabikář.  Děti dostaly i medaili a diplom a pak si při kytaře 
všichni zazpívali. Dospělí připravili pro děti různé soutěže, přičemž žádné 
z dětí neminula sladká odměna za výkon. 
 
Velkou událostí byla pro žáky i zaměstnance školy květnová návštěva 
polského souboru Rubikon z Jozefowa u Varšavy. Polští přátelé se přijeli 
pochlubit  nastudováním Humperdinckova muzikálu Perníková chaloupka. Polský 
Jeníček s Mařenkou loupali perníček se stejnou chutí jako čeští, ježibabí 
polštině diváci také bez problémů porozuměli. Soubor doprovázela paní Anna 
Vránová, rodačka z Moravy a sólistka Státní opery ve Varšavě.  
O polské hosty bylo dobře postaráno. Děti bydlely v českých rodinách, 
dospělí v internátě zemědělského učiliště, a žaludky hostů si vzaly na starost 
paní kuchařky ze školní jídelny. 
 
O letních prázdninách se spojovalo: protože má škola dvě odloučené budovy, 
byly spojeny optickým kabelem, který umožňuje přenos počítačových dat      
a usnadňuje komunikaci. 
 

Základní škola Újezd 
 
Velká budova školy na stejnojmenném kopci oslavila před dvěma lety 
abrahámoviny. V minulosti v ní vždy sídlily dvě školy, kromě základní školy  
tu byla v průběhu let střední všeobecně vzdělávací škola, později gymnázium. 
V současné době jsou zde dvě základní školy: domovská Základní škola Újezd 
a v roli nájemnice Základní škola J. A. Komenského s třídami druhého stupně 
a ředitelstvím. 
 
Ředitelkou Základní školy Újezd je Mgr. Hana Mikesková, zástupkyněmi pro 
I. stupeň Mgr. Božena Vašíčková a pro II. stupeň Mgr. Miroslava 
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Smejkalová. Ve školním roce 2004/2005 měla škola 22 tříd, navštěvovalo je 
celkem 496 dětí, z nich 209 dojíždělo z okolních obcí.   
 
Součástí školy je školní jídelna a družina, v níž malé děti tráví volný čas    
do doby, než si je vyzvednou rodiče.  
 
V suterénu budovy byl zřízen bufet Jamka. Během školních přestávek       
je možno si zakoupit bagety se salámem, cukrovinky, solené brambůrky, 
balené vody, nápoje, pro zapomnětlivé i sešity. Tento bufet provozuje 
soukromá osoba. 
 
Již na první pohled je každému jasné, že budova je velikým kolosem, který 
není snadné jen tak udržet v chodu. Starosti se zajištěním údržby, neustálé 
opravy a opravy oprav, letité problémy s vadnými okny a bezpočet drobných 
i méně drobných potíží „ctihodné dámy“, to vše leží na bedrech vedení školy. 
K tomu ještě samozřejmě musíme přidat činnost hlavní, tj. zajištění výuky    
a   péči o žáky i zaměstnance.  
 
Život se v této škole stejně jako jinde skládá z vyučování a mimoškolních 
akcí. Těch je i na této škole nepřeberně a není možné je bezezbytku 
vyjmenovat a popsat, i když by si to zasloužili všichni, kdo se o ně přičinili. 
Proto jen namátkou, neboť ostatní je pečlivě zaznamenáno rukou zástupkyně 
Mgr. Smejkalové ve školní  kronice: 
 

• V únoru to byl školní karneval pro 1. – 3. třídy a diskotéka pro žáky 
4. – 5. tříd. Tato oblíbená záležitost se konala v kinosále, hudba    
a radostný výskot dětí se nesl celou budovou. 

• Žáci sedmých tříd se zúčastnili lyžařského výcvikového kurzu         
na Olšance ve Velkém Vrbně. Sněhu bylo objednáno mnoho a všichni 
účastníci kurzu s radostí konstatovali, že „objednávka byla Vrchními 
místy dokonale splněna“. K tomu samozřejmě přidali zúčastnění učitelé 
spokojenostní polínečko: nikdo se nezranil! Co víc si přát, to ví jen 
ten, kdo už někdy měl týden na starosti podobnou družinu rozjívených 
dětí.      

• Žáci prvního stupně kreslili obrázky do soutěže Kapka prevence. 
Soutěž byla zaměřena na bezpečné chování cyklistů a chodců. 
Vybrané práce byly vystaveny v budově okresního ředitelství Policie 
České republiky v Hodoníně. 

• Žáci II. stupně se v březnu zúčastnili okrskového kola v košíkové     
a postoupili do okresního kola. Úspěšnými basketbalisty byli R. Ingr, 
O. Kouřil, R. Mezihorák, J. Ingr a P. Kukulka, J. Machálek,        
A. Špaček, T. Mezihorák. 

• Další akcí, která je pro děti přitažlivá a současně i nutná,            
je dopravní výchova. Žáci druhých tříd ji absolvovali na dopravním 
hřišti Domu dětí a mládeže v Husově ulici. 

• V dubnu se starší děvčata Základní školy Újezd zúčastnila okrskového 
kola v košíkové v tělocvičně kyjovského gymnázia. Dívky vybojovaly 
postup do okresního a pak i do krajského kola. Tam pak získaly 
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sedmé místo; výsledek mohl být i lepší nebýt zranění  dvou  hráček. 
Ale i sedmé místo jistě  zaslouží  pochvalu pro E. Šprtovou,          
L. Kostihovou, A. Zástěrovou, M. Horákovou, K. Škoulovou,          
S. Blahovou, M. Fialovou, K. Navrátilovou, Z. Výletovou,             
L. Žandovskou.  

• V květnu děti sbíraly starý papír. S touto akcí pomáhala firma EKOR.  
• Při příležitosti Dne dětí pořádala družina na školní zahradě táborák 

spojený s opékáním špekáčků. Jak už to bývá u akcí konaných venku, 
počasí si nelze objednat. Všechno bylo včas nachystáno, paní 
kuchařky uskladnily špekáčky do školní lednice – a v den „D“ od rána 
lilo jako z konve. Táborák není možno přesunout pod střechu a už už 
to vypadalo, že z posezení u ohně nebude nic. Jak to dopadlo? Déšť 
na poslední chvíli ustal a oheň se rozhořel. Opékané špekáčky voněly 
široko daleko a dětem se ani nechtělo jít domů.  

• Oslavy Dne dětí ve škole již mají letitou tradici. Žáci II. stupně 
slavili soutěžemi v lehkoatletických disciplínách na městském stadionu. 
Malé děti pak navštívily filmové představení. 

• V červnu se konal Atletický den města Kyjova. Výsledek – Základní 
škola Újezd byla první s 216 body. Druzí byli žáci Základní školy 
J.A. Komenského s 187 body a třetí děti ze Základní školy          
Dr. Joklíka s 143 body. 

 
Na škole působí taneční kroužek Diablos, který vede paní učitelka Hana 
Novotná. Její svěřenci se pravidelně účastní nejrůznějších tanečních soutěží, 
přeborů a vystoupení.  V letošním roce si v Brně na soutěži Magický region 
svým tancem vybojovali krásné třetí místo a získali pohár s diplomem.      
Na přehlídce tanečních souborů v Mohelnici pak získali první a třetí místo,  
ze soutěže Festival tanečního mládí v Brně odjížděli také spokojeni.  
 
Samozřejmě nic není zadarmo, ani taneční mistrovství ne. Hodiny a hodiny 
nacvičování choreografií, propocená trička, ale to vše je pak nakonec 
zapomenuto a zůstane radost z pohybu, vnímání hudby a rytmu, které 
postupně přejde dětem do krve. Odměnou za celoroční práci bylo například 
přijetí bývalého žáka této školy Petra Kříže na taneční obor konzervatoře  
do Prahy. 
 
Ve škole na Újezdě se letos konečně zablýsklo na lepší časy v mnohaletém 
stavebním problému. Jedním byl nevyhovující stav kanalizace ve školní 
kuchyni a druhým dezolátní stav oken v celé budově. 
Co se týče kuchyně, obrat nastal krátce po začátku letošního roku,        
kdy přišla zpráva: „Peníze jsou, bude se rekonstruovat“. Ve výběrovém řízení  
byla vybrána firma Stavoservis majitele Jana Cahlíka, oprášen projekt 
zhotovený před třemi lety a koncem května bylo všem rodičům oznámeno,   
že z důvodu probíhající rekonstrukce se v červnu pro žáky II. stupně nebude 
vařit. 
Pro žáky I. stupně bylo zajištěno provizorní stravování: obědy se vařily 
v kuchyni gymnázia. Městský úřad poskytl dodávkový automobil na převoz,  
vedoucí stravování pomocí vstřícných kolegyň z jiných škol zajistila 
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termonádoby. Prostory kinosálu využívaného jako tělocvična byly přeměněny 
na dočasnou jídelnu. Absence teplých obědů, tato „stravovací pohroma“, 
postihla nejen žáky II. stupně, ale i všechny dospělé strávníky. Proč 
pohroma? Což se dá jinak nazvat stav, kdy nad žáčky loudajícími se s krmí 
dozírají pedagogové s prázdným žaludkem?  
 
Hned na začátku června se začalo v kuchyni pracovat. Nejdříve se 
vyklizeného prostoru zmocnily sbíječky a kontejnery na vybouraný materiál 
se rychle plnily. Těžko bylo uvěřit, že 1. září bude vše hotovo, když 
z původní kuchyně zbyly jen holé obvodové zdi a strop. Naštěstí šla dělníkům  
práce od ruky a po náročném srpnovém finiši bylo jisto: tradiční uvítací guláš 
bude! Na konci  srpna   kuchařky  vše  uklidily,  přichystaly, 31. srpna  
v 10 hodin se konečně podařilo najít a odstranit závadu, která bránila 
puštění plynu do trubek ke kuchyňským spotřebičům a 1. září se vůně 
„uvítacího guláše“  linula až ke hlavnímu vchodu. 
 
Další stálicí ve výčtu neduhů školy na Újezdě jsou okna. Jejich stav, to je 
dlouholetá noční můra vedení školy. V mnoha třídách je nebezpečné okna 
otvírat, některá jdou otevřít, ale už ne zavřít, oprýskané a shnilé rámy  
jsou samozřejmostí. Problém je ve velikosti budovy. Oken je mnoho a výměnu 
je nutno stihnout během letních prázdnin.  Vědomí, že navzdory všem potížím  
je třeba situaci řešit, vedlo odpovědné pracovníky k aktivitě pozitivním 
směrem. Bylo rozhodnuto: v příštím roce okna budou! 
 
Ve vstupu do budovy školy byl instalován elektronický otvírač dveří. 
V dřívějších dobách byla škola celý den až do pozdního odpoledne otevřena, 
což umožňovalo vstup do budovy nekontrolovatelně komukoliv. Nyní mají  
zaměstnanci kartičky, pomocí nichž si mohou vstupní dveře v povolenou dobu 
otevřít. Cizí návštěvníci nebo opozdilí žáci si u vchodu zazvoní na určená čísla 
a po ohlášení je jim otevřeno. Přes všechna tato opatření se koncem května 
přihodila nemilá věc – do školy vnikl člověk podivného ražení. Pohyboval se po 
chodbách, vnikl i do třídy v nejvyšším patře, choval se velmi hlučně          
a vyjadřoval se nevhodnými slovy. Po této zkušenosti vedení školy upravilo 
podmínky pro vstup do školy: příchozí si mohou zazvonit pouze do kanceláří 
vedení školy, čímž je zaručena kontrola příchozích.   
 

 

Základní škola Dr. Joklíka – U Vodojemu. 
 

Ve školním roce 2005/2006 navštěvovalo školu 307 žáků v 16 třídách, 
z toho 31 dětí navštěvovalo 3 speciální třídy určené dětem s vývojovými 
poruchami učení a chování.  136 dětí dojíždělo z okolních obcí. 
 
Ředitelem školy je Mgr. Jiří Búřil, zástupkyní Mgr. Marie Vlková.  
 
Dětem se věnuje 21 pedagogů, z nich čtyři jsou muži. Ve družině jsou     
dvě vychovatelky, Zdeňka Pelková a Anna Heclová. 
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Škola má dlouholeté zkušenosti se vzděláváním dětí s dyslexií a dysgrafií. 
Každoročně se pro ně otvírají speciální třídy.  
 
Ve škole mají zřízen Školní parlament, v němž se řeší potřeby a přání žáků. 
Na jejich popud byl ve škole zřízen bufet a celkově zrekonstruovány sprchy 
pro žáky.  
 
Škola pečuje o využití volného času dětí v kroužcích keramiky, sportovních 
her, turistiky, angličtiny, volejbalu. Pro malé žáčky po vyučování nabízí své 
služby školní družina. Jak v ní děti tráví čas? Např. četbou pohádek, 
stolními hrami, soutěžemi, kreslením, tematickými vycházkami, promítáním 
filmových pohádek.  
 
Po skončení vyučování mají děti možnost stravování ve školní jídelně.  
 
Akce ve škole jsou stejně pestré jako v jiných školách:  
exkurze v jaderné elektrárně Dukovany, výlet do Prahy, Chřibů, Krkonoš, 
vodácký kurz pro žáky 8. a 9. tříd, v říjnu návštěva Veletrhu vzdělávání 
v Hodoníně pro žáky 9. tříd, soutěž ve sběru starého papíru, prosincové 
okrskové kolo soutěže ve skoku vysokém Vánoční laťka. 
 
V únoru proběhla ve škole poněkud neobvyklá sbírka: zajišťovaly se finanční 
prostředky pro projekt Adopce na dálku. Zapojili se téměř všichni žáci       
i zaměstnanci. Vybraná částka 7 269 Kč byla použita pro úhradu vzdělání 
sedmileté indické holčičky jménem NAGARATHNA RAJASHEKAR, jejíž 
rodiče jsou bez prostředků, přesto však chtějí svým čtyřem dětem zajistit 
vzdělání. Roční příspěvek pro tuto holčičku je 4 900,- Kč a je určen        
na vzdělání a zdravotní pojištění.  
 
Uvedení do vánoční atmosféry, kdy učitelé jihnou a zapomínají děti zkoušet, 
bylo umocněno Vánočním zpíváním na schodech.  V posledním prosincovém 
týdnu před prázdninami se všichni ráno scházeli na schodišti a společně 
zpívali koledy. Příprava na Vánoce pak vyvrcholila vánoční besídkou             
a maškarním rejem žáků 1. stupně. 
 
 

Základní škola a Mateřská škola Bohuslavice 
 

Základní a mateřská škola v Bohuslavicích mají společné vedení. Ředitelkou  
je    Mgr. Květoslava Němcová.  
 
Základní školu s třídami od 1. do 5. ročníku letos navštěvovalo 26 dětí, 
mateřskou školu 18 dětí. 
 
Únorový zápis do první třídy byl pojat v pohádkovém duchu. U vchodu       
do školy vítaly budoucí školáčky princezny, kouzelnice, klaun, ba dokonce 
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včelka Mája známá z televizních Večerníčků. Ve třídě se pak děti staly 
princi a princeznami a plnily nejrůznější úkoly: vysvobozovaly zakleté 
pohádkové bytosti, jezdily na koni, počítaly meče a dokonce stavěly hrad. 
Odměna byla příjemná, sladká: čokoládové dukáty a hlavně nové aktovky, 
pastelky a drobné dárečky, které pro ně vyrobili starší školáci.  
 
V březnu se děti sešly v tělocvičně školy na karnevalu. Viděli jsme zde 
piráty, mušketýry, kohouty, tanečnice, zimní královnu či lva. Masky         
se na úvod karnevalu představily ostatním, všechny společně absolvovaly 
tanec s koštětem a pak už se s veselou náladou vrhly na soutěže, hry        
a tanec. Výkony byly odměněny, všichni se bavili tak dobře, že se nikomu 
nechtělo skončit a jít domů.  
 
Život bohuslavické základky i mateřinky je vzájemně spojen různými 
společnými akcemi, jako byl například podzimní táborák za přítomnosti 
dýňových strašidýlek, které děti společně vytvořily za pomoci rodičů.        
Po opékání špekáčků byla pro děti v okolí školky připravena barevně značená 
pohádková stezka, pohádkové postavy kladly dětem otázky a za správné 
odpovědi dostávali malí soutěžící hvězdičky. V cíli byli všichni odměněni. 
 
Dalším počinem byla výstava výtvarných prací žáků školy v Radniční galerii. 
Při této příležitosti se blýskly maminky a babičky dětí nejrůznějšími 
dobrotami, k nimž bylo podáváno svařené víno nebo lahodný čaj, takže kdo 
na výstavu přišel, neodolal. Prázdné podnosy a talíře toho byly pádným 
důkazem. 
 
 

Základní umělecká škola 
 
Základní umělecká škola sídlí ve starobylé budově na Jungmannově ulici.    
Ve škole je zapsáno 666 dětí do oborů hudebního, tanečního literárně–
dramatického a výtvarného. Hudební obor má oddělení hudební teorie, 
smyčcové, klavírní, klávesové, dechové, varhanní a pěvecké. Tato kyjovská 
líheň talentů se chlubí dvěma cimbálovými muzikami, dechovým orchestrem, 
dvěma smyčcovými orchestry, pěveckým sborem a komorním orchestrem 
zobcových fléten. 
 
Základní umělecká škola letos sklízela četné úspěchy. Je jisté, že každá 
škola se ráda pochlubí a je to tak i ve škole, která má v hlavní náplni 
probouzení mladých talentů. Marek Blaha se zúčastnil Národní soutěže 
základních uměleckých škol a v ústředním kole skončil tento třináctiletý 
houslista na krásném čtvrtém místě. Chloubou školy se stal také             
L. Macháček, absolutní vítěz celostátní přehlídky dětských interpretů 
lidových písní Zpěváčci 2005.  
 
Základní umělecká škola v červnu přivítala hosty, děti ze školního orchestru 
z dalekého islandského Reykjanesbaeru, města asi 40 km vzdáleného        
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od hlavního města  Islandu Reykjavíku.  Jak se dostali Islanďané právě     
do Kyjova? Dagmar Kuňáková, umělecká vedoucí souboru, je českého původu 
a po studiích na Janáčkově konzervatoři v Ostravě a JAMU v Brně působí již 
pět  let na Islandu. V tamní škole padlo rozhodnutí, že se souborem, který 
často cestuje po světě, letos navštíví Českou republiku. Přáním členů tohoto 
souboru bylo zahrát si s českými dětmi a vzájemně tak rozšířit své 
zkušenosti. Všechny tři koncerty islandského souboru měly velký úspěch, 
zpestření v podobě společného hraní s českými muzikanty také nadchlo       
a tak věříme, že se stejným úspěchem se setkají i Kyjovští na Islandu. 
 
 

Ocenění nejlepších žáků základních škol 
 
Vedení našeho města si uvědomuje důležitost vzdělání dětí.  Svědčí o tom  
každoroční setkání nejlepších žáků kyjovských základních škol se starostou 
města. Pro tuto slavnostní příležitost jsou vybíráni žáci s vynikajícím 
prospěchem, úspěšní účastníci soutěží a olympiád, a také žáci, kteří svým 
vzorným chováním a pomocí slabším spolužákům dávají příklad ostatním 
dětem. 
 
Letos v červnu byli starostou města přijati a oceněni tito žáci:  
 
Základní škola Dr. Joklíka: Kateřina Sedláčková, Monika Frolcová, Klára 
Pospíšilová, Jakub Hochman, Kateřina Burešová. 
 
Základní škola Bohuslavice: Sabina Duroňová, Miriam Svobodová a Pavla 
Výmolová. 
 
Základní škola Újezd: Radek Zischka, Eva Pokorná, Hana Hálová, Štěpán 
Špaček, Zuzana Jurutková a Martin Hanák. 
 
Nejvíce žáků bylo vybráno ze Základní školy J. A. Komenského: Igor Hašlík, 
Vilém Navrátil, Aleš Lilek, David Štěpánek, Kamila Grombířová, Martin 
Osička, Tomáš Červínek a Kateřina Halíčková. 
 
Ze Základní umělecké školy dostali z rukou starosty ocenění žáci Marek 
Blaha, Libor Macháček, Kryštof Neduchal, Kamila Grombířová, Zuzana 
Pavlasová a Kristýna Výletová. 
Za Libora Macháčka převzal cenu jeho učitel Mario Kudela, protože Libor 
právě v této době vystupoval na Mezinárodním folklorním festivalu Kunovské 
léto. 
 
Všem dětem gratulujeme a přejeme jim, aby tato ocenění nebyla jediná 
v jejich životě. 
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Střední školy 
 

 

Klvaňovo gymnázium 
 

Gymnázium připravuje své žáky pro studium na vysokých školách, dále též 
pro výkon některých činností ve správě, kultuře a v dalších oblastech.  
Přijetí je možné na základě zkoušek z českého jazyka a matematiky. 
Součástí hodnocení je prospěch na základní škole a ceněny jsou úspěchy 
v olympiádách. Ředitelem Klvaňova gymnázia je RNDr. Miloslav Malec, 
zástupkyní Mgr. Renáta Soukalová. 
 
Škola sídlí v historické budově na Komenského ulici. Ve školním  roce 
2005/2006 v ní studovalo  ve 20 třídách 575 žáků. Na osmiletém studiu bylo 
16 tříd a 454 žáků, na čtyřletém ve čtyřech třídách 121 žáků.  Věnovalo se 
jim 57 zaměstnanců, z tohoto počtu bylo 42 pedagogů.  
 
Na gymnáziu byla od září letošního roku ustanovena školská rada. Jejími 
členy jsou RNDr. Petr Koiš, Mgr. Vlastimil Havránek, Mgr. Alena Horáková, 
Dagmar Králíková, Ing. Štěpán Polášek, Mgr. Jiří Šimeček.  
Prvním výsledkem činnosti rady byla změna dosavadního pravidla, že známky 
nebyly sdělovány rodičům plnoletého žáka, který si to nepřál. Nyní jsou 
informováni všichni rodiče, pokud o to projeví zájem. Často se totiž stávalo, 
že problémoví žáci své neúspěchy tajili a rodiče se o nich dozvídali se 
zpožděním až na rodičovských schůzkách, kdy mnohdy již bylo pozdě         
na nějaká výchovná opatření. 
 
Na podzim byl splněn další požadavek rodičů, a sice uvedení e-mailových 
adres profesorů na internetových stránkách školy. Tím mohou rodiče 
pohodlněji komunikovat s profesory. Odpadá složité volání telefonem,      
kdy bylo problémem vyučující během poměrně krátké přestávky zachytit.  
 
18. dubna 2005 se konaly přijímací zkoušky do prim osmiletého gymnázia    
a prvního ročníku čtyřletého gymnázia. Letos oproti minulým letům mohli  
žáci podat pouze jednu přihlášku na střední školu, což se setkalo s velkou 
kritikou. Problém byl totiž v tom, že o některé školy je velký zájem, takže 
volba byla nesnadná: buď velmi riskovat v tlačenici, nebo zvolit jistotu 
v podobě méně atraktivní školy či oboru. V případě neúspěchu mohl totiž     
i nadaný žák zůstat „na dlažbě“.  V tomto zmítání mohli být klidní jen žáci, 
kteří se hlásili do primy. Pokud neuspěli, vrátili se zpět do laskavé náruče 
své základní školy a mohli zkusit štěstí znovu po absolvování deváté třídy. 
 
Do osmiletého gymnázia se letos hlásilo 95 zájemců, z nich 60 úspěšně.    
Do čtyřletého gymnázia se hlásilo 38 žáků, přijato bylo 30.  
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Den přijímacích zkoušek byl vítaný pro osazenstvo školy, které si tuto 
stresovou  záležitost úspěšně odbylo v minulých letech. Studenti gymnázia 
měli povinnost nepřekážet dění ve škole, proto pro ně pedagogové přichystali 
program mimo budovu školy. Část studentů navštívila jednání soudu ve Zlíně, 
ostatní navštívili filmové představení v kině Panorama.  
 
Další změnou letos byl způsob oznámení výsledku přijímacích zkoušek: 
rozhodnutí o přijetí či nepřijetí se předávala osobně. Škola tím ušetřila 
velkou částku na poštovném. 
 
Co v druhém pololetí školního roku zahýbá nejvyššími ročníky, to je 
bezesporu maturita. Jako první vlaštovka v tomto směru působí stužkovací 
večírek konaný ještě před vánočními prázdninami. Avšak každý ví,           
že maturita není bujará oslava, ale vyvrcholení několikaleté práce studentů      
i pedagogů. Aby si ti, kterých se to týká nejvíce, zkusili, co je čeká, psali 
v únoru písemnou celostátní zkoušku „Maturita nanečisto“. Psaly se písemné 
práce z českého jazyka, základů společenských věd, dějepisu, matematiky, 
fyziky, chemie a biologie. 
 
Doba mezi únorem a květnem rychle uplynula a maturanti se dočkali zkoušky 
skutečné. Maturity obávané i očekávané zaklepaly na gymnazijní vrata        
a vklouzly do útrob školy. Studenti dostali od svých třídních učitelů 
závěrečná vysvědčení a v poledne téhož dne vypuklo veselí zvané Poslední 
zvonění.  V přestrojení za cokoliv vyrazili v houfu do ulic Kyjova. Hrkáním, 
vrzáním, pískáním a sborovým pokřikem dávali světu najevo, že zkoušky,     
na které se tak usilovně připravovali, jsou tady. Po pátečním veselí 
následoval týden volna, kterému se říká „svatý“, poněvadž ho maturanti mají 
věnovat jen a pouze studiu, a pak již šlo to tuhého. 
 
Jak dopadly maturity? Samozřejmě dobře. Studenti byli pilní a náročnou 
zkouškou prošli všichni beze zbytku. 
 
Kritériem pro kvalitu výuky na středních školách je procento úspěšnosti 
přijetí studentů na vysoké školy. V případě kyjovského gymnázia             
ze sto tří odmaturovaných bylo na vysokoškolská studia přijato rovných sto 
letošních maturantů.  
 
Gymnázium má kromě výuky na svém kontě velké množství akcí. Jsou to 
soutěže, olympiády, exkurze, vystoupení, zájezdy, pobyty. Namátkou proto 
vybírám jen malou část z ročenky, kterou si gymnázium vydalo vlastním 
nákladem:  
 

• Exkurze do laboratoří Ústavu přístrojové techniky České akademie 
věd v Brně, 

• Návštěvy divadelních představení v Kyjově, Brně, Zlíně, 
• Zájezd do Vídně spojený s exkurzí do galerií, 
• Vánoční koncert, který si připravili sami studenti pod vedením     

Mgr. Jaroslava Matuly     
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• Nácvik polonézy pro zahájení školního plesu 
• Exkurze do planetária a Technického muzea 

 
Studentský národ byl vždy národem veselým a je tomu stejně i dnes. 
Dokladem je šestý ročník jarní Kuličkiády, který se odehrál v parku       
před gymnáziem. Zváni byli všichni, domácí i přespolní, věk nerozhodoval. 
Hlavní byla chuť do hry, smysl pro recesi a touha po získání opravdové 
výherní duhové skleněnky. Pořadatelé vše promysleli do detailu. Aby se nikdo 
nenudil, byly připraveny k použití i bublifuky k vytváření mýdlových bublin    
a křídy, kterými se dobře kreslilo na silnici. Všichni se toho dne dobře 
bavili, na nudu nebyl čas.  
 
V květnu studenti uspořádali majáles. Roztodivně maskovaný a hlaholící 
průvod studentů rozličných postav a věku se vydal od gymnázia k Domu 
kultury. Večer při programu volili královnu a krále majálesu. Všeobecné 
veselí bylo doprovázeno produkcí několika hudebních skupin.  
 
Gymnázium se zapojilo do celostátního projektu úspor energie. Tento projekt 
vyžadoval vypracování studentského energetického auditu budovy školy.    
Asi padesát studentů, kteří se k tomuto projektu přihlásili, se rozdělilo      
do čtyř skupin a dali se do práce. Odhalit a vytipovat místa, kde dochází 
k největším únikům tepla, navrhnout vhodné řešení a pak všechno i sepsat, 
to byl úkol studentů, kteří se zpočátku pustili do práce s vervou, postupně 
pak umdlévali, neboť práce byla náročná. Nakonec se dílo všech čtyř skupin 
podařilo sjednotit do jedné zprávy, jejímž výsledkem bylo první místo        
a odměna 50 000 Kč na provedení navrhovaných úsporných opatření. 
Výsledkem auditu byly nové dveře do školního dvora, nákup několika set 
metrů reflexních fólií za radiátory a následně úspora financí přibližně     
100 000 Kč ročně. 
 
Škola má svou galerii nejlepších. Z ní vyčteme, že se žáci účastní olympiád 
v českém, anglickém, německém jazyce, dějepisu, zeměpisu, dále soutěže 
Matematický klokan, Pythagoriáda a jiné. Mezi nejúspěšnější studenty patřili 
Adéla Dostálová, František Drmola a Eva Nesvadbová, kteří se umístili     
na prvním místě v okresním kole matematické olympiády, a Tomáš Mikulka       
na 1. místě krajského kola a 13. místě ústředního kola chemické olympiády. 
Úspěchem bylo i druhé místo Adama Koláře v krajském kole soutěže          
v mluveném projevu.  
 
Součástí výuky jsou exkurze a zahraniční zájezdy. Začátkem září absolvovalo 
47 žáků týdenní zájezd do Normandie a Bretaně zaměřený na historii        
a  konec 2. světové války. 
 
V listopadových dnech se na této škole už tradičně pořádá Den otevřených 
dveří. Letos se konal po patnácté. Odpoledne po skončení vyučování zůstává 
celá škola „v pozoru“: očekává se návštěva budoucích možných studentů      
a jejich rodičů. V jídelně byli přivítáni ředitelem školy a poté provedeni      
po celé budově. Zvědaví žáci základních škol, již rozhodnutí nebo ještě      
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se rozhodující, starostliví rodiče i zvědavci, ti všichni si měli možnost projít 
učebny, chodby. K nahlédnutí byly odborné učebny biologie, chemie, 
matematiky, informatiky. Kdo se nezadýchal a vystoupal až pod střechu, 
našel i učebnu výtvarné výchovy, která se svým prosvětlením střešními okny 
dává možnost tvoření začínajícím malířům. V odborných učebnách            
na zvědavce čekali pedagogové ochotní k podání jakýchkoliv informací o svém 
oboru, na chodbách studenti dbali, aby nikdo nezabloudil. Návštěvník měl 
možnost nahlédnout do studentského života i prostřednictvím nástěnek      
na chodbách školy.  Hned u vchodu se na jedné z nich nabízely k prodeji 
učebnice, doučování, brigády.  
 
Profesor kyjovského gymnázia Vlastimil Havránek se zúčastnil pobytu        
ve Vesmírném a raketovém středisku v Hunstville v Alabamě v USA. 
Společnost Homeywell udělila stipendium šesti českým pedagogům,         
kteří absolvovali celou řadu jedinečných teoretických i praktických cvičení 
z výcviku kosmonautů, například proudovou simulaci, výcvik pro přežití apod. 
Spousta věcí byla pro pana profesora novinkou, protože astrofyzice se u nás 
střední školy nevěnují. Organizátoři správně vycházeli z faktu, že pokud    
si něco pedagogové zažijí na vlastní kůži, mohou pak o tom lépe referovat 
svým studentům. V rámci programu si učitelé v roli studentů získávané 
poznatky  prakticky ověřovali. Vyráběli z běžných a levných materiálů 
nejrůznější zajímavé věci, což pak bez problémů mohli využít doma při výuce: 
horkovzdušné balóny z papíru, rakety létající až několik desítek metrů 
vyrobené z PET lahví apod. 
 

 
Střední zdravotnická škola a Střední odborná škola sociální 

 

Na Střední zdravotnické škole a Střední odborné škole sociální            
jsou předmětem studia obory zdravotnický asistent, všeobecná sestra        
a sociální péče (pečovatelská činnost a sociálně správní činnost). Studium    
je čtyřleté, od 3. ročníku je odborná praxe. Škola nabízí ubytování         
na internátě na Lidické ulici.  
 
Ředitelem školy je Mgr. Zdeněk Měřínský, zástupkyněmi PhDr. Jarmila 
Krohová a Mgr. Iva Taušová. 
 
Na začátku března proběhlo školní kolo Středoškolské odborné činnosti. 
Žákyně kyjovské „zdravotky“, které postoupily se svými pracemi do okresního 
kola ve Veselí nad Moravou, postoupily poté i do krajského kola, kde získaly 
krásné druhé místo. 
 
Studentky se zapojily do akce Dny zdraví. Zabezpečovaly zdravotní dozor  
při Běhu pro zdraví, který organizovala Zvláštní škola v Kyjově – Boršově. 
Tam také probíhala prezentace dovedností v poskytování zdravotní péče. 
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Studentky kyjovské Zdravotnické školy léta udržují spolupráci 
s handicapovanými dětmi a navštěvují klienty z ústavu sociální péče          
pro mládež, pro které pravidelně pořádají diskotéku. V projektu Děti a první 
pomoc ve spolupráci se základními školami a Domem dětí a mládeže učily 
studentky žáky základních škol poskytovat první pomoc. Jejich vděčnými 
posluchači byli žáci 4. tříd základních škol. 
 

Domov mládeže 
 
V internátu na sídlišti Lidická letos bylo ubytováno 44 žákyň ze zdravotnické 
školy. Aby byly ubytovací kapacity lépe využity, bylo zde ubytováno          
i šedesát žáků kyjovských učilišť.  
 
Vychovatelé připravili pro své svěřence pestrou nabídku aktivit.  Byly to 
především zájmové a sportovní kroužky: divadelní, zpěv, kalanetika, volejbal, 
kondiční běh, aerobik, výtvarný a taneční kroužek. Vítaným trávením volného 
času bylo plavání v krytém bazénu v Ratíškovicích nebo zájezdy na divadelní 
představení v Uherském Hradišti.  
 
Jaké byly další události v životě domova mládeže? Na svátek Valentýna     
si dívky samy uspořádaly taneční diskotéku a pozvaly na ni i chlapce z Centra 
odborné přípravy. V zimních měsících nacvičily taneční vystoupení a své umění 
předvedly na školním plese. Hezký nápad realizovaly dívky na Den dětí: 
pozvaly malé děti z Lidické ulice, přizvaly děti zaměstnanců a na internátní 
zahradě, která se tentokrát proměnila na pohádkovou, pak děti soutěžily  
pod vedením pohádkových postav, jinak v civilu obyvatelek internátu.  
 
Během školního roku řešilo vedení internátu záležitosti příjemné               
i problematické. K těm prvním patří např. částka 6 000 Kč darovaná 
Sdružením rodičů a přátel školy. Byla využita na předplatné divadla, odměny 
v soutěžích a lístky do kina, všechno oblíbené činnosti věkové kategorie 
chovanek internátu. Méně příjemné byly další projednávané události: 
vzhledem k rozmanité skladbě ubytovaných je těžké udržet v budově 
v nočních hodinách klid. Vedení internátu se potýkalo s častou platební 
nekázní některých ubytovaných, proto bylo rozhodnuto jednou provždy:    
kdo předem nezaplatí, nebude ubytován.  
 

Nová posluchárna 
 
Škola se již několik let snažila o vybudování posluchárny, ale kvůli nedostatku 
finančních prostředků zůstávalo stále jen u přání. Nakonec se však sen 
vyplnil. Škola získala potřebné prostředky a mohla začít přestavovat bývalou 
tělocvičnu, která již nesloužila svému účelu. Po půl roce stavebních prací byla 
letos v dubnu uvedena do provozu nová moderní posluchárna pro sedmdesát 
žáků. Je vybavena počítačem, který je napojen na projektor, takže se zde 
mohou přehrávat audio i videonahrávky ve všech formátech. Vedení školy 
počítá v budoucnu s poskytováním těchto prostor veřejnosti.  
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Speciální školy 
 

Speciální základní škola a mateřská škola pro sluchově postižené 
 

Nachází se na okraji  Boršova na Školní ulici. Přijímají se zde děti          
od tří let. Na základní škole se vyučuje podle běžných osnov, znaková řeč         
se nepoužívá.  Sluchově postižené děti mají školní docházku o rok delší, 
v šesti letech absolvují nejdříve přípravný ročník.  
 
Práce se sluchově postiženými dětmi je specifická. Aby byla žákům zajištěna 
dostatečná péče, je ve třídách od 1. do 5. ročníku pouze po osmi žácích,   
ve vyšších ročnících pak maximálně po deseti. Po celou dobu školní docházky 
mají děti zajištěnu logopedickou péči. 
 
Ředitelem školy je PaedDr. Miroslav Hula, zástupcem RNDr. Pavel 
Křemeček.  
 
Od září je ustanovena na škole školská rada ve složení: RNDr. Pavel 
Křemeček, Mgr. Jiří Zajko za školu, za rodiče Zdeňka Pipingerová a Hana 
Sácká, zřizovatel Jihomoravský kraj jmenoval svými zástupci Mgr. Jiřího 
Šimečka a Ing. Pavla Berku. 
 
Škola je internátní, celodenní stravování zajišťuje školní jídelna. Ve škole  
je 110 žáků a 40 zaměstnanců, z nich 16 pedagogických. Dětem je věnována 
všestranná péče. Od roku 1990 na škole působí sportovní oddíl sluchově 
postižených, jehož cílem je smysluplné vyplnění volného času dětí a který 
kromě sportu nabízí i aktivity kulturní. V nabídce jsou i nejrůznější kroužky 
a účast v soutěžích. Nabídka je samozřejmě ještě pestřejší: florbal, stolní 
tenis, cykloturistika (škola má k dispozici horská kola), lyžování, jízda       
na koních, vodácký výcvik, pravidelný a samozřejmý je i lyžařský výcvik. 
 
Jednou ročně se škola účastní celostátních sportovních her sluchově 
postižených. V pořadatelství těchto her se jednotlivé školy střídají. Soutěží 
se v atletice, plavání, hoši v kopané a dívky v basketbalu.  
 
 
Z   akcí ve školním roce 2004/2005 uvádím výběr nejvýznamnějších: 
 
Kyjovský turnaj v sálové kopané žáků základních škol pro sluchově postižené, 
na němž boršovská škola vybojovala 2. místo.  
 
Třetí místo v počítačové soutěži ve Valašském Meziříčí rovněž potěšilo       
a zasloužilo si pozornost.  
 
Společně s nadačním fondem školy jeli žáci na rehabilitační zájezd k moři.   
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Významnou událostí pro žáky bylo fotbalové utkání zaměstnanců školy    
proti žákům. Konečně se mohli se svými učiteli „popasovat“ jako rovný 
s rovným.  Výsledek byl sice 10 : 6 ve prospěch učitelů, síly však byly 
vyrovnané.  
 
Z provozních událostí na této škole v roce 2005 nejvýznačnější a současně 
finančně nejnáročnější byla oprava střechy školy dokončená 11. září.  
 
 

Učiliště 
 

Střední odborné učiliště Kyjov, Havlíčkova ul. 
 

Toto učiliště vzniklo sloučením několika dříve samostatných učilišť. V poslední 
době je totiž v celé republice situace taková, že dětí je méně a budovy málo 
využité. Aby se ušetřily náklady, nastalo před dvěma lety slučování 
stávajících učilišť. Protože si navzdory reorganizacím a slučování každá škola 
snažila udržet své, vznikla učiliště s nepřehlednými názvy. V praxi to pak 
vypadalo tak, že byl zaměstnanec uváděn např. jako učitel odborného výcviku 
Vyšší odborné školy, Střední odborné školy, Středního odborného učiliště    
a Odborného učiliště, což u nezasvěceného budilo dojem, že pan učitel 
kočuje po republice od zaměstnavatele k zaměstnavateli. Stejně složitě 
vypadal i název na všech dokumentech, smlouvách, razítcích. K 1. 9. 2005 
vydalo Zastupitelstvo Jihomoravského kraje novou zřizovací listinu organizace 
a kyjovské učiliště změnilo název: ze sloučených škol se složitým názvem    
je nyní Střední odborné učiliště Kyjov, Havlíčkova. Původně samostatné školy 
se staly odloučenými pracovišti s jedním společným ředitelstvím. 
 
Ředitelem učiliště je Ing. Zdeněk Lukeš. Jeho zástupci:  

- Ing. Pavel Domes, zástupce ředitele pro praktické vyučování, vedoucí 
odloučeného pracoviště Kyjov, Za Humny  

- Ing. Zdeněk Pavlas, zástupce ředitele pro teoretické vyučování       
a vedoucí odloučeného pracoviště Urbanova ul.   

- Ing. Leona Machálková, technická a provozně ekonomická zástupkyně 
ředitele. 

 
Učiliště navštěvovalo v září celkem 667 žáků. Výuka byla bezplatná a obory 
zakončeny závěrečnou zkouškou nebo u vybraných oborů maturitou.  
 
Obory, které učiliště nabízí, jsou praktické: zemědělský podnikatel, 
podnikání, zámečník, instalatér, elektrikář, zedník, malíř, pokrývač, tesař, 
provoz služeb, obráběč kovů, zemědělec, hospodyňka, ruční vyšívačka.    
Dále také dlaždič, tesař a truhlář, práce ve zdravotnických službách – 
pečovatelské práce, kuchařské práce, farmářské práce, dělník technických 
služeb.  
 
Ve vybraných oborech mohou žáci získat i řidičský průkaz skupiny B a T. 
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Školská rada, která na škole působí od září letošního roku, je vedena 
předsedkyní Mgr. Marií Podveskou. Členy rady jsou Josef Matyáš,        
dále zletilí žáci Radoslav Matyáš a Veronika Ratuská. Zástupcem zřizovatele 
byla jmenována paní Věra Švábová, jinak učitelka odborného výcviku učiliště 
ve Bzenci.  
 
 
Střední odborná škola a Střední odborné učiliště automobilní 

 

Toto učiliště najdeme na Nádražní ulici u vlakového nádraží. Ředitelem      
je Ing. František Mazal. V radě školy je předsedkyní  Ing. Marie Rivolová, 
členy pak jsou Josef Šebesta, Mgr. Martina Malá, Pavel Tvrdý, Mgr. Jiří 
Šimeček a Ing. Štěpán Polášek. 
  
Je možno se zde vyučit automechanikem, klempířem – karosářem           
nebo autoelektrikářem. Studijními obory jsou Silniční doprava a Autotronik. 
Pro absolventy vybraných tříletých oborů je určeno nástavbové dálkové 
studium Dopravní provoz.  
 
Pro dojíždějící žáky je zajištěna možnost ubytování v Domově mládeže,  
který poskytuje celodenní stravování.  
 
 
 

KULTURA 
 
 
Kulturní dění v Kyjově, to je květina přebohatá. Skoro by se zdálo,         
že chtěl-li by se člověk účastnit všeho, musel by se rozdvojit, ještě lépe 
roztrojit a někdy i rozčtvrtit. Z fyziologického hlediska to však možné není 
a proto je nutno z pestré nabídky akcí vybírat.  
 
 

Galerie 
 

Radniční galerie 
 

Odbor školství a kultury městského úřadu uspořádal během roku v Radniční 
galerii 22 výstav. V  galerii byl celoroční provoz, takže pokud někdo nestihl 
vernisáž, mohl výstavu shlédnout kdykoliv v pracovní době městského úřadu.  
 
V Radniční galerii dostávají prostor především mladí a začínající umělci. 
V letošním roce se prezentovaly i základní a mateřské školy z Kyjova         
a blízkého okolí. Na vernisážích bylo vždy plno, vždyť kdo by nechtěl vidět 
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výsledky práce své ratolesti? Nadšený potlesk pak oceňoval výtvory dětí      
i práci učitelek. 
Fantazii se při tvoření meze nekladly, nejrůznější techniky zvládaly nejen 
děti, ale pomáhali i rodiče. Letem světem, Noviny nejen ke čtení, Nastupte 
s námi, Stop odpadkům či Míček Popleta, Voda je život, Podzime, podzimku, 
půjči nám své barvičky – to jsou názvy výstav malých výtvarníků,         
které potěšily oko i srdce všech, kdo zavítali do Radniční galerie. 
Vystavovali zde též studenti kyjovského gymnázia. Od malby po sklo a knihy, 
tak se jmenovala výstava pojatá jako školní. Studenti všech ročníků         
se veřejnosti pochlubili malbami, grafikami, kolážemi, keramikou a výrobky 
z papíru. Práce tvořili  v rámci výuky. 
 
Charakteru výstav v Radniční galerii se vymykala výstava  Chci ještě žít,   
již iniciovala Kulturně historická společnost Bohuslavice. Výstava snímků 
fotografa Jana Šibíka z pobytu v ukrajinské infekční nemocnici v Oděse,  
kde se léčí lidé nemocní AIDS, jistě nenechala nikoho chladným.  
Návštěvníkům zářijové výstavy byl promítán i dokument o podmínkách léčení 
a životě nemocných. Zde měl každý možnost si uvědomit, že naše životní 
podmínky nejsou pravidlem všude ve světě.  V galerii byla připravena 
pokladnička, do níž mohli návštěvníci přispívat dobrovolným obnosem. Získané 
prostředky byly použity pro léčbu nemocných v infekční nemocnici v Oděse.  
 

Galerie 920  
 

Pod názvem Galerie 920 se skrývá galerie na chodbě základní školy          
J. A. Komenského na Seifertově náměstí.  Letos se zde vystavovaly 
litografie Mileny Šoltészové, podmalby na skle Marie Flaškové, práce 
kosteleckého výtvarníka Oldřicha Štěpánka nebo Jiřího Polcara a mnoho 
dalších prezentací umělců.  
 

Galerie Ve škole 
 

Galerie Ve škole je umístěna v přízemí základní školy na ulici Újezd. Stejně 
jako v případě Galerie 920 i zde jsou pravidelné vernisáže hojně 
navštěvovány veřejností. K vidění bývají práce známých výtvarníků i žáků 
školy J. A. Komenského a Újezd.  
  

Galerie Doma 
 
Galerii Doma najdeme v přízemí domu č. 413 na Svatoborské ulici. Letos zde 
vystavovali např. Miroslav Bravenec, Dušan Pelcl, Petr Horák, Adam Puchar 
a Dagmar Pucharová. Prezentovala se zde i známá sochařka a malířka      
Eva Filemonová, kterou pak vystřídal její syn, soudce Boris Filemon.  
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Galerie Pod schody 
 
V přízemí Domu kultury se uvolnil prostor pod schody přístupný vchodem 
přímo z náměstí. Z několika možných návrhů na nové využití nakonec zvítězil 
nápad na zřízení menší galerie. První výstavou byly fotografie kyjovského 
starosty Františka Lukla. Ten si na Vánoce, jak sám řekl, „udělal radost“. 
Pořídil si výkonný fotoaparát a výběr ze svých snímků v nové galerii vystavil. 
Snímky z cesty po Tunisu ale i přírody v okolí Kyjova či francouzského 
Yvetotu byly přitažlivé a vypovídaly o schopnosti fotografa vidět a těšit se 
z malých věcí. Dopravní značka „Stopka“ s arabským nápisem nebo hlemýžď 
z koryčanských lesů, ale i všechny další exponáty vyzařovaly příjemnou 
atmosféru a vybízely k zamyšlení nad krásou života. 
 
Provozní hodiny této galerie bylo těžké stanovit, protože zde nemohla být 
stanovena pravidelná služba odpovědné osoby. Kdo chtěl do galerie 
nahlédnout, musel požádat o otevření vrátného z Domu kultury.   
 
 

Hudba 
 

 

Hudební setkávání 
 

Ing. Pavel Celý pozval letos občany Kyjovska na cyklus pořadů Hudební 
setkávání. Kyjov tak mohl přivítat Janáčkovo kvarteto a Alfréda Strejčka 
s pořadem Sedm posledních slov Krista na kříži, Dechové kvarteto z Rozhlasu 
Bratislava, vítěze soutěže Pražské jaro - Kvarteto Pavla Haase, jehož 
členem je i Kyjovan Pavel Nikl. Toto kvarteto je známé a úspěšné nejen      
u nás, ale i v zahraničí, a vystoupení umělců v obřadní síni městského úřadu 
bylo pro všechny přítomné velkým zážitkem.   
Dalšími pořady pro milovníky kvalitní hudby byla série poslechových pořadů 
muzikologa Jana Špačka s názvy Janáček a Rusko, Janáček a ženy, Janáček 
a lidové písně, a cyklus pořadů Jiřího Svobody, který uváděl velká díla 
světové hudby.  
 

Concentus Moraviae 
 
Concentus Moraviae je mezinárodní hudební festival třinácti měst s tradicí 
již desetiletou. Cílem je prezentace vynikajících umělců hrajících na staré 
hudební nástroje a uvedení špičkové hudby, kterou si menší města nemohou 
dovolit. 15. června v rámci tohoto festivalu v Kyjově v kapli sv. Josefa 
Kalasanského vystoupila houslistka Gabriela Demeterová a cembalistka Giedré 
Lukšaité-Mrázková.  
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Kyjovský komorní orchestr 
 

Kyjovský komorní orchestr, který v letošním roce oslavil desáté narozeniny, 
má 23 stálých členů. Svou lásku ke krásné a kvalitní hudbě v něm pod 
vedením Ing. J. Sáraze uvádějí v život učitelé, programátoři i studenti.     
O kvalitách souboru svědčí přijetí do Asociace neprofesionálních komorních   
a symfonických těles České republiky (v roce 2003).  
Z jejich koncertů mohu uvést např. novoroční koncert v Nových Hvězdlicích, 
Brankovicích, Národní přehlídku neprofesionálních orchestrů na zámku 
v Miloticích, Bučovicích, a v Hořovicích, adventní koncert ve Vlkoši a vánoční 
koncert v Nevojicích.  
 

Carmina Vocum 
 

Pěvecký sbor Carmina Vocum byl založen v r. 1999.  Sbormistrem je Mario 
Kudela. Členy sboru jsou lidé nejrůznějších profesí, které spojuje chuť 
zpívat a kteří nelitují času, aby se pravidelně scházeli. Jejich koncerty 
doprovází orchestr Základní umělecké školy Kyjov. V letošním roce 
vystupovali při adventním koncertu v kyjovském a milotickém kostele, také  
na půlnoční mši v Kyjově i Bohuslavicích. Známe je z oslav 60. výročí 
ukončení 2. světové války, vystoupili na radnici při slavnostním podpisu 
dohody o partnerství s rakouským Hollabrunnem.  

 
Koncert Heleny Vondráčkové 

 

V pátek prvního července přijela do Kyjova zpěvačka Helena Vondráčková. 
Na večerní koncert v Letním kině si pozvala finalisty loňské televizní pěvecké 
soutěže Česko hledá superstar Šárku Vaňkovou a Tomáše Savku.  
Kromě koncertu se fanoušci těšili i na autogramiádu Šárky a Tomáše, 
ohlášenou na šestnáctou hodinu. Od patnácté hodiny byl prostor před radnicí 
okupován mládeží, zejména dospívajícími dívkami dychtícími spatřit          
své televizní idoly „v reálu“. Ovzduší bylo napjaté, mládež netrpělivá. Aby se 
fanoušci nenudili a vydrželi čekat, bavil je a různými i tělocvičnými prvky 
zaměstnával výřečný moderátor. V 16.25 se pod plátěným přístřeškem náhle 
objevili oba dva zpěváci – a v tu ránu šlo stranou vše, hlavně spořádanost    
a ochota čekat. Plátěný stánek se otřásal v základech, hrozilo mu 
rozmetání. Posléze se ale všichni uklidnili a Šárka s Tomášem podepisovali, 
podepisovali, podepisovali … 
 
Večerní koncert se konal v areálu Letního kina, tedy venku, proto si mnoho 
lidí kladlo otázku: jaképak bude počasí? Chci tento koncert vidět a slyšet za 
každých podmínek nebo chci výhradně v případě pěkného počasí prožít 
příjemný večer s hudbou pod hvězdami? Předprodej totiž nabízel výraznou 
slevu z nemalé ceny vstupenky. Nakonec se každý rozhodl podle svého 
naturelu. Někdo koupil lístek předem, jiný vyčkával. V den koncertu kolem 
poledne pak všichni pochopili, že kromě vstupenky bude nutné vzít i pláštěnku 
či deštník. Ochladilo se a dešťové přeháňky byly „předzpěváky“ vytrvalého 
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lijáku, který se spustil po 19. hodině. Lilo jako z konve, ale navzdory 
spoustě vody bylo hlediště zcela zaplněno diváky. Když se kolem půl deváté 
večer na pódiu objevila Helena Vondráčková, jako by vysvitlo slunce. Světla 
reflektorů rozzářila postavu zpěvačky a muzikantů, obloha cedila a hlediště 
Letního kina se roztančilo pestrou mozaikou deštníků všech barev, tvarů     
a velikostí. 
Helena zpívala známé i méně známé písně, mnozí diváci si s ní notovali,    
kdo chtěl tančit, klidně si v rytmu písní zatančil i s deštníkem.  Na své     
si přišli i příznivci Šárky Vaňkové a Tomáše Savky.  
Po dvou hodinách melodií, bouřlivém děkovném potlesku a několika přídavcích 
nejoblíbenějších Heleniných hitů odcházeli lidé z koncertu sice mokří,       
ale v příjemné náladě. 
 
 

Městské kulturní středisko (MKS) 
 

Městské kulturní středisko vzniklo v roce 2000 sloučením Domu kultury a kina 
Panorama. Jeho hlavní činností je zajišťování kulturního dění v Kyjově.  
Budova Domu kultury je v majetku odborářů Šroubárny Kyjov. Pro zajištění 
účelu, pro který byla budova vystavěna, uzavřelo město Kyjov s odboráři 
nájemní smlouvu. Současně se již několik let jedná o koupi budovy           
do majetku města.   
Pod MKS patří Dům kultury, kino Panorama a Letní kino. Většina kulturních 
akcí našeho města se koná právě v těchto zařízeních.  
Ředitelem MKS je Stanislav Pokorný, vedoucím  Letního kina a kina Panorama 
je Ing. Antonín Káčerek.   
V Domě kultury je divadelní sál pro 334 diváků, estrádní sál – dějiště 
velkých shromáždění, plesů, hodových tanečních zábav ale i předvánočních 
prodejních trhů; dále loutkový a malý sál - ty jsou pronajímány na různé 
přednášky, setkání. V přízemí se nachází restaurace. 
 
Aby byly prostory budovy využity, jsou některé místnosti pronajímány 
různým organizacím a firmám.  
 

Pohádkové odpoledne 
 
Před koncem školního roku uspořádalo Městské kulturní středisko pro děti 
z kyjovských mateřských a základních škol v městském parku a na koupališti 
Pohádkové dopoledne. Park se proměnil v pohádkový les, v němž děti        
na několika stanovištích soutěžily. Na koupališti byli s atrakcemi přichystáni 
hasiči. Nadšené děti si mohly prohlédnout zblízka hasičské auto,          
nebo si dokonce zkusit vlastnoručně uhasit pomyslný požár. Zaujala rovněž 
ukázka výcviku služebních psů městské policie. Odvážní hoši si mohli zkusit 
obléknout neprůstřelnou vestu, zamávat si obuškem, a ten nejodvážnější 
z nejodvážnějších se přihlásil na hraní role rukojmího. Dostalo se mu pak 
příležitosti ověřit si sílu služebního psa, který ho zachraňoval „ze spárů“ 
únosce. 
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Soutěž dětských zpěváčků lidových písní 

 
MKS uspořádalo v březnu v Domě kultury 16. ročník soutěže dětských 
zpěváčků lidových písní Vyletěla holubička. Rozhodování poroty bylo letos 
těžké, protože výkony soutěžících byly velmi vyrovnané. Do soutěže duet 
byly přihlášeny pouze 3 páry, proto bylo ohodnoceno pouze jedno místo. 
Soutěž uváděl moderátor Ladislav Šimeček, hudební doprovod zajistila 
cimbálová muzika Pavla Růžičky. 
 
Vítězové jednotlivých kategorií:   
 
I. kategorie: 5-7 let 
Jakub Kuchař 
Kateřina Paulíková, Denisa Macháčková 
Veronika Michalčíková, Zuzana Tesaříková 
 
II. kategorie: 8-10 let 
Kryštof Neduchal, Martin Vašulka 
Zuzana Divišová, Lucie Spurná 
Pavel Smejkal 
 
III. kategorie: 11-15 let 
Libor Macháček 
Kateřina Blahutková, Eliška Fialová 
David Vašulka 
 
IV. Kategorie: dueta 
David a Martin Vašulkovi 
 
 

XII. Kyjovské letní slavnosti  
 
Letní slavnosti uspořádalo Městské kulturní středisko za podpory 
Jihomoravského kraje tradičně o víkendu v půli srpna, kdy je ještě léto      
a dovolenková nálada v plném proudu. Počasí pořadatelům přálo a každý 
návštěvník slavností si mohl vybrat zábavu podle libosti.  
 
V pátek večer v Letním kině spustila svou produkci hudební skupina MIG 21 
v čele s Jiřím Macháčkem. Bohatý program začal v sobotu ráno na náměstí  
tradičním jarmarkem. K vidění byly ukázky lidových řemesel, předvádění 
výroby i prodej rukodělných výrobků. K nákupům zval komerční jarmark 
v Komenského ulici. Aby se čas strávený na náměstí nezvrhl jen v pouhé 
nakupování, bavili jsme se typickým jarmarečním programem v prostoru před 
radnicí. Šermířská společnost Štvanci předvedla boj neohrožených mužů 
vyzbrojených meči a šavlemi. Děti se vozily na ponících, k tomu zmrzlina, 
cukrová vata, nafukovací balónky nejrozmanitějších tvarů. Před polednem pak 
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zahráli brněnští Gajdoši a Flamenco Clan z Bratislavy. Všichni sklidili upřímný 
potlesk od nadšených diváků. Kdo chtěl v zábavě pokračovat ještě večer 
nebo v noci, mohl se usadit na lavičkách Letního kina a oddat se atmosféře 
Žalmanova folkového Kyjova. Vystřídaly se zde folkové kapely začínajících 
hudebníků i folkoví nestoři, skupina Poutníci oslavila své 35. narozeniny.     
V nočních hodinách zahráli a zazpívali muzikanti nejvíce očekávaní, Hradišťan 
s Jiřím Pavlicou, Žalman a spol. a Jarmila Šuláková doprovázená kapelou 
Fleret.   
 
V neděli slavnosti pokračovaly Lidovým jarmarkem a vystoupením folklorního 
dětského souboru Kyjovánek. Odpoledne vyšel od hospody U Jančů dožínkový 
průvod. Nejdříve se šlo se zpěvem a dechovou hudbou pro osobu, bez které 
se dožínková slavnost neobejde, pro hospodáře. Poté se průvod přemístil     
do prostoru před radnicí, kde Slovácký soubor předvedl dožínkové zvyky, 
tance a písně. Hudební doprovod obstarala dechová kapela Žadovjáci.  
 
Na bývalé tržnici u muzea současně s oslavami proběhla doprovodná akce, 
Okresní výstava zvířat mladých chovatelů a místní výstava drůbeže, králíků, 
holubů a okrasného a exotického ptactva. Ve Vlastivědném muzeu byla 
připravena výstava akademického sochaře Jana Znoje.  
 
 

Kino 
 

Kino se v posledních letech potýká s úbytkem diváků. Je to jistě zapříčiněno 
mohutnou nabídkou mnoha televizních programů, možností promítat si filmy 
doma na videu a taky pohodlnost vyjít do společnosti.  Cena vstupenky     
cca 60,- Kč nabízí rovněž úvahy o jiném způsobu trávení večera, zejména    
u čtyřčlenné rodiny. Ale na druhou stranu, moci se podívat na pěkný film 
v kolektivu svých bližních, bez rušivých reklam trhajících děj                 
ve dvacetiminutových intervalech, to není k zahození.  
 

Kino Panorama 
 
Kino Panorama  bylo dáno do provozu v r. 1970. Kapacita sálu je 424 míst. 
K dispozici je zde bufet a šatna. Parkoviště pro šedesát aut umožňuje 
motorizovaným divákům parkovat přímo u kina. Promítá se od září do června, 
o víkendu jsou dvě představení, v 17.30 a ve 20 hodin. Ve všední dny       
je pouze jedno představení. 
 
Od prvního ledna se kino Panorama stalo členem evropské sítě kin Europa 
Cinemas. Po splnění mnoha kritérií může nyní naše kino prostřednictvím této 
sítě získávat finanční podporu z programu Media na promítání zahraničních 
evropských filmů.  
 
V průběhu let se v kině Panorama změnily vstupní prostory. V dobách dávno 
minulých byly využívány dvě šatny, nyní pouze jedna. Často je diváků       
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tak málo, že se vlastně ani nevyplatí kabáty odkládat u šatnářky.  Diváci    
si je berou s sebou do sálu a odloží na sousední sedačku.     
 
 

Letní kino 
 
Letní kino má kapacitu 2 000 míst. Promítají se zde filmy a konají různé 
velké akce, např. Slovácký rok, Žalmanův folkový Kyjov; v letošním roce 
zaplnili hlediště fanoušci zpěvačky Heleny Vondráčkové, skupiny MIG 21 
apod.  
 
Letos bylo promítání pod širým nebem zahájeno 20. května, nejprve pouze   
o  víkendech, od června pak již klasicky denně, a to se začátkem            
od 21.30 hodin.  O prázdninových víkendech se promítalo i v kině Panorama. 
 

Kinematovlak 
 
V květnu do Kyjova přijelo pojízdné kino, tzv. kinematovlak. Speciálně 
upravené „kino na kolejích“ mělo namířeno ze Šumavy přes jižní Čechy a jižní 
Moravu do Vizovic. V Kyjově na vlakovém nádraží stálo po několik dní          
a  promítalo filmy pro děti i dospělé.  
 
  

Vlastivědné muzeum 
 

 

Vlastivědné muzeum nabídlo možnost seznámit se s vybranými tradičními 
řemesly, s profesemi, se kterými se dnes už setkáváme jen vzácně. Mohli 
jsme pozorovat při práci bednáře, koželuha, hrnčíře, sedláře, dráteníka, 
tepce do mědi a ševce. V prostoru bývalé tržnice v sousedství muzea       
po čtyři červnové dny ukazovali veřejnosti, co jejich řemeslo obnáší a navíc 
se s přihlížejícími rádi podělili o své znalosti a zkušenosti.  
 
Od července do září byla ve Vlastivědném muzeu v Kyjově k vidění výstava 
prací Jana Znoje. Tento sochař a malíř, kyjovský rodák, tvořil keramické 
vázy, džbány a porcelánové soubory, sádrové busty, keramické reliéfy,    
ale také obrazy – olejomalby, uhlokresby, kresby tužkou a křídy. V letošním 
roce jsme uctili 100. výročí jeho narození a současně 55. výročí úmrtí.  
 
Dílo Jana Znoje v říjnu vystřídala výstava Foto-stroje. Představila  
zvědavým návštěvníkům  fotoaparáty  všeho  druhu  od  konce 19. století   
do 80. let století dvacátého. Výstava byla doplněna informacemi o vývoji 
fotografického přístroje a o historii fotografie. Doplnily ji snímky kyjovských 
fotografů, retušovací nástroje, ukázky fotografií kolorovaných různými 
způsoby, a ateliérovou komoru starou více než 80 let, doposud schopnou 
fotografování.  
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Výstava poskytla zajímavé nahlédnutí na vývoj oboru, který právě v naší 
době získává díky digitalizaci zcela jiný směr.  
 
 

Kulturně historická společnost Bohuslavice 
 

Cílem společnosti je oživit, udržet a pozvednout do vědomí občanů všechny 
tradice kulturní i historické, zviditelnit a uložit do povědomí zejména 
mladých lidí bohatou historii Bohuslavic, vzbudit zájem o krásu přírody 
v okolí a podpořit kulturní dění v obci. Členy společnosti je asi dvacet lidí, 
většinou mladých, ale také těch, kteří byli u zrodu společnosti v roce 1984. 
Jejich schůzky jsou vždy věnovány nějakému zajímavému tématu vztahujícímu 
se k obci. Příkladem by bylo např. setkání s paní Heimrichovou a jejími 
fotografiemi mapujícími dění v Bohuslavicích a sahajícími až do začátku 
fotografie, nebo podvečerní beseda o historii Kuchyňkova mlýna.  
Dalším tématem letošních schůzek bylo povídání o významných bohuslavických 
budovách, např. o Budíkově hospodě, která ve své době plnila nejenom 
občerstvovací, ale i ubytovací funkci. Majitelé měli v areálu i pálenici        
a spolupracovali s vizovickou firmou Jelínek. V současnosti je dům využit 
pouze k bydlení.  
  
V plánu společnosti je oprava fary, druhé nejstarší bohuslavické budovy 
z 18. století. V současnosti je v ní archiv firmy SVAM. Po vypršení nájemní 
smlouvy by v bývalé faře mohlo být zřízeno muzeum a současně by byly 
prostory využívány ke klubovým setkáváním či pořádáním různých kulturních 
akcí. Pokud by okolnosti byly příznivé, je v plánech i oprava hospodářských 
budov náležejících k faře a zřízení např. letní restaurace s piknikovým 
posezením. To vše je ale prozatím jen ve stadiu úvah a přání bohuslavických. 
 
Jedním z úkolů Kulturně historické společnosti je být partnerem Městu 
Kyjovu. To se podařilo např. při tvorbě územního plánu, do něhož byla 
výhledově zařazena myšlenka zřízení rybníků na pěti hektarech plochy mezi 
Bohuslavicemi a Kyjovem, vybudování přirozených biotopů a ochranných prvků 
pro zvěř.  
 
V letošním roce členové Kulturně historické společnosti uspořádali 
v Bohuslavicích výstavu u příležitosti 60. výročí ukončení 2. světové války. 
Výstava připomínala činnost partyzánské skupiny Carbon, která koncem války 
působila v okolí Bohuslavic. Expozici tvořily zbraně z 2. světové války, dále 
dokumenty a fotografie, ukazující jednotlivé etapy vývoje událostí a model 
letadla, které partyzánům shodilo zbraně. Úprava místností byla řešena tak, 
že vyvolávala iluzi partyzánského lesa. 
Slavnostního zahájení výstavy se zúčastnil pan Richard Hinman, vojenský 
přidělenec USA v České republice.  
 



50 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

Příprava výstavy stála nemálo sil a také vyžadovala finanční zajištění. Město 
poskytlo organizátorům dotaci 20 000 Kč, stejnou částkou přispěl Krajský 
úřad a sponzorská firma věnovala 50 000 Kč. 
 
Pokud se týká územního plánu, byly v Bohuslavicích vytipovány čtyři lokality, 
v nichž se počítá s výstavbou rodinných domků. Lze předpokládat, že nová 
výstavba přiláká do obce mladé lidi s dětmi. Bylo by totiž škoda, aby kráska 
zvaná Bohuslavice měla míry 300 – 80 – 100, což znamená:  300 domů, 
z nich 80 chalupářských, přes týden a v zimě prázdných, a ve 100 pouze    
po jednom obyvateli, tedy velká obec s poloprázdnými domy.  
 
 

Městská knihovna 
 

Ředitelkou městské knihovny s pobočkou v Bohuslavicích je paní Jaroslava 
Klementová. 
 
Od října byla v knihovně zavedena elektronická evidence knih a půjčování. 
Této změně předcházelo mnoho hodin usilovné práce stážistek, protože bylo 
nutno nejprve všechny knihy opatřit interním čárovým kódem, informace      
o knihách vložit do počítače a označit všechny nové čtenářské průkazky.  
Při návštěvě knihovny již čtenář nedostane tradiční papírovou kartičku,     
ale elektronickou s čárovým kódem, v němž jsou uloženy informace o čtenáři.  
Čárovým kódem jsou opatřeny i všechny knihy a díky němu je příjem či výdej 
každé knihy snadno zaznamenán do počítače.  
 
Nový systém půjčování usnadňuje přehled o všech knihách, o registracích 
čtenářů a o placení ročních poplatků. Mimo jiné je nyní snadné zjistit,      
co má čtenář vypůjčeno a kdy byl v knihovně naposledy.  
 
V březnu se kyjovská knihovna i bohuslavická pobočka zapojily do celostátní 
akce Březen – měsíc internetu. Senioři a ženy na mateřské dovolené se mohli 
v týdnu otevřených dveří zdarma seznámit s internetem a se základy práce 
s počítačem, nabídnuty byly přednášky a besedy pro děti, studenty           
i dospělé. Slavnostního zahájení Měsíce internetu se zúčastnil starosta 
František Lukl, zástupci některých odborů městského úřadu a také 
spisovatelka Jarmila Bednaříková, členka městského zastupitelstva. 
 
V oddělení pro nevidomé se v listopadu konala vernisáž výstavy Nechte 
maličkých přijíti ke mně. Jednalo se o unikátní soubor reliéfních dřevěných 
obrazů světců, jejichž autorkou je Jarmila Haldová, řezbářka a výtvarnice, 
která realizovala nápad Václava Fanty. Ten se rozhodl pomoci nevidomým 
získat představu, jak jsou svatí zobrazováni. Vznikl unikátní soubor třiceti 
dvou plastických obrazů tvořených tak, aby nevidomý mohl hmatem odlišit 
jednotlivé části jejich postav.   
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Činnost v knihovně se neomezuje jen na půjčování knih. Konají se zde také 
pravidelné přednášky a besedy, převážně se zdravotní tématikou. Stálicí    
je vyhlášený bylinář Josef Zentrich, který každou poslední středu v měsíci 
přijíždí z Otrokovic a poutavě povídá o všem, co zajímá přítomné o oboru 
léčivých bylin.  
 
 

SPORT 
 

 

TJ Sokol Kyjov 
 

Členská základna TJ Sokol je menší, než byla v době svého rozmachu        
po vzniku Československé republiky. Přesto se však členové scházejí      
podle svých zájmů a snaží se vychovávat ve sportovním duchu i mládež.  
 
Jedním z oddílů tělocvičné jednoty je Šachový klub. V letošním roce         
se kyjovští šachisté mohli pochlubit pěknými výsledky: družstvo A skončilo 
v okresním přeboru na 3. místě, B družstvo s mladými hráči se umístilo 
v okresním přeboru II. třídy na 2. místě.  František Ingr získal titul  
Přeborník roku 2005, na druhém až třetím místě se umístil Libor Machala   
a Michal Racek. Roman Paulík se stal vítězem žákovského přeboru. Šachisté 
se v sokolovně scházejí jednou týdně v pátek. 
 
 

Atletický oddíl 
 
Atletický oddíl působí v Kyjově od roku 1958. V současnosti má 78 členů, 
nejmladší jsou ve věku 7 až 8 let.  O výchovu mladých sportovců se starají 
tři trenéři: Mgr. Ivana Řezáčová a A. Řezáč, trenéři II. třídy, a Alois 
Vrbovský, trenér I. třídy.  
 

Atletický oddíl se zaměřuje na běžecké a technické disciplíny (skok do dálky, 
do výšky, hod koulí a diskem). Pro běžecké disciplíny využívá dráhu s umělým 
povrchem patřící k nejmodernějším v okrese.  
 
Jaký je život mladého atleta? Pro nesportovce by byl jejich režim jistě 
vražedný: pondělí, středa a pátek jsou vyhrazeny základnímu tréninku, 
v úterý je čeká posilovna. Základní trénink začíná rozklusáváním na oválu  
stadionu, v zimě 5 kol, v létě „pouze“ tři. Následují gymnastické cviky 
v trvání asi 15 až 20 minut. Poté si atleti „dají pět rovinek“, což znamená 
prudký běh na rovných částech oválu stadionu. Vše je završeno            
tzv. abecedou: cupitavý běh, předkopy, zákopy, běh s vysokým zvedáním 
kolen, jelení skoky (dívky samozřejmě laní skoky), cval. Cože? Že už byste 
byli dávno mrtví?  Ale ne! Pro atlety je to všechno pouze rozcvička! Teprve 
teď, vážení, začíná trénink! Laikovi je záhadou, jak lze to vše přežít,      
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tím spíše když trenér pan Vrbovský ujišťuje vyděšenou nesportovní 
kronikářku, že vlastně ani žádné úrazy nezaznamenali. 
 
Atletický klub letos dostal od města grant na činnost oddílu ve výši         
25 000 korun. Účetní paní Vrbovská  dokládá, že vše se vyúčtovává        
„do mrtě“ a utratit tuto částku opravdu není problém. Náklady na činnost 
jsou velké, hodně peněz „spolkne“ cestovné a startovné při účasti            
na závodech mimo Kyjov. Rozpočet oddílu je posílen o členské příspěvky. Žáci 
platí 200 Kč, ostatní 600 Kč ročně.  
 
Jaké jsou letošní úspěchy členů atletického klubu? Chloubou oddílu je Hana 
Hálová. Na mistrovství Moravy a Slezska v Kopřivnici vyhrála v přespolním 
běhu, na Letní olympiádě dětí a mládeže v Brně v běhu na 1 500 m         
se umístila jako čtvrtá časem 4:53,94. Na Mistrovství České republiky 
v Jablonci skončila pátá a v Hodoníně při mezistátním utkání Česká republika 
– Slovensko jako třetí. Mezinárodní atletické  závody  v italském Majanu  za 
účasti atletů z osmi států znamenaly pro Hanu Hálovou v běhu na 600 m 
stříbrnou medaili, tedy druhé místo. 
 
Úspěch zaznamenali i dorostenci. Ve štafetě 4 x 100 m se M. Ilgner,      
T. Miler, E. Moudrý a T. Bednář stali mistry Moravy časem 47,6 s.  
V Hodoníně na Memoriálu Jardy Chromého v běhu mladších žákyň  na 300 m 
skončila Lenka Pazourková na 3. místě, v kategorii dorostenců v běhu       
na 3000 m doběhl Pavel Řihák na 4. místě. 
 
 

Štěpánský běh 
 
Pravidelnou běžeckou akcí v samém závěru roku, lahůdkou pro kyjovské 
atlety, je Štěpánský běh. Jak probíhal letos? Mráz si ráno 26. prosince 
přivstal a ještě za tmy obílil větve stromů, keře i trávníky. Pořadatelé     
pod vedením Aloise Vrbovského vše zajistili vše potřebné: označení cíle     
se světelným měřičem času, cílové stopky, lékařskou pohotovost pro případ 
zranění, policii pro hlídání dopravy na silnici, ceny pro vítěze, stupínky     
pro vyhlášení nejlepších. Kuchařky ve škole na sídlišti U Vodojemu uvařily čaj 
pro zahřátí. Pak již nic nebránilo startu běžců. Od 10 hodin běželo žactvo 
na  trati 2 km dlouhé a o půl hodiny později byl na křižovatce u starého 
vodojemu odstartován běh dospělých. Pětikilometrová trať vedla tradičně 
spojovací silnicí mezi Kostelcem a Chrastí a pak zpět k vodojemu. Ceny 
vítězům předával starosta František Lukl za vydatného bojovného pokřiku    
a potlesku přihlížejících diváků. Horký čaj, vůně slivovičky z  „plucek“, 
propocená záda běžců a moderátor pan Petržela, jehož výřečnost a radost 
z květnatých slovních spojení se nesla z reproduktorů za účelem informování 
diváků, to byla atmosféra zimního Štěpánského běhu. Michael Nejedlý       
z Kladna zvítězil na tomto závodě po desáté, navíc pětkrát za sebou, takže 
získal putovní pohár do trvalého vlastnictví a pořadatelům nezbylo nic jiného, 
než pro příští rok zajistit nový.  



53 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

 
K zaznamenání pro příští generace uvádím jména nejlepších v kategorii 
dospělých - mužů: 
 
l. Michael Nejedlý, Kladno 
2. Martin Kučera, Brno 
3. Ivan Čotov, Zlín 
 
Z Kyjovanů pak se umístili nejlépe Radim Matyáš na pátém místě a Pavel 
Klimeš na místě šestém. 
 
Pozornost si zaslouží samozřejmě i mládí. Děti z kategorie Přípravka běžely 
500 metrů. Z hochů byli nejlepší kyjovský Adam Drmola, za ním následovali 
Lukáš Michna z Krumvíře a Igor Hašlík z Kyjova jako třetí. Z dívek pak byla 
nejlepší Michaela Stainerová z Moravského Písku, Erika Stainerová, její 
sestra, doběhla jako druhá a za ní pak Elizabeta Daví z Dubňan. 
 
 
Kategorie mladších žáků, trať 2000 m: 
 
Stanislav Zavadil, Vyškov 
David Lunga, Kyjov 
Lukáš Antálek, Kyjov 
 
Mladší žákyně: 
 
Lenka Pazourková, Kyjov  
Markéta Rajsiglová, Kyjov 
Jitka Drmolová, Kyjov 
 
Starší žáci:  
 
Jakub Bajza, Zubří 
Martin  Ronek, Kyjov 
Jan Svoboda, Vyškov 
 
Starší žákyně: 
 
Hana Hálová, Kyjov 
Hana Děkanová, Vyškov 
Lucie Doubravová, Kyjov 
 
 
Jaká je historie Štěpánského běhu v Kyjově? Podle povídání pana Vrbovského 
stála na jeho začátku myšlenka zaběhat si o vánočních svátcích. Postupně  
se nápad změnil na pravidelnost a pověst o závodě se mezi sportovci rychle 
šířila. Časem i v jiných městech nápad „opsali“, takže v dnešní době,       
dá-li se to tak říci, se množina závodníků rozředila do mnoha jiných 
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Štěpánských běhů. Přesto však v Kyjově bývá vždy účast hojná a příběhy    
o tom, jak nelehké je odolat přání manželky na společné svátky a vydat se 
závodit na vzdálený konec republiky, by zaplnily děj velkého románu.   
  

  

Basketbal 
 

Basketbal má v Kyjově bohatou a slavnou tradici: v září letošního roku 
vstoupil již do 57. sezóny. V průběhu devadesátých let se mu moc nedařilo, 
nyní se zdá, že se díky cílené snaze trenérů i hráčů a hráček blýská na lepší 
časy.  
Z basketbalového oddílu TJ Jiskry Kyjov se stal největší sportovní oddíl 
v našem regionu. Dvě stovky hráčů a hráček ve dvanácti soutěžních týmech 
pilně trénují a mají k tomu dobré vedení: předsedu oddílu Ing. Jiřího  Klimka 
a šestnáct kvalifikovaných trenérů, z nichž někteří jsou držiteli nejvyšších 
trenérských tříd A nebo B.  
 
Koncem května ukončil svou trenérskou činnost ing. Antonín Tonyka, jenž se 
věnoval dívčí mládežnické košíkové 38 let. Pod jeho vedením dosáhly týmy 
mnoha významných úspěchů, k nimž náleží republikové přebornické tituly       
a mnoho medailových umístění.  
Nástupcem trenéra Tonyky se stal Jan Čechovský, pětadvacetiletý učitel 
z Hodonína, který působí jako trenér již devět let.  
 
Odkud se bere basketbalový potěr? Dům dětí a mládeže pravidelně otvírá 
zájmové kroužky se zaměřením na basketbal. Děti se zde zábavnou formou 
seznamují s pravidly a způsobem hry, a pokud mají zájem, pak jsou postupně 
zařazovány do družstev oddílu košíkové.   
 
Výsledky  kyjovského basketbalového oddílu v roce 2005: 
 
Kategorie Starší minidívky se v květnu  probojovaly až do finále Přeboru 
České republiky ve Strakonicích. Skončily na čtvrtém místě, které sice není 
oblíbené, ale přesto je pro tahle basketbalová poupata velmi cenné.   
 
Jak bojovaly nejmladší členky oddílu, tj. děvčátka s ročníku 1993 a 1994? 
Družstvo A jelo v květnu do Strakonic na Přebor České republiky,           
kde si vybojovalo druhé místo. Družstvo B, které letos hrálo svou první 
sezónu, skončilo v okresním přeboru na 6. místě. 
 
Mladší žákyně se kvalifikovaly do celostátní ligy mladších žákyň. V závěru 
základní části ligové soutěže řádila v řadách našich hráček vysoká 
nemocnost, takže se dívky nakonec musely spokojit s desátým místem.  
 
Starší žákyně vyhrály okresní přebor a staly se přebornicemi  
Jihomoravského a Zlínského kraje a Kraje Vysočina. Na podzim se pokusily  
o kvalifikaci do žákovské ligy, zde ale neuspěly.  



55 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

 
Mladší dorostenky se koncem května kvalifikovaly do celostátní ligy mladších 
dorostenek pro sezónu 2005-2006. 
 
Ženy bojovaly ve finálové skupině o účast v kvalifikaci do třetí ligy. 
Z okresního přeboru mohl postoupit jen vítěz a Kyjovanky skončily druhé,  
což znamenalo, že v další sezóně bojovaly opět v rámci okresního přeboru.  
 
Mladší žáci letos sice skončili pátí v okresním přeboru, ale vzhledem k jejich 
bojovnosti a tréninkovému úsilí lze předpokládat, že v příští sezóně budou 
výsledky ještě lepší.      
 
Mladší dorostenci se stali přeborníky Jihomoravského a Zlínského kraje      
a Vysočiny. To je v této kategorii velký úspěch. 
 
Basketbalisté – muži bojovali o postup do okresního přeboru, ale ke své 
smůle nepostoupili, o čemž rozhodla prohra o jeden koš v posledním zápase 
proti Vyškovu. 
  
Kyjovské basketbalistky reprezentovaly naše město na neoficiálním 
mistrovství světa klubových mládežnických celků ve Švédsku. Dívky ročníků 
91, 92 a 93  na tomto mistrovství vybojovaly první místa, takže se mohly 
domů vrátit se spokojeným úsměvem.  
 
 

Kopaná 
 
Oddíl kopané TJ Vetropack Moravia Glass reprezentuje sklářský koncern 
Vetropack. 
Členskou základnu oddílu kopané tvoří v současnosti 236 členů, z tohoto 
počtu 120 členů soutěží v mládežnických kolektivech. 
 
Od 1. ledna 2005 pracoval fotbalový výbor ve složení: 
 
Předseda Bohumil Žandovský, I. místopředseda Jiří Vinca, II. místopředseda 
Jan Cahlík, garant činnosti Ing. Zdeněk Durna, manažer  fotbalového  klubu  
Ing. Svatopluk Macek, dále ekonomicko-organizační pracovník oddílu Rostislav 
Řihák, členové výboru František Velc, Gabriela Stočková a František Kouřil.                           
                                                           
Oddíl kopané má dvě mužstva dospělých, dvě mužstva dorostu a tři družstva 
žáků. Každé mužstvo má dva trenéry.  
 
Trénink fotbalistů probíhá na městském stadionu čtyřikrát týdně, mladí 
pouze třikrát týdně. Trénuje se jak na hlavní ploše, tak i na travnaté 
přípravné ploše mezi tribunou a garážemi. Další místo k dovádění 
v kopačkách je na Mlýnské ulici v Nětčicích, kde je k dispozici          
plocha uprázdněná po zrušených uhelných skladech. Nevýhodou           
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tohoto sportoviště je absence sociálního zázemí, na jehož vybudování        
si fotbalisté budou muset ještě nějakou dobu počkat.  
 
Zimní příprava sportovců je náročnější než letní. Fotbalisté jezdí na hřiště 
s umělou trávou do Poštorné, dorostenci do Brna nebo Šardic na hřiště     
se škvárou. Žáci hráli v zimě v hale v Brně-Bohunicích, Křenovicích           
a Uherském Hradišti. Dorostenci měli zimní přípravu zajištěnu účastí    
v tzv. „halové lize Hodonínska“, kterou zajišťoval Okresní výbor Českého 
svazu tělesné výchovy Hodonín.  
 
Činnost fotbalového klubu je v dnešní době finančně náročnou záležitostí.   
Pro rok 2005 přidělilo Město Kyjov oddílu dotaci ve výši 600 000 Kč, další 
nezanedbatelné částky věnovali sponzoři. 
 
Fotbaloví nadšenci se najdou také v Bohuslavicích. Nabízejí zázemí i slušnou 
úroveň v soutěžích týmu mužů nebo žáků. Velký zájem každým rokem 
vyvolává fotbalová školička, do níž se přihlašují nejmenší chlapci.           
Pod vedením kvalifikovaného trenéra získávají povědomí o kopané, o jejích 
pravidlech, o vlastnostech a dovednostech nutných k provozování        
tohoto sportu, v našich krajinách ostře sledovaného a ceněného.  
Bohuslavičtí žáci trénují každý pátek pod vedením Ladislava Galetka, muži  
se zocelují každé úterý a pátek pod taktovkou a povely Luboše Vaníčka.  
 
 

Tenis 
 

Tenisový klub 
 

Tenisový klub byl původně jedním z oddílů TJ Jiskra Kyjov; od r. 1994     
je samostatným klubem. Předsedou klubu je Ing. Radim Lecián, technických 
záležitostí se ujal Mgr. Pavel Křemeček. Svoji činnost Tenisový klub 
provozuje na kurtech u sokolovny a u letního kina. Nedostatkem,         
který 69 členů klubu trápí nejvíce, je absence vlastního zázemí.  
 
Jaké je věkové složení tenistů? V tenisové škole a přípravce je 24 dětí     
ve věku od 6 do 9 let. Druhá skupina, což jsou registrovaní žáci a dorostenci 
od 10 do 18 let, je tvořena 28 hráči.  
Tenisový klub pracuje celoročně. Trenérkou tenisové školy, přípravky, 
mladšího a staršího žactva je Mgr. Marie Leciánová, trenérem dorostu      
je odchovanec klubu Martin Jureček.  
 
Soutěžní družstva mladšího žactva, staršího žactva a dorostu se každoročně 
úspěšně zúčastňují soutěží družstev organizovaných Jihomoravským tenisovým 
svazem.  
 
V posledním srpnovém prázdninovém víkendu uspořádal Tenisový klub        
13. ročník tenisového přeboru žáků O pohár města Kyjova. Účast v turnaji 
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byla  příležitostí k porovnání sil jak pro registrované hráče, tak  i pro děti, 
které se s tímto sportem hodlají teprve seznámit. Účastnilo se 37 chlapců   
a dívek z Tenisového klubu Kyjov, Tenis Club Pintera Kyjov,                  
a také neregistrovaní hráči. Turnaj sice zkomplikoval hustý dvouhodinový 
déšť, ale bojovná srdce hráčů se nenechala odradit. Po dešti se s chutí 
pustili do dalších zápasů. Hru nejmenších dětí řídili rozhodčí z řad starších 
žáků. Nejmladšími účastníky byli Ondřej Pírek a Zuzana Rosotová,         
oba sedmiletí.  
Všechny děti urputně bojovaly, jejich soustředěnost a vůle snesla srovnání 
s wimbledonskými ostřílenými borci. Dovednost tenisového potěru ocenil       
i starosta Lukl, který osobně předával ceny vítězům. Pro případ,             
že by někdo z dětí byl budoucím světovým šampionem, uvádím i vítěze 
jednotlivých kategorií: ve dvouhrách věkové kategorie 6 – 9 let zvítězil 
Michal Mrnka, druhý byl Ondřej Hložek, na třetím místě Adam Růžička       
a Erik Šikuta. Z děvčat zvítězila ve stejné věkové kategorii Dominika 
Šimíková, druhá byla Eva Vojtková, o třetí stupínek se dělily Aneta 
Valentová a Zuzana Rosotová. 
Ve dvouhrách žáků kategorie 10 – 14 let zvítězil David Lecián a Kristýna 
Pekárková, na druhých místech se umístili Martin Zbořil a Andrea Havelková, 
na třetích místech z chlapců Jonáš Vojtek a Roman Hauerland, v kategorii 
dívek Helena Šimíková a Barbora Kudláčová. 
 
Vítězové čtyřher: 
 
Chlapci: 
M. Zbořil, J. Vojtek 
D. Lecián, R. Hauerland 
M. Kouřil, T. Vaněk a J. Dostál s T. Zbořilem 
 
Dívky: 
A. Havelková, H. Šimíková 
B. Křížková, D. Šimíková 
K. Pekárková, P. Křemečková a V. Hrazdílková, N. Cutáková 
 
 

Tenis centrum Pintera Kyjov 
 

Tenisová škola Pintera působí v Boršově, i když původně svoji existenci 
započala v r. 1999 na kurtech u letního kina. Od října roku 2002 bratři 
Ludvík a Oldřich Pinterovi začali budovat hřiště se třemi kurty na pozemcích 
za budovou firmy Vodovody a kanalizace v Boršově na ulici Za Humny. Pravý 
tenisový ruch zde nastal od 1. května roku 2003.   
 
Aktivní členská základna v současnosti zahrnuje 60 lidí, převážně mládeže  
od 6 do 18 let. Protože záměrem majitelů byla možnost hraní tenisu po celý 
rok, zakoupili nafukovací zastřešení. Od května do října se hraje pod širým 
nebem, v říjnu se kurty zastřeší a zimní sezóna může začít.  



58 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

 
S výukou je možno začít u dětí od 6 let v kategorii Minitenis, děti do 10 let 
jsou zařazeny jako Tenisová škola. Tyto dvě kategorie působí jako přípravka. 
Větší děti jsou rozděleny do skupin podle věku.  
 
Jako trenéři působí oba bratři Pinterovi, kteří mají kvalifikaci trenérů     
II. třídy, a Lucie Kubová. O kondici závodních hráčů se stará Radim 
Matyáš. Četnost tréninků v podstatě závisí na přání mladého tenisty. 
Tenisová řehole je náročná a mladí, kteří se tomuto sportu věnují, se učí 
nejen vládnout raketou a míčkem, ale do krve dostávají i vlastnosti        
jako vytrvalost a vůle.  Učí se nevzdávat po prohře a jít i přes neúspěchy  
za svým cílem, vždyť co se nepodaří dnes, podaří se příště. Své o tom ví    
i osmnáctiletá Kamila Zapletalová, která se netají tím, že měla stokrát chuť 
tenisové aktivity pustit k vodě, ale po stoprvé znovu bojovala – a najednou 
začaly přicházet úspěchy.     
 
V létě letošního roku se na kurtech Tenisového centra Pintera v Boršově 
konal mezinárodní tenisový turnaj dorostu a mladšího žactva. Za domácí 
dorostence bojovali Jakub Zapletal, Adam Klečka, Igor Minčík, Václav 
Dobeš, Kamila Zapletalová a Marie  Blahynková. Punc mezinárodnosti  dodali  
tři ruští hráči. Turnaje mladšího žactva se účastnilo 68 dětí. Pro velký počet 
hráčů se hrálo i na kurtech u sokolovny a turnajové zápasy byly rozloženy  
na tři dny. Nejúspěšnější z kyjovských byl Tomáš Krojzl, který se 
probojoval do semifinále dvouhry a semifinále čtyřhry.   
 
 

Tenis v Bohuslavicích 
 

Tenis se hraje i v Bohuslavicích. Na kurtech u mateřské školy jsou dobré 
podmínky pro amatéry i profesionály, začátečníky i pokročilé. V letošním 
roce zde byla opět otevřena tenisová škola. Kvalifikovaní trenéři Veronika 
Sznapková a Dalibor Vardan  se věnovali svým svěřencům každý pátek,    
přes prázdniny pak každé úterý. Malých tenistů bylo v Bohuslavicích sedm, 
což je  vzhledem k počtu dětí v Bohuslavicích slušné číslo.  
 
 

Baseball Clubs Kyjov 
 

Basebalový klub se v roce 2001 oddělil od TJ Jiskra Kyjov a v současnosti 
působí samostatně. Členové tohoto klubu, převážně mladí lidé, se scházejí  
na  basebalovém hřišti v Boršově.  Odchod mladých lidí z Kyjova za studiemi 
do velkých měst nebo za zaměstnáním znemožňuje vytvořit v Kyjově širší 
základnu, z níž by se dal vybudovat extraligový tým. Z tohoto důvodu       
se  vedení klubu zaměřuje především na práci s mládeží, na chlapce          
a děvčata juniorského věku.   
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Motocyklové závody Kyjovský okruh  
3. a 4. 9. 2005 

 
Opravit nerovnosti na trati, zajistit balíky slámy, umístit značky a informace 
pro závodníky, rozdělit úkoly pořadatelům, zajistit hasiče, lékařskou službu, 
ubytování a prostor pro depo - bylo toho nemálo, co museli pořadatelé 
splnit, aby druhý ročník silničního závodu motocyklů „Kyjovský okruh“, 
přezdívaný „Kyjovské Monako“, zdárně proběhl. Nedočkavé uíííí, brrrrrááááá 
znělo v ulicích města již v pozdním odpoledni druhého září. To se kyjovští 
mladíci projížděli na svých motocyklech po závodní trati, aby si zkusili pocity 
závodníka a aby vyzkoušeli „co to dá“, samozřejmě k nelibosti citlivého 
sluchu občanů města.  
A pak v sobotu po poledni již patřily ulice skutečným závodníkům. Pořadatelé 
doufali, že na nic nezapomněli, potěšili se vlídností počasí a akce mohla 
začít. Motocykly svištěly ulicemi – pro někoho úžasná podívaná, pro jiného 
obtěžující plechařina, kdo to vlastně rozsoudí?  
 
Organizátoři si dali záležet, takže se pověst o loňském prvním závodě snadno 
roznesla po celé republice; k radostnému překvapení se letos přihlásilo více 
než sto domácích i zahraničních závodníků. Trať se startem i cílem           
u sokolovny byla vedena ulicemi Komenského, Nětčickou, Dvořákovou, Újezd  
a u pošty „ostrá pravá“ zase na ul. Komenského. Nebezpečná místa, rohy, 
zatáčky a sloupy pouličního osvětlení byly obloženy balíky slámy,        
kterou poskytlo zemědělské družstvo. Oproti loňsku se však kyjovští 
zemědělci poučili: aby občané-hospodáříčci pod rouškou tmy nerozebrali pro 
své vlastní účely obložení ještě před závody, dali k dispozici slámu nevalné 
kvality.  
 
Pro zajištění maximální bezpečnosti byly po celé trati vyhrazeny úseky      
pro diváky, ostatní části trati byly označeny jako zakázaný prostor.  
 
Před startem bavil diváky na Komenského ulici motocyklový kaskadér 
s programem Extreme show. Jeho bravurní ovládání motocyklu a schopnost 
dělat si se strojem „co chci“ vyvolalo mnoho údivu i potlesku.  
 
Ze zahraničních jezdců se zúčastnili: Rakušan  Martin Loicht, čtyřnásobní 
mistři světa v sajdkárech Rolf Engelhardt a Winfried Viecens z Weilrodu, 
Roland Neef z Obersdorfu a Johann Fürbock z Neukirchenu. Z českých 
závodníků přijel mimo jiné i František Loučka z Prahy, který se v letošním 
roce stal přeborníkem České republiky ve třídě  nad 350 ccm. 
 
Události související s tímto závodem se děly ještě dlouho po odjezdu 
posledních závodníků. Některým občanům se nelíbilo, že je závod po celé  
dva dny nemírně omezuje a žádali zrušení této akce pro příští rok. Stížnosti 
se dostaly až na prosincové zasedání zastupitelů.  Zde se utvořily          
dva tábory, jak už to při sporech bývá. Na vážkách byly na jedné straně 
negativní ohlasy, na druhé straně pak ujištění pořadatelů, že vše bylo řádně 
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zajištěno a že byly i ohlasy pozitivní. Závod podle nich přiláká do města 
návštěvníky, kteří jistě nechají nějakou tu útratu v místních obchodech      
a restauracích. Konečným argumentem pro rozhodnutí zastupitelů byl snad 
argument nad jiné: každá velká, ale i menší akce ve městě někoho omezuje   
a v tom případě by se nemohlo pořádat nic. A pak by si zase občané 
stěžovali, že se v Kyjově nic neděje. Nakonec bylo rozhodnuto:  závody 
v příštím roce budou! 

 
Cyklistika 

 

O týden později po motocyklových závodech patřil Kyjov dalšímu velkému 
závodu, cyklistické Velké ceně města Kyjova. V několika kategoriích šlapalo 
do pedálů více než tři sta žáků, kadetů, juniorů, mužů a žen. Trasa vedla 
nejen ulicemi Kyjova, ale i na strážovický kopec, takže závodníci dostali 
opravdu zabrat. 
   
Odchovanec spolupořádajícího oddílu CK Dacom Pharma Kyjov Jan Bárta, 
obsadil v mužské kategorii Elite krásné deváté místo. O málo unikl úspěch    
i Davidovi Hašpicovi v kategorii juniorů. Ten totiž ve druhém kole, kdy byl 
na velmi dobré pozici, při sjezdu do Sobůlek ho však postihl nepříjemný pád.   
 
A jména vítězů? V kategorii žen v sobotu i v neděli zvítězila Martina 
Růžičková z Vyškova, v kategorii mužů v sobotním závodu dojel jako první 
závodník Jan Kunta a v neděli Luboš Pelánek.   
 

Koupaliště 
 

Když se řekne „koupaliště“, vybaví se člověku cákání stříbřitých kapek, 
veselý křik, horké slunce vysoko nad hlavou. Na obloze ani mráček, zelená 
tráva a voda stékající z mokrých nohou na dlaždice. Prázdniny, jahody, 
sladké lenošení v letním vedru.  
Naše osvěžení v chladivé vodě je však vyváženo spoustou práce lidí,     
které většinou vůbec nevnímáme, o kterých nemáme ani nejmenší tušení. 
Napravíme tedy tento nedostatek a podíváme se, jak vypadají pracovní dny 
na koupališti. 
Město vlastní dvě koupaliště: v Kyjově a v Bohuslavicích. Jejich 
provozovatelem je TJ Sokol Bohuslavice a správcem už tři roky  ing. Miloslav 
Doležal, rodilý Bohuslavan. Informace o koupalištích jsem získala od něj. 
Jen on ví nejlépe, kolik je třeba vykonat práce pro to, abychom se mohli 
zchladit v křišťálové vodě. 
 
V Kyjově máme jeden velký bazén pro plavce, jehož rozměry jsou           
50 x 25 m, hloubka je od 0,9 do 3,4 metru. V místě největší hloubky      
je skokanský můstek. Druhý bazén s rozměry 15 x 50 metrů a hloubkou     
od 0,7  do 1,3 m je určen neplavcům. Na jeho užší a mělčí straně najdeme 
skluzavku. Nejmenším dětem slouží brouzdaliště.   
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Jak probíhá pracovní život na kyjovském koupališti? Otevřeno (samozřejmě 
v případě slunečného a teplého počasí) je od 10 do 22 hodin. Vstupné      
pro  dospělé činí 25,- Kč, pro děti 15,- Kč. Je možné si zakoupit 
permanentku na celou sezonu v ceně 500,- Kč, levnější dětská vyjde        
na 350,- Kč. Permanentka, jak vidno, je pro vášnivé plavce výhodná,       
jen v letošním chladném létě možná její kupci prodělali. 
 
Personální obsazení je následující: 1 pokladní, podle potřeby jeden až čtyři 
prodavači v bufetu a plavčíci. Ti jsou na koupališti vždy dva, při větším 
návalu milovníků vody je povolán ještě třetí. Jejich úkolem je dohlížet      
na bezpečnost, ošetřovat případná drobná zranění, v nutných případech 
poskytnout první pomoc. Dozírají na pořádek v okolí bazénů, ráno a večer 
kolem nich uklízejí. Hvizd jejich píšťalky nekompromisně odkáže rozdováděné 
návštěvníky do bezpečných mezí. Všichni plavčíci absolvovali patřičná školení, 
a protože teorie je jedna věc, ale skutečnost druhá, měli možnost získané 
poznatky uplatnit v praxi. Jedna zlomená ruka, rozbitá hlava bujného tatíka, 
který v rámci výuky své ratolesti skočil po hlavě do malého bazénu, to byly 
případy spíše jednoduché. Horší byl případ muže, kterého při plavání postihl 
infarkt. Naštěstí vše dopadlo dobře. Michaela Durnová s pomocí Veroniky 
Sznapkové muže vytáhly z vody, Dalibor Vardan zatím zavolal záchranku      
a muž byl vrácen zpět do života.  
 
A jak je to s vlastními bazény? Před začátkem sezóny se provádí údržba: 
vyspraví se poškozené betony, dno i boky bazénů se natřou barvou.         
Na těchto nátěrech se letos dobře procvičili adepti natěračského řemesla 
z kyjovského učiliště.  
 
Když je vše připraveno, může se napouštět voda. Ta se odebírá z vodovodu, 
což při její dnešní ceně znamená pořádnou položku v nákladech. I když      
se jedná o vodu pitnou, musí se ještě chemicky upravit a během provozu 
koupaliště i čistit. Dělají se chemické rozbory, a protože konstrukce 
přelivových žlábků v bazénech není taková, jaká má správně být, pro jistotu 
se provádějí i mikrobiologické rozbory. Správnost postupů a kvalitu péče     
o vodu pravidelně kontrolují pracovníci hygienické stanice. 
 
Bohuslavické koupaliště s jedním bazénem mívá otevřeno od 10 do 18 hodin. 
Dospělí zde za návštěvu zaplatí 20,- Kč, děti 10,- Kč. Permanentka je     
za 500,- Kč, slevová 350,- Kč. V letošním roce byla v Bohuslavicích 
zakoupena pouze jedna stálá vstupenka.  
 
Koupací sezona byla v Kyjově zahájena již 16. června, v Bohuslavicích o čtyři 
dny později. Počasí však letos vodním radovánkám moc nepřálo, během léta 
nám poskytlo jen nemnoho skutečně „koupacích“ dnů.  V září pak již lidé 
ztratili o koupaliště zájem, proto byly brány uzavřeny. V Bohuslavicích      
se tak stalo 4. září, v Kyjově 6. září.  
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Jaká byla návštěvnost v oněch sporých horkých dnech? Letošní rekord      
byl   1 500 lidí během jednoho dne. Ale to už byla hlava na hlavě, vlastně 
se už nejednalo o plavání, ale o pohybování se ve vodě.  
 
Koupaliště je území živé, to pan správce potvrdil: zachránil letos          
před utonutím jednoho ježka a svým vlídným tolerováním pomohl ve strojovně 
vychovat vlaštovčí mláďata ze dvou hnízd. 
 
Areál koupaliště, to nejsou jen bazény, ale i velká travnatá plocha. Ta se dá 
využít netradičně jako dějiště Pohádkového dopoledne pro děti z mateřských 
škol. Ve stanech i „pod širákem“ zde nocovali přespolní příznivci Žalmanova 
folkového Kyjova, končila zde trasa akce Po moravských vinařských cestách.   
Na bohuslavickém koupališti při Loučení s prázdninami zahráli členové divadla 
V karanténě dětem loutkové představení. Účast na představení byla hojná, 
spokojeni byli všichni: děti, pořadatelé i herci v roli vodičů loutek.   
 
Chcete vědět, jaký byl stav koupališť k 31. 12. 2005? Inu – klidový. Zůstal 
jen nápis u vstupu do bohuslavického areálu  „3. 9., voda 22, vzduch 30“.  
 
 

Víceúčelové hřiště 
 

V areálu městského stadionu se letos „vyřádily“ stavební firmy. Nákladem 
6,3 mil. korun zde bylo zbudováno nové víceúčelové hřiště.  
To původní bylo vybudováno před padesáti lety. V zimě, neboť tehdy v těch 
dobách mrazy jiné než dnes, byla plocha využívána pro bruslení. Pan Patík, 
správce stadionu, obětavě v noci poléval plochu hřiště vodou, aby pak ráno 
mohl křídou na vývěsní tabuli napsat kýžený nápis „Dnes se bruslí!“ 
Přezouvalo se ve stavení nevábného vzhledu, v takzvané „baje“, k rozmrazení 
organismu sloužil čaj se sirupem za 1,- Kčs a z amplionu se linuly oblíbené 
písničky Jiřího Suchého. To vše je minulost. Útulná „baja“ dávno zmizela 
v propadlišti dějin, v její následovnici je nyní restaurace Sport Billy a kvalita 
hřiště se již dávno dostala za zenit.   
 
Letos na jaře se dala stavební firma do díla. Výsledkem jejich činnosti      
je nové hřiště rozdělené na dvě části. Větší plocha s asfaltovým povrchem    
a vysokými mantinely je určená pro hokejbal, může se na ní hrát i malá 
kopaná, volejbal nebo nohejbal. Druhá část, pokrytá umělou trávou 
s křemičitým vsypem, je vybavena jako menší basketbalové hřiště. 
 
V zimě může být toto hřiště využito i jako kluziště, ovšem pouze v době 
mrazů, protože chladicí zařízení do plochy zabudováno nebylo. Šatny        
na převlékání a odkládání svršků zde, bohužel, zatím chybějí. K tomuto účelu 
poslouží šatny pod tribunou.   
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Součástí stavby bylo rovněž vybudování kanalizační přípojky, elektrorozvodů 
a nového osvětlení hřiště. Financovat dílo pomohl Jihomoravský kraj 
prostřednictvím dotace ve výši 850 tisíc korun. 
 
Provoz na hřišti byl zahájen 23. září, a to se vší parádou: hrála hudba, 
mažoretky točily hůlkami, nechybělo ani občerstvení. Po přestřižení pásky 
starosta Lukl vyhlásil heslo platné pro toto sportoviště: „Úrazy              
se nedovolují!“ Nové hřiště bylo pokřtěno tím, pro co bylo určeno: turnajem 
v hokejbalu. Družstvo hokejbalistů, sportovně založení dobrovolníci 
z městského úřadu a družina karatistů, ti všichni se s vervou pustili         
do turnajového klání. A jak to dopadlo? Vítězem byli, jak se dalo očekávat, 
trénovaní hokejbalisté. Pravda je ovšem taková, že dresy propotili všichni 
stejně. Starostův příkaz byl splněn: nikdo se nezranil!  
 
Navečer toho dne se pak vše uklidnilo, lidé odešli a jen vzrostlé borovice    
za betonovým oplocením kývaly ve větru větvemi a vzpomínaly na tři své 
družky, které lidé nechali kvůli hřišti pokácet, podle jejich názoru však 
zbytečně …  
 
 

Hřiště v Boršově 
 

Neudržované hřiště se škvárovým povrchem na okraji Boršova již bylo 
nevhodné pro sport a postupně pustlo. Členové baseballového klubu           
se ho ujali a rozhodli se ho uvést znovu do provozuschopného stavu. Začali 
pracovat na myšlence baseballového a softballového hřiště s možností 
vytvořit v části hřiště i prostor pro vrhačské disciplíny Atletického klubu. 
Podle projektu zde postupně vznikne velká zatravněná plocha, kterou bude 
možno využívat i pro jiné akce, vyžadující velký volný prostor. Jedinou 
podmínkou obnovitelů hřiště je, že tu nebudou stanovat cirkusy, protože 
zkušenosti s nimi nejsou právě příznivé.  
 
Práce postupují podle možností, tak jak se daří získat finanční příspěvky.   
Na obnovu přispělo město, které je majitelem pozemku a od Jihomoravského 
kraje se podařilo získat dotaci 200 000 Kč.  
 
Realitou znovuobnovení boršovského hřiště je i nepočítaně hodin 
brigádnických prací a množství příspěvků od sponzorů, ale i klubových peněz. 
Nutno poznamenat, že hřiště nebylo uchráněno před návštěvami vandalů, 
kteří polámali deset čerstvě zasazených mladých stromů vysazených 
náhradou za zeleň, kterou bylo nutno v rámci rozšíření hřiště pokácet. 
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SOCIÁLNÍ PÉČE 
 

 
V rámci sociálních služeb pro občany působí v našem městě tato zařízení: 
 
Pečovatelská služba 
Charitní ošetřovatelská a pečovatelská služba 
Domov důchodců 
Ústav sociální péče 
Ubytovna pro lidi bez přístřeší 
Občanské sdružení OMEGA 
Zařízení pro matky 
Občanské sdružení KROK 
 

 

Pečovatelská služba 
 

Zřizovatelem Pečovatelské služby je Město Kyjov. Jejím sídlem je Dům 
s pečovatelskou službou na Palackého ulici č. 67.  
Pečovatelská služba zajišťuje potřebným občanům dovoz obědů, nákupy, 
doprovod k lékaři, úklid v bytě, koupání, masáže, pedikúru, denní stacionář, 
psychologické poradenství, klub důchodců, kondiční cvičení pro důchodce, 
pracovní terapie, osobní asistence aj. Široká paleta služeb byla v letošním 
roce rozšířena o osobní asistenty pro těžce zdravotně postižené občany. 
Všechny služby se poskytují nejen v pracovní dny, ale i o víkendech.  
 
Dům s pečovatelskou službou byl předán do užívání v roce 1998. Jednalo se 
o třicítku bytů zvláštního určení, převážně jednopokojové. Město později 
vykoupilo staré nízké domky mezi tímto penzionem a farou, nechalo je zbořit 
a dalo postavit dalších čtyřicet bytů, z nich sedm dvoupokojových            
a tři bezbariérové.  
Celkové náklady na druhou etapu Domu s pečovatelskou službou dosáhly 
částky 52 668 tis. Kč, Státní fond rozvoje bydlení České republiky poskytl 
dotaci ve výši 24 600 tis. Kč. Výstavba trvala dva roky a po zdolání různých 
potíží s financováním byly v letošním roce byty dokončeny a od 1. října 
připraveny k nastěhování. Téměř všichni využili ke stěhování již první říjnový 
víkend, takže v sobotu i neděli 1. a 2. října byly dveře novostavby otevřeny 
dokořán až do pozdně večerních hodin. Před domem na silnici i na chodníku 
parkovala auta, příbuzní a známí pomáhali nosit nábytek i osobní věci 
seniorů, chodby připomínaly dění ve včelím úlu.   
 
Byty mají jednu prostornou místnost sloužící současně jako obytný pokoj, 
ložnice a kuchyně. Vybavena je kuchyňskou linkou a elektrickým sporákem. 
K uložení oděvů slouží vestavěné skříně v předsíni, samozřejmostí je velká 
koupelna s WC a sprchovým koutem. Každý byt má samostatné měření vody  
a elektřiny. Protože dům slouží seniorům, jsou chodby i schodiště vybaveny 
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madly, pro přesun mezi patry slouží výtah. V atriích se již rýsuje budoucí 
zeleň, lavičky prozatím čekají na jaro.  
 
Jak to u nových staveb bývá, ani tomuto domu se nevyhnuly „zahajovací“ 
zmatky. Na poslední chvíli, vlastně až když se již noví nájemníci zabydlovali, 
se zjistilo, že chybí zvonky, poštovní schránky, a co víc, projektant 
zapomněl na telefonní linky. Protože si v dnešní době už nikdo neumí 
představit život bez telefonu, byli mnozí senioři postaveni před velkou věc: 
pořídit si a naučit se ovládat mobilní telefon, byť dočasný. Pevné linky,      
na které byli zvyklí a které jsou pro používání jednodušší, byly slíbeny       
na jaro příštího roku.   
 

Charita 
   
Dalším dobrým pomocníkem pro staré nebo postižené občany a jejich 
příbuzné je Charitní ošetřovatelská a pečovatelská služba se sídlem         
na Palackého ulici č. 194. Jedná se o nestátní zařízení oblastní Charity, 
které poskytuje komplexní péči v domácnostech, včetně domácího hospice     
a asistentských služeb. Charita zajišťuje i péči v domě s pečovatelskou 
službou ve Svatobořicích-Mistříně a v Charitním domově pokojného stáří 
v Čeložnicích.  
 
Ředitelem Charity je ing. Pavel Hofírek, CSc. 
 
Činnost Charity se dělí podle druhu poskytované péče na dvě skupiny: 
pečovatelskou a ošetřovatelskou. Pečovatelská služba je financována 
dotacemi obcí a Jihomoravského kraje, a platbami klientů. Činnost 
ošetřovatelská je hrazena ze zdravotního pojištění.  
 
Nejčastěji využívanou službou je dovoz obědů, které se připravují ve školní 
jídelně základní školy ve Svatobořicích-Mistříně. Pokud má klient větší 
problémy s pohyblivostí, zajistí pečovatelky i ohřátí jídla a podání na stůl, 
nebo pomohou s konzumací.  
 
Aby péče o nemocné lidi byla komplexní,  ustanovili v Charitě  tým který    
se radí, jak nejlépe poskytovat náročnou péči. Kromě pracovníků Charity     
je členem týmu lékař pro léčbu bolesti a psycholog.   
 
Tříkrálová sbírka,  kterou začátkem roku pořádala Charita v Kyjově          
a ve 23  obcích kyjovského děkanátu, přinesla 796 487,- Kč. V samotném  
Kyjově se vybralo 169 750,- Kč. Nejvyšší příspěvky byly tisícikoruny, 
kterých se sešlo devět.  
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Čajoklub WU-WEJ 
 

Pod tímto záhadným názvem se skrývá nízkoprahový klub pro mladé lidi       
ve věku od 13 do 26 let. Klub je v provozu od roku 2003 a je následníkem 
Centra prevence, které až do roku 2002 organizovalo přednášky 
s preventivní tématikou, poradenství pro experimentátory s drogami a jejich 
rodiče. Zajišťovalo také aktivity pro děti školního věku a příležitostné 
víkendové, kulturní a pobytové akce. 
 
V prostorách budovy za plátnem letního kina nabízí Čajoklub Wu-wej 
volnočasové aktivity, umožňuje neformální setkávání v místě, které mohou 
mladí lidé sami utvářet a vnímat jako své. Klub je především sociálním 
zařízením, jehož činnost spočívá v kontaktní práci, poradenství, pomoci při 
řešení problémů v rodině, ve škole, osobních vztazích. Ideou je chránit 
mladé lidi před negativními riziky, jimiž jsou drogy nebo násilí, a posilovat 
v nich pozitivní hodnoty.  
 
Pro vstup do klubu platí podmínka: žádný alkohol, žádné drogy. Jedním 
z pravidel je i vzájemná tolerance a respekt návštěvníků mezi sebou          
i směrem ke klubu. Klub je místem, kam může mladý člověk přijít na kus řeči 
sám, nebo si přivést kamarády; v případě problémů zde najde pomoc a radu. 
 
K pohoštění v příjemném prostředí je nabízen čaj mnoha druhů                
a nealkoholické nápoje. Pro tvořivé je k dispozici keramická dílna, kde může 
zájemce „ukroužit“ výrobky z hlíny, dále malá knihovnička, možnost hraní 
kuželek, kroketu, stolního tenisu, šermování s dřevěnými meči. Promítají se 
zde filmy, pořádají přednášky. Pěknou relaxací je i občasná možnost 
„bubnovačky“, kdy se pomocí afrických bubnů a vlastní inspirace můžete     
na chvíli stát obyvatelem tropického pralesa, přírodním člověkem, a na chvíli 
si odpočinout od civilizace.  
 
Jedním z počinů Klubu Wu-Wej bylo pozvání kyjovského starosty na kus řeči 
s mladými v klubu. Pan starosta je jim věkem blízký, takže setkání mělo 
velmi přátelskou atmosféru. Přítomní se dověděli o plánech města, o tom,    
co chtějí na radnici udělat pro mladé, a naopak pan starosta vyslechl názory   
lidí, kteří se rovněž snaží pro Kyjov udělat něco prospěšného, ale leckdy 
kvůli nepochopení narážejí na rozmanité překážky. Co panu starostovi 
pověděli? Jaké bolístky je trápí? Například nedostatek míst, kde se mladí 
mohou bez obav scházet, míst, která by měla být v dosahu a nikoliv někde 
na okraji města. Připomněli se též s narůstajícím problémem nedostatku 
prostorů v klubu, což je na druhou stranu pozitivní – je vidět, že o aktivity 
nízkoprahového klubu je opravdu zájem. 
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Občanské sdružení OMEGA PLUS 
 

 

Cílem občanského sdružení OMEGA Plus je humanitární činnost. Zakladatelem 
a hlavou sdružení je ing. Vladislav Výleta.  
 
Práce v tomto sdružení je dobrovolnou záležitostí. Hlavní činností je sběr, 
příjem, třídění, balení a expedice hmotné pomoci od občanů Kyjova a okolních 
obcí. Jedná se především o oděvy, obuv, hračky, lůžkoviny, domácí potřeby 
apod. Příjemci této pomoci jsou bezdomovci, obyvatelé uprchlického tábora 
v Zastávce u Brna a sociálně slabé rodiny. Podstatná část zboží se odváží  
do centra Diakonie v Broumově, odtud se pak expeduje do krizových           
a chudých oblastí světa, například na Ukrajiny, na Balkán a podobně.  
 
Každá hospodyňka minimálně dvakrát do roka při velkém domácím gruntování 
zná ono dilema – co s tím? Oděvy, ze kterých vyrostly děti do délky, dospělí 
do šířky, hračky ležící zbytečně v krabicích ve sklepě, nepoužívané           
a přebytečné nádobí, peřiny, to vše by buď dlouhodobě zaplňovalo domácí 
skříně, nebo se ocitlo někde na skládce, i když by ještě mohlo sloužit.  Rada 
občanského sdružení Omega Plus zní: „Přineste, budeme rádi!“ Ve dvoře domu 
č. 27 na Svatoborské ulici má sdružení jednou týdně otevřeno pro příjem. 
Přijmou zde každou zásilku, zapíšou jméno ochotného dárce do svých knih    
a vděčně poděkují. Nejistého potenciálního dárce pak uklidní, že i odložený 
nepotřebný koberec je možno přinést, i když není „akurátní“, protože vždy 
je někde na světě člověk, jenž vezme zavděk i takovým.  
Nemáte čas přinést věci v úterý? Nevadí. Pak je pro vás zavedena „skříňová“ 
služba. Na dvoře pod přístřeškem je místěna stará trojdílná skříň, do níž lze 
uložit igelitovou tašku s obnošenými věcmi kdykoliv. 
 
Dalším úsekem činnosti je zajištění ručního pletení pružných obvazů        
pro nemocné leprou v Indii a Tanzánii. Dobrovolnice z Kyjova a okolí 
vytvářejí z přírodní bavlněné příze obvazy  s  přesně danými  rozměry:  
jehlice č. 2,5, šířka 25  oček. Plete se stále hladce a  délka musí být    
200 vroubků. Hotové obvazy se balí po osmdesáti kusech a převážejí        
do Prahy, odtud pak jsou ve velkém expedovány do leprosálií v misijních 
oblastech Asie a Afriky.  
 
Občanské sdružení Omega plus dlouhodobě spolupracuje s Nadací            
pro transplantaci kostní dřeně v Plzni. Na veřejných místech – v lékárně, 
knihovně a v době adventu i pod vánočním stromem na náměstí - jsou 
umístěny zapečetěné pokladničky na dobrovolné příspěvky občanů. Pracovníci 
sdružení je pak společně se zástupkyní finančního odboru Města Kyjova 
otvírají a darované peníze odesílají na konto nadace.   
 
Využívanou službou je zapůjčování polohovacích postelí, mechanických 
invalidních vozíků a toaletních židlí.  
 



68 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

Občanské sdružení jednou ročně v červenci organizuje pro lidi s tělesným 
postižením autobusový zájezd na setkání vozíčkářů a následný Koncert lidí 
dobré vůle na Velehradě.  Zájezd bývá obohacen o doprovodný program, 
např. návštěvu muzea v Uherském Hradišti, setkání s význačnými osobnostmi 
naší politiky nebo sportu. Letos se setkání uskutečnilo 4. července. Účastnili 
se ho kromě kyjovských vozíčkářů i dva senioři z domova důchodců a invalidé 
ze Žádovic a Vracova. Pro dopravu tělesně postižených musí být autobus 
patřičně upraven, aby se všechny jejich vozíčky vešly a daly se zajistit proti 
posunutí. Pokud je invalidní vozík skládací, je samozřejmě na místo méně 
náročný. V každém případě však musí být sedačky autobusu upraveny tak, 
aby si postižený mohl bez potíží z vozíku přesednout. S cestováním pomáhají 
asistenti.  
   

Občanské sdružení KROK 
 

Terapeutická komunita občanského sdružení KROK zajišťuje pobytové          
a ambulantní služby drogově závislým, pomáhá těm, kteří se rozhodli zbavit 
se svého problému. Klienti jsou převážně z našeho regionu. Komunita sídlí    
na Komenského ulici č. p. 2124.  
 
V letošním roce se léčby účastnilo 44 mladých lidí, z toho 27 mužů a 17 žen 
s věkovým průměrem 22 let. Většina se snažila zbavit závislosti na pervitinu 
(39), další byli v moci heroinu a jeden se snažil vypořádat ze závislosti      
na marihuaně. 
 
O léčbu v tomto zařízení byl letos veliký zájem, ale pro omezenou kapacitu 
nebylo možno všechny uspokojit. Program úspěšně dokončilo jedenáct lidí,     
u patnácti vyšly snahy naprázdno, protože předčasně odešli.  
 
 

Zařízení pro matky v tísni 
 

V letošním roce započala rekonstrukce vily na Brandlově ulici č.p. 127.      
Po dokončení prací zde bude k dispozici sedm nízkometrážních bytů určených 
jako azylové bydlení pro matky v tísni a sociální byty pro potřebné občany.  
 
 

Ústav sociální péče 
 

Ústav sociální péče sídlí na Strážovské ulici. Poskytuje bydlení a všestrannou 
péči mentálně postiženým dětem a dospělým, kapacita je cca 200 lůžek. 
Ředitelkou je Dagmar Andrešičová. 
 
Pro klienty mimo jiné slouží pracovní dílny: dvě keramické, dvě tkalcovské, 
košíkářská a dřevařská.  V rámci terapie se zde pod vedením instruktorů učí 
tvořit a jejich život tak dostává aktivní náplň. Pracují s nadšením a mají 
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spoustu zajímavých nápadů, takže z jejich rukou vycházení výrobky, s nimiž 
se mohou pochlubit veřejnosti. Dárkové předměty, keramika, ručně tkané 
koberce a předložky, dřevěné stoličky a malé stolky, to vše vyrobeno klienty 
ústavu bylo v červnu a listopadu předvedeno na prodejní výstavě. 
Organizátoři výstavy chtěli připomenout, že i postižení lidé dovedou vytvořit 
krásné věci, a hlavně že mají srdce a cit stejně jako každý jiný člověk. 
 
O výrobky byl velký zájem a již první den výstavy bylo vše prodáno.      
Aby bylo co vystavovat, předměty se prodávaly formou zamluvení exponátu. 
Kupci si mohli zakoupené odnést domů teprve po skončení výstavy,        
jinak by výstavní stoly už druhého zely prázdnotou.  
 
V dubnu pořádal kyjovský ústav pátý ročník turnaje ve stolním tenise mezi 
moravskými ústavy sociální péče. Jednotlivé ústavy tak měly příležitost 
setkat se mezi sebou a porovnat šikovnost a schopnosti svých svěřenců. 
Pravidla pro hru se nijak zvlášť neupravují, každý hraje tak, jak to odpovídá 
jeho schopnostem. Tradičně nejlepší byli hoši ze Šternberka, získali        
dvě první a jedno třetí místo a stali se nejúspěšnějšími účastníky letošního 
turnaje.  
 
V ústavu působí hudební skupina, která vystupuje na nejrůznějších akcích. 
Letos to byl Mezinárodní hudební festival zdravotně postižených Salve 
caritas, salve viva ve Strakonicích, vystoupení v Sušici, Volyni, Blatné, 
Prachaticích a dalších místech v jižních Čechách. Hudebníci přijali pozvání     
i na Slovensko do Humenného na VIII. ročník benefičního koncertu „Sme iní, 
nie horší“.    
                                
                                          
 

ZDRAVOTNICTVÍ 
 

 

Nemocnice 
 

20. ledna odstoupil z funkce ředitele kyjovské nemocnice ing. Martin  
Berníšek. Rada Jihomoravského kraje vzala odstoupení na vědomí             
a po výběrovém řízení byl ze tří kandidátů vybrán  ing. Igor Kalix, který 
doposud pracoval v nemocnici jako vedoucí informačního oddělení. Své funkce 
se ujal  prvního dubna.  
 
V letošním roce omezil Jihomoravský kraj finanční prostředky na poskytování 
lékařské pohotovosti. Z tohoto důvodu byla dříve nepřetržitá služba         
od března omezena: ve všední dny bude poskytována od 15.30 do 21 hodin, 
ve dny pracovního klidu od 8 do 20 hodin.  Sanitky lékařské pohotovostní 
služby vyjíždějí pouze v uvedeném čase. V případě akutních potíží mimo 
ordinační dobu pohotovosti zasahuje rychlá záchranná služba. 
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Současně s těmito úpravami byla zrušena pohotovost na krčním oddělení. 
Zachována zůstala nepřetržitá lékařská pohotovost na dětském oddělení.  
 
Pokud nás náhle o víkendu rozbolí zub, máme štěstí, neboť zubní pohotovost 
funguje v Kyjově jako jediná v širokém okolí, a to ve dny pracovního klidu  
od osmi do třinácti hodin. Jinak musíme až do Brna.  
 
Pohotovostní služba je nyní poskytována v ordinaci u brány nemocnice.  
 
Novorozenecké oddělení kyjovské nemocnice v letošním roce získalo titul 
Nemocnice přátelská dětem. Tento titul uděluje Dětský fond UNICEF       
se Světovou zdravotnickou organizací WHO po splnění určitých kritérií,  
týkajících se podpory kojení. Cílem je dosažení stavu v dávných časech 
samozřejmého: aby matky kojily svá děťátka co nejdéle, minimálně šest 
měsíců. 
 
Začátkem prosince se objevila v denním tisku zpráva, která šokovala všechny 
občany Kyjova i širokého okolí. Ministerstvo zdravotnictví vedené novým 
ministrem Davidem Rathem vydalo seznam nemocnic, které nadále mohou 
poskytovat státem placenou zdravotnickou péči. Nemocnice,               
které na seznamu nebyly, bylo jich celkem patnáct, by zůstaly odříznuty od 
možnosti financování provozu, což by znamenalo jejich zrušení. Není známo, 
proč se kyjovská nemocnice do seznamu nedostala a ani podle jakých kritérií 
se nemocnice vybíraly. V současné době si naše nemocnice po ekonomické 
stránce vede velmi dobře, daří se jí snižovat své pohledávky. Patří           
ke kmenovým zařízením v kraji, poskytuje péči pro 150 000 obyvatel          
a je největším zaměstnavatelem v okrese. Navíc bylo na jaře zrušeno 
porodní oddělení nemocnice v Hodoníně s tím, že rodičky budou jezdit       
do Kyjova. Výsledkem podivného seznamu je zděšení občanů, zaměstnanců 
nemocnice a také údiv nad faktem, že někdo jen tak od zeleného stolu 
rozhoduje o bytí a nebytí nemocnice, aniž by si ověřil skutečný stav. 
Postupně se nám dostalo vysvětlení, že se jednalo pouze o technické 
nedopatření a že vše bylo dodatečně napraveno. Přesto vedení nemocnice 
požádalo starosty z Kyjova a spádových obcí o podporu.  
 
V příštím roce bude nemocnice slavit 60 let své existence. Přípravy na velké 
jubileum začaly už v letošním roce: občané byli vyzváni, aby přispěli         
do bulletinu, který má být u příležitosti výročí vydán.   
 
Stejně jako jiné nemocnice i  kyjovská se letos potýkala s nedostatkem 
atestovaných lékařů. Především chyběl atestovaný ušní lékař a také lékař 
pro infekční a radiologické oddělení. Mladí totiž dávají přednost vyšším 
výdělkům v soukromé praxi nebo práci ve fakultních nemocnicích,              
a na odděleních zůstávají lékaři důchodového věku.  
 
 



71 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

PRŮMYSL  
 

Šroubárna 
 

Šroubárna Kyjov je soukromá a ryze česká společnost, jejímiž jednateli   
jsou Ing. Pavel Holešínský a Ing. Petr Holešínský. Výrobky kyjovské 
šroubárny najdeme na železnici, v dolech, stavebnictví, strojírenství         
a automobilovém průmyslu. Jsou určeny pro tuzemsko i zahraničí, převážně 
do zemí Evropské unie, ale i do jiných zemí včetně zámořských států. 
Šroubárna Kyjov se k 30. 9. 2005 stala majoritním vlastníkem a jediným 
akcionářem akciové společnosti Šroubárna Ždánice. 
 
Firma byla letos úspěšná. Tržby z  hlavní výrobní činnosti dosáhly         
566 655 tisíc Kč, což je oproti r. 2004 nárůst o 3,8%. V letošním roce bylo 
vyrobeno 19 545 tun výrobků, převážně pro železnice, přičemž objemem 
výroby největší je výroba pražcových šroubů.   
Export činil 78% produkce, z této částky šedesátiprocentní podíl náležel 
Německu, následovalo Španělsko a Francie.  
 
Největšími dodavateli výrobního materiálu jsou Třinecké železárny a ruské 
hutě OEMK Stary Oskol. Dodavatelem tažného materiálu je Ferromoravia 
Staré Město.  
 
Ve Šroubárně Kyjov pracuje 293 zaměstnanců, což je o 51 lidí méně než 
v předchozím roce. Z tohoto počtu bylo 240 dělníků a 53 
technickohospodářských pracovníků.  
Personální práce se letos zaměřovala hlavně na udržování optimálního počtu 
zaměstnanců ve vztahu k výrobě, zvyšování kvalifikace a odborné způsobilosti 
a snižování absence, především z důvodu nemocnosti a pracovních úrazů. 
Sociální oblast péče o zaměstnance je podrobně rozpracována v kolektivní 
smlouvě. Zaměstnanci mají zákonnou dovolenou prodlouženu o 1 týden, 
pracovní volno s finančním příspěvkem na rehabilitaci zaměstnanců pracujících 
ve zdraví škodlivém pracovním prostředí a závodní stravování na vysoké 
úrovni.  
 

Zemědělské zásobování a nákup Pomoraví 
 

Příliš mnoho občanů netuší, jaká firma se skrývá pod tímto názvem, ale když 
se řekne „na sile“,  jsou všichni „doma“. Kdo by je neznal, dva obry, kteří 
svou výškou 52 metrů způsobují, že věž radnice vypadá jako skromný 
trpaslíček? Železobetonová sila o celkové kapacitě 46 tisíc tun obilí, 
vybudovaná v Nětčicích, i  jejich červená světýlka označující sila v noci,     
to jsou všechno věci nepřehlédnutelné.  Kromě nich je zde ještě 6 menších 
ocelových zásobníků o celkové kapacitě 6 tisíc tun. Činností firmy s třiceti 
zaměstnanci je nákup, ošetření a výdej obilovin a výroba krmných směsí. 
V letošním roce bylo nakoupeno 30 tisíc tun obilovin včetně olejnin            
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a kukuřice. Část obilí byla zpracována na krmné směsi. Největším 
odběratelem potravinářské pšenice byly mlýny Penam Kroměříž. Dále bylo 
vyrobeno 35 tisíc tun krmných směsí pro hospodářská zvířata, přičemž 
zařízení umožňuje výrobu až 15 tun směsí za hodinu.  
Už od pohledu je nezasvěcenému jasné, že sila vyžadují pravidelnou           
a náročnou údržbu. Před třemi lety byla provedena důkladná oprava opláštění 
a kontrola soudržnosti.  
V areálu sila se nacházejí údržbářské dílny, které byly odprodány 
soukromému majiteli panu Lagovi.  
 

J. P. Plast 
 
J. P. Plast, spol. s r. o., byla založena v r. 1992. Zaměřuje se na výrobu 
plastových obalů – lahví, kanystrů, technických výlisků do automobilového 
průmyslu. Nejvýznamnějšími dodávkami v letošním roce byly technické díly 
pro přístrojovou desku vozu Škoda Octavia, Opel Corsa, Avia a díly pro vozy 
vyráběné v závodě TPCA v Kolíně.  
V rámci svého rozvoje firma přistoupila k rozšíření – vytvoření nového 
společného podniku se společností na Slovensku – J. P. Plast Slovakia. 
  
Firma sídlí ve vlastním areálu v průmyslové zóně na Svatoborské ulici.  
 

Vetropack Moravia Glass 
 
Kyjovská sklárna je s 510 zaměstnanci největším kyjovským průmyslovým 
závodem a současně jedním z největších zaměstnavatelů v regionu.          
Je akciovou společností, součástí skupiny Vetropack, jejímiž majiteli         
je švýcarská rodina Cornazů. S výrobky kyjovské sklárny se setkáváme 
denně a zná je každá hospodyňka. Vyrábí se zde totiž užitkové sklo – láhve 
a konzervové sklenice. 
 
Rok 2005 byl pro hospodaření sklárny úspěšný, neboť se podařilo prodat  
880 miliónů kusů výrobků a celkové tržby dosáhly 2,1 miliardy korun.  
 
Nejúspěšnějším letošním výrobkem kyjovských sklářů byla originální  sklenice 
na instantní kávu Tchibo velikosti 100 mg a 200 mg. Sklenice Tchibo 
Exclusive vznikla na základě požadavku firmy Tchibo Praha, která se 
rozhodla obměnit „šatník“ svých produktů. Výsledné  společné dílo návrhářů  
a šikovných sklářů získalo ocenění obalové asociace SYBA. Titul Obal roku 
2005 je pro firmu významným oceněním a nejlepším doporučením pro další 
potenciální zákazníky.    
 
V čele vedení sklárny je generální ředitel ing. Ota Horák, kyjovský občan. 
Ve své funkci je od roku 2001 a fakt, že je mužem na svém místě, dokazuje 
mj. jeho vítězství v soutěži Manažer roku, kategorii sklo, porcelán           
a keramika.  



73 

 

 

 Kronika města Kyjova  

2005 

 

 

 
S vedením sklárny úzce spolupracuje odborová organizace v čele 
s dlouholetou předsedkyní Štěpánkou Šofrovou. Organizace vykazuje bohatou 
činnost pro své členy i pro ostatní zaměstnance. Umožňuje jim stravování, 
přispívá na rekreaci, masérské a kadeřnické služby, penzijní pojištění, 
lázeňskou péči, poskytuje bezúročné půjčky, dětem zaměstnanců přispívá     
na letní tábory a zimní lyžařské výcviky. Poskytuje finanční odměny         
za odpracovaná léta a jubilejní odměny. V paletě nabídek pro zaměstnance 
byl v tomto roce i zájezd do Polska, do Prahy na muzikál, důchodci jeli         
na Dalešickou přehradu. Se zájmem se setkaly i zájezdy do Bojnice, 
Jeseníků, Mladé Boleslavi a Bystřice pod Hostýnem. Muži byl ceněn zájezd 
do Olomouce na kvalifikační utkání o postup České republiky na mistrovství 
světa v kopané. 
 

 

ZÁJMOVÉ SPOLKY 
 

Slovácký soubor 
 

Slovácký soubor  pravidelně reprezentuje město při nejrůznějších folklórních 
akcích, které mají v našem městě bohatou tradici. Besedy u cimbálu, 
velikonoční akce, stavění máje, hody, dožínky, fašaňková obchůzka, zpívání  
u vánočního stromu, to vše je rodilým Kyjovanům důvěrně známo. Méně 
známo je, že hlasivky je třeba pravidelně ladit, že při nácviku tanců bolí 
nohy a že během hodového průvodu, kdy obě stárky bydlí na protilehlých  
koncích města, v lehkém svátečním kroji člověk promrzne tak,               
že ani zahřívadlo „svařák“ moc nepomáhá.  
 
Od roku 1992 je zřizovatelem souboru Sdružení přátel Slováckého souboru 
Kyjov. Úkolem sdružení je podpora činnosti Slováckého souboru a péče       
o rozvoj folklórních tradic Kyjova a okolí. Sdružení se podílí na organizaci 
folklórních slavností, pečuje o výchovu mladých hudebníků, tanečníků          
a zpěváků. Vydává neperiodické publikace, seznamuje občany Kyjova 
s činností souboru a zastupuje zájmy Slováckého souboru.  
 
Slovácký soubor tvoří Mužský sbor, Ženský sbor, Taneční soubor             
a Přípravka.  
 

Mužský sbor 
 
Mužský sbor má v současnosti 35 členů. Vedoucím je Jiří Petrů.   
Již od roku 1990 vede pan Šimeček zápisky o činnosti Mužského sboru.  
Jednoho dne, kdy členové souboru marně vzpomínali, co se kdy událo,  řekl: 
„A dost! Vše se bude zapisovat, ať je přehled.“ A že jeho tužka má mnoho 
práce, to si buďte jisti. Tak jen stručně: fašaňk, velikonoce, besedy        
u cimbálu velikonoční i vánoční, stavění a kácení máje, dožínky, hody,       
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což jsou akce společné s ostatními skupinami. Dále pak setkávání mužských 
sborů ve Vacenovicích, Dubňanech, Miloticích na zámku, Svatobořicích-
Mistříně … Pravidelnou akcí je třetí ročník Otvírání sklepů na Šištótě, kterou 
vymyslel Jiří Petrů, nebo soutěžní kosení trávy v Buchlovicích, kde se nejen 
dobře zpívá, ale také získávají mozoly.  
 
V letošním roce se členové Mužského sboru účastnili prezentačního dne 
Jihomoravského kraje na výstavě o Japonsku, Strážnických slavností.        
Ve Velké nad Veličkou pomohli zlepšit náladu na dozvucích Horňáckých 
slavností. Nechyběli také na II. ročníku Slavností vína v Uherském Hradišti 
a nezapomenutelnou exotikou se stala návštěva Tchaj-wanu.    
 
Členové Mužského sboru se každoročně se v předvánočním období scházejí 
s koledami pod vánočním stromem v Boršově a Kyjově.  
 
V letošním roce odešel dlouholetý člen sboru František Lukl. Štafetu nestora 
Mužského sboru převzal Václav Zlámal, který v příštím roce oslaví své 
životní jubileum 80 let.  
 
Jak je to s „pracovním oblečením“ členů sboru? Kroje jsou samozřejmě 
vlastní, „kožuchy“ erární. Tyto kožichy jsou žádoucí a vzhledem k jejich 
počtu je jasné, kdo je obléká: nárok na jejich blahodárné teplo v pravidelně 
nevlídném hodovém a předvánočním počasí mají víceletí zpěváci, vždyť mladé 
hřeje mládí! 
 

Ženský sbor 
 
Ženy se pod vedením Evy Soldánové scházejí jednou týdně vždy v pondělí 
večer od dvacáté hodiny.  
 

Přípravka 
 
Čtyři desítky mladých ve věku 14 až 23 let se schází pod vedením Ludmily 
Pokorákové a Ladislava Šimečka.   
 

Taneční soubor 
 
Taneční soubor, jehož vedení se ujal Milan Pokorák, tvoří tři desítky 
mladých lidí.   
 
Při vystoupeních doprovází tanečníky a zpěváky podle potřeby cimbálová 
muzika Jury Petrů. Další doprovod obstarává cimbálová muzika Pavla Růžičky 
s primášem Janem Machalínkem. 
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Občanské sdružení Opona 
 

Občanské sdružení Opona se věnuje ochotnickému divadlu pod vedením  Aleny 
Novosadové, která působí jako hlavní organizátorka a režisérka. Skupinu 
herců ochotníků tvoří mladí lidé, většinou někdejší studenti kyjovského 
gymnázia.  
V době vzniku spolku byli všichni členové sdružení ve věku studentském.     
Na důkaz pravdivosti pořekadla „život studentský, život veselý“ chopili se 
tito mladí lidé divadelních scénářů. Výsledek pak pravidelně stál za to, diváci 
se výborně bavili a jistě dodnes vzpomínají na hry Bubáci, Hrátky s čertem, 
Tři v tom nebo na Gogolovu Ženitbu. Postupem času, jak mládí vylétalo 
z gymnaziálních i vysokoškolských škamen, měnila se ochota nebo snad i síly 
pravidelně chodit na zkoušky. V poslední době je podle sdělení Aleny 
Novosadové hodně složité se sejít, takže rok 2005 byl ve znamení útlumu 
činnosti.  
 
Pravidelným počinem občanského sdružení Opona je Kyjovský divadelní 
podzim. V letošním roce jsme během října v divadelním sále Domu kultury 
uvítali vynikající amatérské soubory: divadelní soubor Jana Honsy Karolinka, 
Divadlo Líšeň, Netrdlo – divadélko Zdeňka Řehky, Holky z Blanska, Malou 
scénu Zlín a také jeden soubor zahraniční, i když většinou toto zahraničí 
považujeme za domácí: slovenské Divadelné sdruženie Partizánske 
s představením Spomienky budúceho starca.  
 
S finančním zajištěním Kyjovského divadelního podzimu pomohl Jihomoravský 
kraj příspěvkem 20 000 Kč, částku 15 000 Kč uvolnilo Město Kyjov a dalších 
15 000 Kč věnoval sponzor.  
 
 

Sokol  Bohuslavice 
 

Duší bohuslavického Sokola je Ing. Miloslav Doležal.  Množství aktivit tohoto 
spolku nevelké obce je hodno zaznamenání: 
 
Leden: Novoroční turnaj ve stolním tenisu neregistrovaných hráčů v sále      
U Vodičků. Bojuje, kdo přijde, povinností je sportovní obuv, pálky a chuť   
ke hraní. 
 
Únor: Ostatková taneční zábava v sále U Vodičků. Do tance hrála  
Kostelecká pětka. 
 
Březen: Dětský maškarní ples 
 
Duben: Degustace vína, o týden později následoval košt vína, k němuž      
pro obveselení hrála cimbálová muzika Hudci z Kyjova.  
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Květen: Dětský den, pořádaný ve spolupráci se základní školou Bohuslavice. 
Děti byly nadšené z ukázky práce hasičů a policie. 
 
Červenec: Letní noc, taneční zábava pod širým nebem. K tanci hrála 
Mistříňanka. K nasycení hladových byly připraveny myslivecké speciality. 
Břeskné tóny dechovky se nesly až do Kyjova.  
 
Další příležitostí pro bohuslavické byl pouliční turnaj v kopané. Pouliční      
se tento turnaj nejmenoval proto, že by se snad hrálo na ulici; k provozování 
kopané mají v Bohuslavicích travnaté hřiště. V sázce ale byla čest 
jednotlivých částí Bohuslavic, název turnaje měl snad znít „meziuliční“.  
 
Srpen: V samém závěru srpna se sešli Bohuslavané na koupališti, kde Sokol 
uspořádal pro děti i dospělé rozloučení s prázdninami.  
 
Říjen: prvního října, v době, kdy už dávno pominula letní vedra, leč ještě 
bylo příjemné trávit čas pohybem na čerstvém vzduchu, sešli se sportovně 
založení spoluobčané na tenisových kurtech na Burčákovém turnaji ve čtyřhře 
Bohuslavice Open. Bylo nutno prokázat schopnost hraní tenisu a pití burčáku.  
 
Podzimní úklid byl v Bohuslavicích završen říjnovým sběrem železného šrotu. 
 
Listopad: hodová zábava v restauraci U Vodičků. Žáci základní školy 
Bohuslavice vystoupili s kulturním programem. 
 
Výbor Sokola Bohuslavice se pravidelně schází na konzultačních schůzích      
a projednává aktuální záležitosti v činnosti spolku. Schůzky se konají každé 
úterý večer a jednou za rok jsou svoláni všichni členové Sokola na výroční 
členskou schůzi.  
 
Tak bohatá činnost se samozřejmě nezajistila sama od sebe. Kdo vlastně 
přikládá ruku k dílu? Členů bohuslavického Sokola je asi stovka, většina 
z nich se však spokojí s pouhým zaplacením členských příspěvků. Bohatá 
nabídka akcí je výsledkem ochoty a dobrovolné práce asi desítky obětavců, 
kterým pochopitelně patří poděkování.  

 
 

Sbor dobrovolných hasičů 
 

Sbor dobrovolných hasičů má v současnosti 72 členů. Jeho činnost je úzce 
spjata s činností Jednotky sboru dobrovolných hasičů. Hlavní náplní          
je zdolávání požárů, pomoc při technických zásazích a jiných akcích. 
 
Zásahová jednotka má třináct členů. Svolávají se buď sirénou,             
nebo prostřednictvím SMS zpráv.  
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Členové zásahové jednotky: velitelem jednotky je Antonín Baják, veliteli 
družstev Richard Mixl, Petr Matyáš, Antonín Kuchař, hasiči Marek Hamala, 
Jiří Persche, Lubor Sedlář, Zdeněk Horňák, Václav Krupanský, Miroslav 
Ježek; strojníky  Libor Petráš, Zbyněk Vahala a Petr Růžička. Jednatelkou  
je Bc. Lenka Růžičková. 
 
V letošním roce dobrovolní hasiči vyjížděli 12x k požáru, 1x k technické 
pomoci a 1x se účastnili prověřovacího cvičení. Jednou vyjeli k zásahu,   
který se nakonec ukázal jako planý poplach.  
 
Jednotka absolvovala tři taktická cvičení, kterých se zúčastnili i hasiči 
Hasičského záchranného sboru. Společně zdolávali simulované požáry        
ve firmě JP Plast v průmyslové zóně Traktorka. Po úspěšném cvičení byli 
hasiči provedeni celým areálem a seznámeni s výrobou, riziky vzniku požáru  
a požárním zabezpečením.  
Další akce proběhla v základní škole na Seifertově náměstí. Hasiči i tady 
likvidovali simulovaný požár a hledali ztracené žáky v budově, z níž před 
příjezdem hasičů byly všechny osoby evakuovány.  
Ve vlkošské firmě AHORN se hasiči učili zasahovat v zakouřeném prostředí. 
 
Dalšími akcemi byla pomoc násedlovickým hasičům s pořadatelskou činností  
při závodech „Slovácký kopec“ v květnu a říjnu, začátkem září zabezpečovali 
radiové spojení a požární asistenci při motocyklových závodech v Kyjově. 
Tentokrát byli přivoláni na pomoc i dobrovolní hasiči z Násedlovic, Žeravic   
a Dambořic. 
 
Členové Sboru dobrovolných hasičů si uvědomují nutnost výchovy svých 
nástupců. Z omladiny se podařilo vytvořit družstvo Dráčků, dětí, které se 
cvičí v potřebných hasičských znalostech a dovednostech z oboru 
zdravovědy, topografie, znalosti požární ochrany, ale i např. uzlování.  
 
Nejvýznamnějším okamžikem pro dobrovolné hasiče bylo v letošním roce 
pořízení nového vozu CAS 24 – Tatra T 815 4x4.2 v ceně 6 milionů korun. 
Je postaven jako dvounápravový a je řešen tak, aby bylo možné provést 
zásah i ve ztížených terénních a klimatických podmínkách. Je vybaven vodní 
nádrží o objemu 3 400 litrů vody a nádrží na pěnidlo o objemu 200 litrů. 
Vozidlo je určeno pro přepravu šesti osob včetně řidiče.  
Na pořízení vozu se podařilo získat dvoumilionovou dotaci z Krajského úřadu, 
zbytek uhradilo město Kyjov.  
 
Hasiči musí být stále připraveni k zásahu a potřebují rovněž dobrou fyzickou 
kondici. K tomu jim mimo jiné slouží sportovní soutěže. V srpnu se do Kyjova 
sjeli dobrovolní hasiči na krajské kolo soutěže požárního sportu. Soutěžilo se  
v klasických hasičských disciplínách: v požárním útoku, štafetovém běhu 
4x100 metrů s překážkami a běhu na sto metrů s překážkami. Výsledné časy 
se sčítaly a podle výsledků pak bylo vyhodnoceno nejlepší družstvo.  Soutěžili 
muži i ženy, všichni podávali dobré výkony.  
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Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých 
(SONS) 

 

Pobočka Organizace pro nevidomé existuje v Kyjově od roku 1991. 
V současnosti má 130 členů. Setkávají se v místnostech ve druhém patře 
Městské knihovny, kde pořádají nejrůznější společné akce. Důležitá je hlavně 
možnost být ve styku s lidmi, mít možnost se přesvědčit, že člověk není     
na své starosti a postižení sám. 
 
Jednatelkou kyjovské pobočky SONS je paní Hana Vrtková.  
 
V březnu se v Kyjově konalo oblastní shromáždění nevidomých                 
a slabozrakých. Kromě běžné problematiky, která vyplňuje podobná jednání, 
se přítomní seznámili s pomůckami, které mohou nevidomým usnadnit život. 
Tentokrát získali informace o mluvícím mobilním telefonu. Do mobilu se 
nainstaluje speciální software, který to, co se ukazuje vidícímu na displeji, 
oznamuje uživateli hlasem. O předvedení telefonu byl velký zájem.       
Jeho cena je sice vysoká, kolem 18 tisíc korun, ale protože je zařazen     
do kompenzačních pomůcek, je možno na něj získat finanční příspěvek.   
 
U příležitosti Dne knihoven uspořádala pobočka SONS devátý ročník soutěže  
Braille Kyjov. Do Kyjova přijelo osmnáct soutěžících z celé Moravy,        
aby  porovnali svou zdatnost ve čtení a psaní slepeckého písma. 
V dubnu byla členům SONS slavnostně předána do používání cvičná kuchyňka, 
která byla vybudována v prostorách oddělení pro nevidomé v městské 
knihovně. Vybavení v kuchyňce je pokud možno nerozbitné a lehce 
manipulovatelné, aby byla maximálně omezena možnost úrazů. Každý si zde 
může vše vyzkoušet a pak doma zařídit.    
Jaké jsou drobnosti, které nevidomému zjednoduší práci v kuchyni? Jsou     
to např. rolety místo dvířek u horních skříněk, dřezová baterie s vytahovací 
sprchou, která umožní vodu napouštět do hrnce přímo na sporáku, kontrastní 
a lehce uchopitelné úchytky na skříňkách apod.  
 
V létě pořádala kyjovská odbočka SONS již třináctý rekondiční pobyt svých 
členů v Karlově u Malé Morávky. Náplní dnů na chatě Solitér uprostřed 
krásné přírody byla technika nošení bílé hole, správná chůze po schodech, 
nácvik chůze více nevidomých pospolu, tzv. „vláček“. Průvodci nevidomých   
se učili, jak správně s nevidomým chodit, jak procházet dveřmi a další věci, 
aby v kontaktu s nevidomým nedocházelo k nepříjemným událostem.       
Jiná skupina pak procvičovala sebeobsluhu a trénovala jemnou motoriku     
při navlékání jehly, krouhání zeleniny bez současného pořezání rukou, 
šněrování obuvi. Během dne mohli účastníci hrát s pomocí instruktorů 
kuželky, šachy, nebo si nechat změřit tlak a krevní cukr či oddat se relaxaci 
při rehabilitační masáži.  Do programu byl zařazen i výlet do okolí, sportovní 
odpoledne s prověřováním smyslu pro orientaci, pudu sebezáchovy, paměti    
a postřehu. I když se zdály být některé disciplíny náročné, přece po 
všechny dny vládla veselá nálada. Na konci pobytu se při společném posezení 
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rozdávaly diplomy a ceny a každý dostal malou pozornost jako vzpomínku    
na příjemný pobyt. 
 
V listopadu u příležitosti Dne nevidomých uspořádala Sjednocená organizace 
nevidomých a slabozrakých společně s Městským kulturním střediskem 
komentované promítání filmu Horem pádem. Unikátní akce v kině Panorama  
byla přístupná i nečlenům SONS. Jak takové promítání filmu probíhalo? 
Nevidomý sice může film sledovat sluchem, avšak nejlepší je, když mu někdo 
šeptá do ucha, co se na plátně děje, když se zrovna nemluví. Vše, co se   
na plátně dělo, co potřebuje nevidomý vědět, aby pochopil děj,             
bylo komentováno: posunky herců, odchody, příchody...   
O promítání byl velký zájem, sešlo se asi sto diváků nevidících i zdravých.  
Ti druzí měli možnost zavřít oči a zkusit si pocity nevidomého. Jak vnímali 
film lidé se zdravým zrakem? „Pořád to mluvilo a nešlo to vypnout“, hodnotil 
jeden z mladých mužů, zvědavých diváků.  
 
Kyjovská pobočka se zapojila do celostátní veřejné sbírky na podporu 
nevidomých Bílá pastelka. Studentky kyjovské zdravotnické školy  prodávaly 
občanům symbol světa nevidomých, bílou pastelku. Doprovodným programem, 
do kterého se zapojili i členové SONS, se organizátoři snažili přiblížit 
zdravým spoluobčanům problematiku zrakově postižených tím, že jim dali 
možnost vyzkoušet si některé běžné činnosti bez kontroly zraku. Akce byla 
úspěšná: kyjovská odbočka vybrala krásných 58 202 Kč. 
 
Členové klubu pořádají mnohé akce, jež jim umožňují žít naplno. Jsou         
to třeba turistické  výlety do Zlína, Luhačovic, Kunovic, ale i do přírody, 
např. na Cimburk. Těchto výletů se může zúčastnit každý podle své 
momentální nálady či potřeby. Jezdí se vlakem nebo linkovým autobusem, 
takže není třeba se dopředu přihlašovat a vlastně až na nádraží se účastníci 
dozvídají, kolik jich pojede. V cíli výletu bývá zajištěn průvodce, jehož 
komentář dostatečně nahrazuje nevidomým chybějící zrak.  
 
Další oblíbenou aktivitou členů spolku je keramický kroužek, sportovněji 
založení si oblíbili spinning, což je cvičení na šlapacím kole, které je 
upevněno na stojanu. S nadšením se členové SONS účastní společenských 
soutěžních her, v jejichž výběru organizátoři ukázali smysl pro humor:      
na počest Mezinárodního dne žen se hraje dáma, na výročí Velké říjnové 
socialistické revoluce ruské kuželky a k příležitosti vstupu naší republiky    
do Evropské unie se soutěží v bowlingu. 
 
Všichni známe tu radost, když se konečně po zimě definitivně oteplí a my 
můžeme vyrazit ven do přírody. I členové klubu SONS nezůstávají pozadu. 
Každým rokem jezdí vítat jaro do Haluzic ke studánce Bezdynce.         
Tuto krásnou tradici zavedl Josef Horák, zakladatel  pobočky SONS 
v Kyjově. 
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K dobrodružnějším akcím patřilo letos sjíždění řeky Moravy na raftu,      
kdy bylo v Moravě poměrně hodně vody a, jak s úsměvem podotýká paní 
Vrtková, bylo to „dravé“. 
 
Pro členy chtivé vzdělání se nabízí možnost učit se angličtinu pod vedením 
člena kyjovské pobočky SONS pana profesora Nedvěda, nebo němčinu, 
kterou učí profesorka Janásková. Účelem je především domluvit se          
při setkání s cizincem, proto se vyučuje především hovorová řeč.     
 
Možnosti sportovního vyžití nabízí slepecký aplikovaný tenis, jízda           
na tandemových kolech, kuželky (kuželkáři jezdí trénovat do Ratíškovic). 
Další disciplínou jsou Rapid šachy, což jsou upravené šachy; zápas se hraje 
na čas.  
 
Pobočka udržuje přátelské styky s Úniou nevidiacich slovenské Skalice. 
Uskutečňují se družební setkávání i s občany naší republiky – Ústí n. L., 
Uherského Hradiště, Zlína, Kroměříže aj.  
 
Pro informaci členů SONS slouží časopis Očko z Kyjova, který pobočka 
SONS Kyjov vydává s pomocí Městské knihovny Kyjov. V jeho redakční radě 
jsou tři ženy: Hana Vrtková, Marie Gutová a Radmila Svobodová. V časopise 
najdeme informace o všech akcích, pořádaných pro nevidomé v Kyjově i okolí.  
 
Těžko si můžeme představit, s kolika potížemi v běžných záležitostech      
se musí potýkat ten, kdo má potíže se zrakem. Tak například pouhá cesta  
po náměstí se nevidomému změní v dobrodružství, protože kde včera nebylo 
nic, tam je dnes přenosný plechový reklamní poutač umístěný tak,          
aby ho člověk neminul.  
Nebo bankomat, oblíbená plechová krabice vydávající peníze. Dříve byly 
bankomaty jednodušší, dalo se z nich pouze vybírat bankovky. Nyní jsou na 
monitoru zobrazeny i další možnosti: dobíjení mobilů, dotaz na zůstatek účtu 
a další. Pro nevidomého je takové vylepšení bankovních služeb těžce 
překonatelným problémem, tím spíše, že pomoc náhodných lidí,             
byť ochotných, zde není namístě. Z tohoto důvodu musejí nevidomí 
k bankomatu chodit s doprovodem.  
 
 

Klub českých turistů 
 

Kdo se skrývá pod touto hlavičkou? Jsou to lidé, kteří nenechají své nohy 
zahálet a vydávají se na pěší túry po okolí blízkém i vzdálenějším. Vedoucím 
těchto výletníků je Josef Pojezný.  
 
Jednou týdně, vždy v úterý, si dává skupina turistů sraz na vlakovém,    
nebo na autobusovém nádraží a podnikají výlety, většinou 12 – 15 kilometrů 
dlouhé. Trasy jsou vybírány podle možností a přání, např. v létě vedou kolem 
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známých nalezišť hub. V režii klubu je pravidelné pořádání Kyjovské 
padesátky a Štěpánského pochodu. 
 
Kyjovská padesátka se letos konala v sobotu 23. dubna. Tato oblíbená 
turistická akce vede po značených cestách krásnou jarní přírodou Chřibů. 
Každý si vybere trať podle svých schopností 10, 20, 27, 35 nebo 50 km 
dlouhou. Při ranní prezentaci na městském stadionu obdrží účastníci plánek 
cesty s popisem trasy. Výchozí bod je v Bohuslavicích u vlakového nádraží, 
kam je možno se z Kyjova dostat pěšky nebo kyvadlovou autobusovou 
dopravou. V cíli pak všichni dostanou diplom, občerstvení i malý upomínkový 
dárek.    
 
 

Zahrádkářský svaz 
 

Místní organizace Svazu zahrádkářů měla v letošním roce 605 členů; 
uživatelů zahrádek bylo 481.  Průměrná velikost jedné zahrádky je 4,5 aru, 
přičemž celková obdělávaná plocha činí 21,6 hektaru. 
 
Jednotlivé zahrádky se sdružují do kolonií a jmenují se podle lokality,     
nebo majitele pozemků: Oves, U Dostálového, Pod Maršíkovým sadem,        
U Vodojemu I. a II., Sedlářovo, Náplavovo, U Zesilovače, U Šachet, 
Tyršova, U Transformátoru, atd. Pozemky byly před několika desítkami let 
svěřeny do péče občanům, protože se nedaly užívat k zemědělské 
velkovýrobě.  Každý zájemce obdržel své královstvíčko a výsledkem byla 
proměna nevlídného a zapleveleného území na spoustu malých čtyřarových 
rájů. Od oněch dob počet členů klesl, lidé se honí a pachtí za jinými 
hodnotami, než je vlastní rukou vypěstovaná kedlubna či okurka. Jenže 
gurmán ví, jaký je rozdíl mezi vlastními silami vypěstovaným a ve velkovýrobě 
vyprodukovaným. Rajče čerstvě utržené, vonící po sluníčku, otřené jen tak  
do rukávu, nebo okurka, která popíchá ruku svými bodlinkami,              
když ji nedočkavě odtrháváme od propletence okurkových šlahounů,           
a na druhé straně celoroční rajčata v obchodech, sluníčko ani zemi neviděla, 
jsou podezřele stejně velká, podezřele stejně tuhá a nepřirozeně 
stejnoměrně červená.  
                                           
Všechny pozemky mají své majitele, s nimiž zahrádkářské družstvo uzavřelo 
nájemní smlouvy. Platby za nájemné zprostředkovává družstvo: vybírá        
od uživatelů zahrádek poplatky, které pak zasílá majitelům. Výše poplatků 
závisí na požadavcích vlastníků pozemků.  
 
Dalšími příspěvky do rozpočtu družstva jsou výnosy pálenice,               
která se nachází v Nětčicích na Luční ulici. Průměrně se zde ročně zpracuje 
12 000 litrů absolutního alkoholu (100% alkohol). Letošní slabá úroda ovoce 
způsobila, že se vypálilo pouze 5 644 litrů absolutního alkoholu, to je méně 
než polovina mnohaletého průměru. Malá úroda znamenala malý zájem        
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o pálení a nižší příjem do pokladny družstva. Ale takový už je život 
zemědělský. 
 
Jaká je cena pálení? Cena za 1 litr absolutního alkoholu je 210,- Kč,  
přepočteno znamená 109,- Kč za litr 52% slivovice. S pálením se začalo 
prvního září a ukončeno bylo 27. prosince.  
 
Významným a stabilním příjmem družstva je pronájem půdní nástavby budovy 
na Komenského ulici, kde je restaurace Atlantik. Menší částky plynou       
do pokladny z pronájmu dvou garáží v nětčickém areálu.  
 
Členské příspěvky jednotlivých členů činí 100,- Kč, z toho 60,- Kč se odvádí 
Svazu zahrádkářů a  40,- Kč zůstává v organizaci.  
 
Ve vedení zahrádkářského družstva jsou obětaví lidé zapálení pro věc. 
Protože dobře vědí, že zkušenosti je třeba nejen získávat, ale také se o ně 
dělit, dávají veřejnosti možnost přijít do kanceláře svazu a poradit se 
s pěstitelskými problémy. K doplnění poradních služeb vysílá kyjovská 
kabelová televize doporučení v podobě tzv. signalizace ochrany rostlin. 
Zemědělci jsou upozorňováni na možnost výskytu škůdců či chorob,       
které se dají předpokládat vzhledem k vývoji počasí v patřičném období.  
 
V letošním roce se vyskytl zvlášť nebezpečný kmen perenospóry,         
který poškodil nejen zanedbané, ale i ošetřované hrozny. Dalším problémem 
bylo oidium na jabloních i révě vinné a pilatka švestková, která decimovala 
švestky.  
 
V podzimním období sklizně ovoce je kromě pálenice v činnosti také  
moštárna. Její provoz je sice ztrátový, (v tomto roce to bylo mínus        
49 478,- Kč), přesto je snaha provoz udržet jako službu občanům,         
aby se dalo zpracovat všechno ovoce. Veřejnost platí 6,- Kč za litr moštu, 
člen družstva 3,- Kč.  
Letošní moštovací sezóna trvala 6 týdnů. Pro zlepšení služeb byl v letošním 
roce do moštárny pořízen nový drtič a lis.   
 
Oblíbenou akcí zahrádkářů jsou každoroční zájezdy na květinářskou výstavu 
Flora Olomouc, zahradnickou prodejní výstavu do Věžek nebo do Valtic       
na Salón vín. Zájem byl letos i o zájezdy do sklepů vinařských firem,       
na zemědělskou výstavu Agrokomplex v Nitře, ale také o jednodenní zájezdy 
spojené s koupáním v termálních vodách ve Velkém Mederu a v Diakovcích.  
Nálada na zájezdech je vždy výborná, účastníci spokojeni. Jedinou kaňkou  
je potíž s hrou Přihlásím - odhlásím. Zájezdy jsou téměř zdarma a někteří 
lidé, aniž by si uvědomovali, co způsobí jiným, se nejdříve přihlásí            
a pak na poslední chvíli, třeba i den předem, zatelefonují, že nepojedou 
nebo se vůbec neodhlásí. Autobus objednán, zaplacen – a kde sehnat hodinu 
před odjezdem třeba pět náhradníků? 
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V čele kyjovského družstva zahrádkářů je jedenáctičlenný výbor v čele 
s předsedou Mgr. Pavlem Navrátilem. Místopředsedou je ing. Blažej Zajíc, 
jako účetní dochází do kanceláře paní Kamerová. Potěšitelné, že členové 
výboru neberou svou funkci jen jako formalitu a na schůze skutečně 
docházejí.  
 
Členové vinařského spolku základní organizace Českého zahrádkářského svazu 
letos v březnu uspořádali Josefský košt. Odehrával se v prostorách Domu 
kultury a k ochutnávání bylo 457 vzorků vín mladých i ročníkových. 
Pořadatelé se obávali malého zájmu vinařů, ale ukázal se opak. Účast vinařů 
i návštěvníků byla podstatně vyšší než v minulých letech.  
 
Kromě účasti českých vinařů nabízel letošní Josefský košt vzorky vín 
rakouských vinařů z Hollabrunnu a ze slovenské Bratislavy - Rače.         
Cenu starosty města Kyjov obdržel ing. Josef Polášek za rulandské bílé 
(18,9 bodů z 20 možných) a ing. Petr Kopeček za  Svatovavřinecké (19,2). 
Cenu vinařského spolku za absolutně nejvýše ohodnocené víno na výstavě vín 
2005 dostal Miloš Kölbel za Cabernet sauvignon (19,2). 
 
Cenu za kolekci vín si odnesl JUDr. Stanislav Brhel, cenu vinotéky Pavla 
Navrátila získal pan Himmelbauer z Hollabrunnu za rulandské bílé, výběr 
z hroznů, ročník 1998. Cena Galerie moravských vín Miroslava Frodla      
byla udělena  Milanu Šebestovi za nejvýše hodnocený ryzlink rýnský. 

 
 

Aeroklub 
 

Členové Aeroklubu se v květnu předvedli veřejnosti na 12. ročníku kyjovského 
Jarního polétání. Letos se poprvé návštěvníci mohli proletět motorovým 
letounem Z 43, do něhož se vejdou tři až čtyři osoby. Krásné počasí 
přilákalo na letiště velký počet diváků. Prohlédli si různé typy kluzáků, 
ultralehkých  letadel  a motorových letounů. Obdivovali i ultralehký vrtulník, 
který byl vlastně postaven „na míru“ svému soukromému majiteli.  
 
Klub modelářů předváděl kopie skutečných letadel i modely letadel 
vyrobených podle fantazie. Všechny tyto hračky pak jejich autoři předvedli 
při letu ve vzduchu. 
 

 

DOPRAVA 
 

Parkování 
 

V posledních letech přibývá automobilů a s nimi i problému s parkováním 
v centru města. V loňském roce bylo zavedeno placené parkování             
na vymezených místech, aby se alespoň částečně odlehčilo přetíženému 
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středu města. V dosahu parkovacích míst byly nainstalovány automaty       
na prodej parkovacích lístků. Po zakoupení lístku je občan povinen umístit    
ho na viditelném místě za sklem svého automobilu.  
 
Čas pro placené parkování byl vymezen na dobu od 8.00 do 17.00 hodin     
od pondělka do pátku a v sobotu od 8.00 do 12.00 hod.   
 
Občané bydlící v centru města si mohou zakoupit tzv. rezidenční kartu.  
 
Bezplatně mohou v centru města parkovat osoby se zdravotním postižením, 
vozidla městského úřadu, integrovaného záchranného systému, havarijní      
a pohotovostní služby při odstraňování havárie, vozidla lékařů a zaměstnanců 
pečovatelské služby vykonávajících návštěvu u nemocných.    
 
Je samozřejmé, že se placené parkování setkalo s nevolí řidičů. Dlouho     
po jeho zavedení bylo oblíbeným tématem vzrušených diskusí, odsuzování     
a silných návrhů, jak jinak se to mělo řešit. Zejména obchodníci v dotčených 
ulicích se cítili poškozeni, protože měli strach, že jim nové nařízení odvede 
zákazníky zvyklé přijet až k obchodu. Pomohli si různě: na dveřích obchodu 
s kancelářskými potřebami na Svatoborské ulici lze vidět upozornění,        
že po dobu nákupu zboží v jejich prodejně nemusí zákazník parkovné platit. 
Městská policie parkování bez placení toleruje, pokud majitel vozu předloží 
doklad o koupi zboží z prodejny a čas na stvrzence odpovídá době parkování. 
Majitele prodejny potravin na náměstí zase parkovací systém vyburcoval 
k vybudování bezplatného parkoviště s přístupem do prodejny zezadu od ulice 
Dobrovského. Stálo ho to sice trochu přemýšlení a něco výdajů, ale zákazníci 
jsou spokojeni a parkoviště využívají.  
 
Celý chod systému spravuje a kontroluje Městská policie. Prověřuje řádné 
placení parkovného, pravidelně denně kontroluje prodejní automaty, dopravní 
značení i ostatní záležitosti, které se systémem souvisejí.  
 
Zavedení výše uvedených opatření bylo okamžitě znatelné v ulicích 
sousedících s placenými zónami, tj. v Urbanově ulici ve směru od mlékárny, 
na Palackého ulici a na sídlišti Mezi Mlaty v prostoru u mateřské školy.   
Sem přesunuli své miláčky řidiči, kteří nechtěli za parkování platit a raději si 
kousek došli pěšky.  
 
Aby se parkování ve městě odlehčilo ještě více, bylo na podzim letošního 
roku dáno do užívání záchytné parkoviště v blízkosti vlakového nádraží      
na dříve nevyužité betonové ploše. Je zde možnost parkování pro čtyřicet 
automobilů, doba parkování není omezena a je bez poplatku. Toto parkoviště 
bude zcela jistě výhodné při větších akcích, jako je Slovácký rok. 
 
Dalším problematickým místem je situace u nemocnice. Ve všední dny stojí 
auta podél silnice oběma směry někdy až k benzinové pumpě a směsice 
zaparkovaných i projíždějících vozidel s chodci je opravdu velmi nebezpečná. 
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Dobrým blýskáním na lepší časy jsou úvahy o stavbě parkovacího domu 
v areálu nemocnice.  
 
Provoz ve městě houstne čím dál víc. Těžce řešitelnou dopravní situaci 
pomáhají řešit semafory na křižovatkách u autobusového nádraží,          
pod nadjezdem a u nemocnice. To jsou místa, kde v době špičky bývá situace 
nejkritičtější. Jak je to s provozem v jiných místech města? Pro pěšího 
opravdu není žádný med přecházet silnici u fary na rohu Palackého ulice,     
u mlékárny nebo u pošty. Téměř sportovní výkon musí podávat každý,      
kdo přechází Nerudovu ulici na křižovatce ke sklárně. Vozovka je v těchto 
místech široká, od Vlkoše jezdí auta velmi rychle, a v době špičky           
je automobilový provoz hustý ze všech čtyřech stran. 
 
Samostatnou kapitolou je zima a sněžení. To se pak řidiči, samozřejmě i ti, 
kteří by vlastně ani nemuseli vyjíždět, změní v líté kritiky silničářů. Těžko 
uznají, že není možno být okamžitě všude, chtějí mít silnice čisté, nejlépe 
by bylo, zdá se, aby sníh sice padal, ale ne na silnice. A protože to není 
možné, tak se odhrnuje, solí, klouže, smýká, vyprošťuje ... 
 
Nevítané nástrahy počasí čekají nejen na řidiče, ale na chodce. Vyhláška 
města určuje, že při sněžení si každý vlastník domu musí odhrnout sníh 
z přilehlých chodníků. Skutečnost je taková, že velmi záleží na přístupu 
majitelů domů. A tak někde, pokud přes noc nasněží, již od kuropění hrkají 
lopaty a čistí se chodníky, jinde je klid do odpoledne, až domácí přijdou 
z práce, ale mnohdy zůstávají chodníky zasněžené a později i kluzké         
a nebezpečné. 
 
S problémem zvaným automobilismus souvisí i odstavené nepojízdné 
automobily. Ty lidé odstavují na místech možných i nemožných. Pokud 
Městská policie takové auto zjistí, umístí na ně výzvu k odklizení. Oznámení 
o této výzvě je zveřejněno na úřední desce města Kyjova. Neodstraní-li 
majitel vrak ve stanovené lhůtě dvou měsíců, je provedena likvidace na jeho 
náklady. 
 
Další úpravou, která by měla přispět k lepšímu zvládnutí provozu v ulicích, 
bylo zjednosměrnění ulice na sídlišti U Vodojemu od hřbitova až  po  věžový 
dům. Stejné opatření bylo zavedeno na pravém břehu Kyjovky v  ulici  
Žižkově. Úprava byla zřízena na základě výsledků ankety mezi občany 
bydlícími v těchto ulicích. Proti podobné změně se zcela jednoznačně postavili 
občané v ulici Vrchlického.  
Složitá je situace v ulici Urbanově, kde provoz komplikují vozidla řidičů, 
vyhýbajících se placené zóně a svůj prostor zaberou i auta řidičů „domácích“, 
tj. těch, kteří v ulici bydlí. Kromě nich je zde se svými požadavky            
i mlékárna a letní kino. Protože se nepodařilo najít řešení,                 
které by vyhovovalo všem, bylo značení ve Vrchlického a Urbanově ulici 
prozatím ponecháno v dosavadní podobě a řešení odloženo.      
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Vlaky 
 

Od dubna je kyjovské vlakové nádraží vybaveno mobilní mechanickou zvedací 
plošinou, která umožňuje cestování vlakem vozíčkářům. Ti mají nárok        
na bezplatnou přepravu svého průvodce i vozíku. Termín přepravy je nutno 
objednat předem. Cílovou stanicí může ovšem být zase jen nádraží vybavené 
stejnou plošinou. Těch je v republice zatím pouze 42.  
 

 

Městská doprava 
 

Městská hromadná doprava slouží občanům při cestách na nákupy          
nebo k lékaři. Zkracuje vzdálenosti ve městě těm, kteří nemají automobil, 
nebo jím nemohou jet. Příjemný pro staré lidi je nově zakoupený 
nízkopodlažní autobus. Vždyť kdo chodí o berlích a potřebuje nastoupit     
do autobusu nebo z něj vystoupit, ten ví, že je to mnohdy sportovní výkon.  
 
V letošním roce se starší a méně pohybliví občané obrátili na radnici 
se žádostí, zda by bylo možno zřídit více zastávek městské hromadné 
dopravy a zda by autobusy mohly zajíždět do Urbanovy ulice a na Seifertovo 
náměstí. V blízkosti není žádný obchod a senioři musí na nákupy chodit      
do centra města a pak do kopce s nákupem zpět. Zřídit zastávku v těchto 
místech však není jednoduché. Ulice na Újezdě jsou poměrně úzké, zatáčky 
ostré a autobus by měl potíže s otáčením. Podobná situace je v Nětčicích, 
kde je v důsledku nové výstavby velká kumulace obyvatel. Docházková 
vzdálenost je zde velká, proto se v místech ulic Polní, Pod Lipami             
a Pod Vinohrady hledalo místo pro točnu autobusů. Prozatím se ale ani v této 
lokalitě nepodařilo nic vyřešit.  

 
ČSAD Kyjov 

 

Česká automobilová doprava Kyjov sídlí v tradičních prostorách na Boršovské 
ulici. Zajišťuje osobní i nákladní dopravu a celní služby. V areálu firmy     
je benzinová čerpací stanice přístupná veřejnosti. Velký poutač u vjezdu zve 
řidiče na čerpání údajně nejlevnější nafty a benzinu v okolí, ovšem           
ve skutečnosti se jedná jen o haléřové rozdíly. 
 

Osobní doprava 
 
Kromě spojení s obcemi v okolí Kyjova zajišťuje ČSAD i dopravní spojení 
s Brnem, Kroměříží a Hodonínem. Ceny jízdného jsou stanoveny podle tarifní 
vzdálenosti. Poskytují se padesátiprocentní slevy pro děti od 6 do 15 let. 
Cestující s průkazem ZTP mají slevu 62%. Slevy mají také žáci při dojíždění 
do školy.  
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V autobusech mají cestující možnost platit kartou. To je výhodné pro obě 
strany, neboť tak odpadá manipulace s penězi. V informační kanceláři ČSAD 
na autobusovém nádraží si cestující zakoupí kartu v ceně 150 Kč a zaplatí 
libovolný obnos, který je mu zaznamenán do karty. Při nástupu do autobusu 
pak řidič pomocí strojku odečte jízdné a vystaví jízdenku, na níž lze přečíst 
nejen cenu za dopravu, ale i částku, která na kartě zbývá. Na tuto kartu 
může cestovat i více lidí, může se z ní hradit doprava zavazadla. Pokud     
na kartě prostředky chybějí, může si je cestující dobít v informační 
kanceláři nebo i přímo u řidiče  v autobusu. Karta je v podstatě           
jako peněženka:  kolik peněz do ní vložíme, tolik můžeme projezdit. Důležité 
je ovšem kartu neztratit, neboť s ní by byly ztraceny i finance do karty 
vložené. Touto kartou je možno platit pouze v autobusech na linkách, které 
provozuje ČSAD Kyjov. 
 
Na autobusovém nádraží je patnáct zastřešených nástupišť s lavičkami.    
Na všech stanovištích jsou vyvěšeny jízdní řády.  
 
Pro vyhledání spojení máme několik možností. Můžeme osobně přijít,       
nebo telefonicky zavolat do informační kanceláře. Kdo rád sám hledá 
v jízdních řádech, má je vyvěšeny na všech stanovištích na autobusovém 
nádraží nebo si je zakoupí v tradičním sešitovém vydání.  
 
Možné, v poslední době čím dál více využívané, je vyhledání spojení       
přes internet, což se zdá nejpohodlnější: zadáme, odkud a kam chceme jet, 
přibližný čas odjezdu nebo příjezdu a datum, a v okamžiku se nám           
na monitoru ukáže potřebný údaj. Uvedeny jsou všechny možné varianty 
trasy, čísla nástupišť ve velkých městech i přibližná cena jízdenky.         
Je jen na nás, pro které z nabízených spojení se rozhodneme.  
 
Doprava velmi ovlivňuje naše životy, ale je jisté, že i ten nejdražší 
automobil by byl jen mrtvou plechovou krabicí, kdyby řidič nenačerpal       
do nádrže benzin nebo naftu. Ceny pohonných hmot jsou ostře sledované     
a jejich výše je vděčným tématem našich hovorů. Letos ceny hodně kolísaly, 
nejčastěji však stoupaly vzhůru kvůli zvyšující se ceně ropy. Co na růst cen 
benzinu říkali automobilisté? To víte, žasli, žehrali, ale pak nasedli do auta, 
nakoupili zdražený benzin a jeli.  
 
Ceny benzínu v listopadu v korunách za 1 litr: 
 
Special 30,70 
Natural 30,80 
Nafta 30,40 
LPG 15,50 
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BYDLENÍ 
 

 

Moravan, stavební bytové družstvo 
 

K 31. 12. 2005 bylo ve vlastnictví družstva 909 bytů a 30 garáží v zástavbě 
bytových domů a dvě garáže mimo bytové domy. Správa družstva má šest 
zaměstnanců s technickohospodářskými funkcemi. Předsedou družstva je Ing. 
Stanislav Nejezchleba. 
 
Pro lepší informovanost vydává družstvo jednou měsíčně Zpravodaj, který má 
za úkol informovat členy družstva o všem, co souvisí s jejich bydlením.  
Představenstvo družstva se pravidelně schází a jednou ročně se koná 
Shromáždění delegátů.   
 
Domy jsou rozděleny na střediska, každé středisko má svůj fond, z něhož  
se hradí opravy a údržba jejich domu. Mnozí lidé nechápou, že na údržbu 
domu mohou věnovat pouze to, co do fondu vloží. Podle doporučení družstva 
by měla výše úhrady do fondu být až 30,- Kč na 1 m2 podlahové plochy bytu 
za měsíc, průměrná výše tohoto příspěvku však činí 7,62 Kč. Pak není divu, 
že jak domy stárnou a potřebují větší opravy, je ve fondu údržby malá 
rezerva a lidé si musí vyřizovat půjčky od banky.  
 
Za letošní rok bylo převedeno 81 bytových jednotek do osobního vlastnictví. 
K 31. 12. 2005 bylo převedeno celkem 540 bytových jednotek,             
což je 37% z původního počtu bytů v majetku družstva.    
 
Mezi družstevníky se vyskytují i neplatiči. Pro srovnání a přehled uvádím: 
v roce 1996 dlužili neplatiči na úhradách za bydlení Moravanu 1 900 000 Kč. 
Po výměně vedení družstva se soustavným a důrazným upozorňováním         
a upomínáním těchto občanů postupně dařilo výši dluhů snižovat              
na 546 000 Kč v roce 2000. K 31. 12. 2005 to bylo již jen 464 000 Kč. 
Uvedené částky jsou uváděny bez penále, které dluhy zvyšuje mnohdy      
až na dvojnásobek původního obnosu. Proč někteří lidé neplatí za byt? 
Někteří se z důvodu ztráty zaměstnání ocitají ve finančních potížích, další 
zapomenou při bezhotovostní úhradě ponechat na účtu dostatek prostředků, 
aby banka mohla nájem uhradit. Jsou však i takoví, kteří mají z neplacení 
jistý druh adrenalinového sportu. Jejich hra na chuďase, který na druhou 
stranu ochotně investuje do drahé dovolené, je jen dočasná.  Hrozí jim totiž 
platební rozkaz od Okresního soudu v Hodoníně, kam bytové družstvo 
nenapravitelné hříšníky předává. U některých dlužníků se postupuje dohodou 
o splátkách formou notářského zápisu, což je rychlý a účinný způsob. Pokud 
totiž jen jednou neuhradí splátku, je povinen následně uhradit celou částku 
naráz i s penálem. Pokud ne, následuje exekuce (bez soudu) na členský podíl 
a zrušení nájmu. 
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Ubytování 
 

Pokud jste turisté a chcete v Kyjově jednu nebo několik nocí přespat, máte 
možnost výběru:   
 

• Penzion U parku na ulici Svatopluka Čecha – 740,- Kč za pokoj      
se snídaní. 

• Penzion U Petra, Janáčkova ulice – u Ivičičů. 250,- Kč.  
• V soukromí  u paní Dočekalové na Kostelecké ulici, ubytovává pouze  

na delší období 
• V soukromí u paní Jany Čechové na Kostelecké ulici,  300,- Kč      

na osobu. 
• Ubytovna TJ Jiskra, Mezivodí, areál městského stadionu, kde jsou 

pokoje 3, 4, 6 a 8-lůžkové s cenou 100,- Kč za lůžko 
• Internát Středního odborného učiliště zemědělského, Urbanova ulice, 

4 a 2-lůžkové pokoje,  120,- Kč za osobu 
• Ubytovna Trifin, Komenského ulice, 2, 3 a 4-lůžkové pokoje. Některé 

jsou vybaveny vlastní kuchyňkou s vařičem, chladničkou, televizí. Cena 
90,- až 280,- Kč. 

• Restaurace a penzion Boršov, 4 a 2-lůžkové pokoje, cena 250,- Kč 
za osobu, 300,- Kč včetně snídaně. 

• Hotel Club, Komenského ulice. 1-lůžkový pokoj 850,- Kč, 2-lůžkový 
1190,- Kč, apartmá 1400,- Kč. 

• Penzion Vila, Komenského ul., dvoulůžkové apartmá 1300,- Kč       
za jednu osobu, dvě osoby 1850, cena je včetně snídaně.  
Dvoulůžkový pokoj stojí 850,- Kč za jednu osobu a noc, 1250,- Kč   
za dvě osoby.  

 
 

 

PŘÍRODA 
 

Na tomto místě bych se ráda zmínila o obyvatelích kyjovských křovin a korun 
stromů, tedy o ptácích. Jejich znalcem je ornitolog Karel Šimeček, kyjovský 
občan, jenž svá pozorování zapsal pro účely naší kroniky:   
 
Kyjov je malé město, jehož zástavba si uchovala z velké části vesnický 
charakter, tzn. rodinné domy se zahradami, popř. přilehlými záhumenkami. 
Dalším významným krajinným prvkem je městský park s protékající říčkou 
Kyjovkou a několik menších parčíků nebo větší plochy s pásy křovin. Všechna 
tato místa jsou v různé míře atraktivní pro hnízdění ptáků. 
Doposud bylo na území Kyjova doloženo hnízdění 53 druhů ptáků, dalších 
minimálně 62 druhů se zde téměř pravidelně zdržuje v zimním období nebo se 
objevuje v době tahu. V průběhu jednoho roku lze tedy na území města 
zaznamenat více než 115 druhů ptáků. Druhově nejbohatší jsou pochopitelně 
okrajové části města s dostatkem zeleně a s tím spojenou větší potravní 
nabídkou a množstvím hnízdních možností, přímo v centru města (výjimkou   
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je městský park) lze zastihnout jen několik synantropních druhů.          
Jako v celém regionu i z Kyjova zřejmě nenávratně zmizely kdysi hnízdící 
druhy (sova pálená, sýček obecný nebo kavka obecná), na druhé straně se tu 
usadily druhy nové (kalous ušatý, holub hřivnáč, strakapoud jižní). 
Na náměstí a v jeho okolí hnízdí jiřičky obecné a vlaštovky obecné, bohužel 
ve stále menších počtech, zřejmě kvůli úpravám fasád budov. Na kostele 
dosud pravidelně hnízdí poštolka obecná, malý dravec, jehož pronikavý hlas 
v době toku přehluší i ruch panující na náměstí. Část jejího jídelníčku tvoří    
i všudypřítomní vrabci domácí, kterých však v posledních letech také ubylo. 
Dalším „křiklounem“ obývajícím půdní prostory zdravotní školy a gymnázia    
je rorýs obecný, úžasný letec, tvarem těla připomínající černou vlaštovku. 
V letu dokonce i spí a v době krmení mláďat denně nalétá až 600 kilometrů. 
Nejvíce párů v současnosti hnízdí na bytových domech na Dvořákově ulici      
a na sídlišti Za Stadionem. 
Park je, co se počtu ptáků týká, nejbohatším místem uvnitř města. Hnízdí 
zde často i druhy relativně vzácné. Jedním z nich je například strakapoud 
jižní, „datel“, který se do střední Evropy rozšířil teprve po roce 1950 
z Balkánu. Nový druh naší fauny se dobře aklimatizoval a dnes je místy 
hojnější než původní strakapoud velký. Strakapoud jižní s oblibou dlabe své 
dutiny ve kmenech ovocných stromů - ořešácích, jabloních nebo třešních, 
ovoce totiž tvoří značnou část jeho jídelníčku. 
Dalším šplhavcem nepravidelně hnízdícím ve starých platanech v parku       
je žluna zelená. Ta s oblibou pojídá mravence a jejich kukly. Jen díky 
dutinám tří výše uvedených druhů šplhavců mohou v parku hnízdit špačci 
obecní, lejsci bělokrcí, brhlíci lesní a jiné druhy. 
Fenoménem v záporném slova smyslu je v posledních letech ohromný počet 
hnízdících hrdliček zahradních.  Pokud je mírná zima, hnízdí již od počátku 
února až do konce října, a to i 4x do roka. S výjimkou kuny nemá v době 
hnízdění ve městě nepřítele, krahujci a mnohem vzácnější jestřábi           
se ve městě objevují až koncem léta a v zimě. 
Naopak dostatek stromů a potravy ve mlýnech a kolem sil ZZN v Nětčicích 
způsobily přemnožení hrdliček, poslední odhad z roku 2004 činil jen v parku 
80 hnízdících párů. 
Dalším novým hnízdičem je už od roku 2000 kalous ušatý. Tuto sovu znají 
lidé spíše ze zimního období, kdy v různě velkých skupinách spí na svých 
„deništích“ na smrcích a břízách v ulici Mezi mlaty, na smrku u základní 
umělecké školy atd. Na jejich přítomnost často upozorní jenom stříkance 
trusu a oválné vývržky pod jejich oblíbenými stromy. Nicméně pravidelně 
hnízdí jeden pár na umělém hnízdě v zahradě domu v ulici Koliba a další pár 
na hřbitově. Živí se především drobnými hlodavci, „městští“ ptáci ve větší 
míře i drobnými druhy pěvců až do velikosti kosa. V době krmení se mláďata 
ozývají celé noci vysokým pískáním. 
Křepelka polní, tento kur velikosti špačka, ze zimovišť v tropické Africe 
přilétá mezi posledními až počátkem května a právě v této době je možné   
ji často v noci slyšet i ze střech panelových domů na sídlišti U Vodojemu, 
ale třeba i z budovy školy na Seifertově náměstí. Hnízdí i v polích v blízkém 
okolí města. Její typické „pět peněz, pět peněz“ se může ozývat po celou 
noc.  
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Na sídlištích s většími plochami parkovišť, plochými střechami a sečenými 
trávníky, ale také na rumištích v okolí nádraží ČD a přímo na něm hnízdí 
posledních asi 8 – 10 párů chocholouše obecného. Je s podivem, že i přes 
časté zničení hnízd s vejci nebo mláďaty kočkami, psy nebo ježky, zůstávají 
věrni svým hnízdištím a opustí je až po skutečně výrazné změně těchto míst 
(stavební činnost, dopravní zátěž). 
 
Posledním útočištěm ptáků je říčka Kyjovka a její okolí, především           
na severním okraji města u boršovského splavu. Zde a na blízkém mokřadu 
blíže k železniční trati je možné pozorovat takové vzácné druhy jako jsou 
ledňáček říční, slípka zelenonohá, volavka popelavá. Ale navíc dokonce         
i rarity jako jsou kvakoš noční (malá volavka velikosti slepice) nebo chřástal 
vodní, skrytě žijící druh ptáka, který na sebe spíš upozorní svým hlasem 
znějícím jako kvičení prasete. 
 
Pravidelně zde hnízdí několik párů slavíka obecného, jehož zpěv se údolím 
Kyjovky nese daleko po okolí a také divoký holub hřivnáč, který jako v celé 
Evropě i v Kyjově obsadil i „vnitřek“ města a také zde hnízdí. Zřejmě proto 
jsou jak městský park, tak i boršovský splav, místy zastávek nově otevřené 
přírodovědné stezky s naučnými tabulemi. 
 
Počínaje stavebními úpravami budov a jejich okolí, způsobem péče o městskou 
zeleň, novou výstavbou průmyslových i sportovních objektů a úbytkem 
starých doupných stromů konče lze celkově říci, že vlivem těchto faktorů   
se podmínky pro život a hnízdění ptáků v Kyjově trvale zhoršují. Proto jsou 
symbolické i okolnosti výskytu nejvzácnějšího ptačího druhu z poslední doby, 
tím byl orel skalní nalezený postřelený poblíž města v roce 2003. 
 
 
 

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ 
 
 
Podle statistik uvedených v tisku každý občan České republiky ročně 
vyprodukuje 150 až 200 kg odpadů. Za jeden rok v naší republice           
je to dva miliony tun odpadů všeho druhu.  Ve 200 kg odpadů je 30 kg 
papíru, 25 kg plastů, 15 kg skla, 5 kg kovů a 1,4 kg nápojových kartonů. 
Možností jak tuto lavinu řešit je třídění a recyklace. Jaká je situace 
v Kyjově? 
Na vybraných místech ve městě jsou již několik let kontejnery na papír, 
plasty, bílé a barevné sklo. Do nich občané třídí recyklovatelné odpady     
ze svých domácností. Přesto je stále hodně těch, kteří vše nasypou         
do popelnice nebo kontejneru, v nejhorším případě se najdou i takoví,     
kteří nechtějí platit ani za popelnici. Produkty jejich domácího živobytí    
pak najdeme v igelitových pytlích na okrajích silnice, často i v lese. S tímto 
nešvarem se samozřejmě těžko bojuje, protože viníka by bylo třeba chytit 
přímo při činu. Množství odpadů z našich domácností je rok od roku vyšší    
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a vyšší. Vše se balí, mnohdy se balí i obaly, sáčky či krabice jsou pokud 
možno co největší, aby zákazník měl pocit, že za své peníze dostal mnoho.  
 
O svoz odpadů se stará firma Ekor. Vlastníkem této společnosti jsou města 
a obce regionu Kyjovska, která utvořila Dobrovolný svazek obcí 
Severovýchod. Předmětem činnosti firmy je nakládání s odpady, nakládání 
s nebezpečnými odpady, specializovaný maloobchod, poskytování technických 
služeb, ubytovací služby a přípravné práce pro stavby.  
 
Odpady se od roku 1995 vozí do Těmic na skládku, která je v majetku firmy 
Ekor. Předpokladem je uložení až 1 500 000 m3 odpadu a životnost  20 let. 
Provozní doba skládky je od pondělí do pátku od 7.00 do 15.00 hodin.      
Za rok 2005 bylo prostřednictvím firmy Ekor nezávadně zlikvidováno         
5 025 tun odpadů. Z toho bylo na skládce v Těmicích uloženo 3 230,89 tun 
směsného komunálního odpadu, což je netříděný obsah našich popelnic        
a kontejnerů. Vytříděno bylo 292,9 tun papíru, 111,87 tun skla, 63,05 tun 
plastů, 1,23 tun kompozitních obalů, např. krabic od mléka a džusů.      
Dále bylo vytříděno 284,13 tun kovů.  
Ve sběrném dvoře odpadů bylo od občanů města Kyjova vybráno a nezávadně 
zlikvidováno 38,02 tun nebezpečných odpadů, mezi něž patří postřiky, olej, 
lepidla, pneumatiky, ledničky, televizory apod. Zbytek do 5000 tun byly jiné 
zdroje odpadů, jako např. obsah pouličních odpadových košů, smetí z ulic 
apod.  
Ve firmě je zaměstnáno 57 lidí. K zajištění svozu odpadů ze 47 obcí slouží  
sedm vozidel, v záloze jsou ještě další tři vozidla.  
 
Nejvyšší množství odvezených odpadů je pravidelně v 7. a 8. měsíci, nejnižší  
pak v lednu a únoru, což vlastně  dokazuje, že v mnoha  domácnostech 
v zimě přikládají do kotlů i to, co by v žádném případě doma spalovat 
neměli.  
 
Svoz odpadů v Kyjově probíhá v pondělí, úterý, středu a pátek, 
v Bohuslavicích ve středu. Poplatek za sběr a svoz netříděných odpadů v roce 
2005 byl stanoven na 390,- Kč, z toho 140,- Kč tvoří pevná sazba; druhá 
část je rozpočítána podle skutečně vynaložených nákladů obce z předchozího 
roku.  
 
Doplňkovou službou firmy je prodej nádob na odpady, tj. plechové popelnice 
110litrové, plastové popelnice 120- a 240litrové, plastové kontejnery 
660litrové a kontejnery plastové nebo žárově pozinkované o objemu       
1100 litrů. Kontejnery jsou vybaveny tzv. dětskou pojistkou, která nedovolí 
samovolné prudké zaklapnutí víka kontejneru. 
 
EKOR kromě odvozu komunálního odpadu zajišťuje i zneškodňování tzv. 
nebezpečných odpadů pro původce, tj. podnikatele v regionu, a zneškodňování 
vytříděných nebezpečných složek komunálních odpadů od občanů formou 
mobilní sběrny, v areálu firmy v Kyjově pak formou stálého sběrného dvoru.  
Ekodvůr rovněž slouží jako výkupna barevných kovů, železa a papíru. 
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Nebezpečnými odpady jsou nepoužitelné barvy, ředidla, kyseliny, zásady, 
pesticidy, zářivky, výbojky, oleje motorové, převodové, jedlé, baterie, 
monočlánky, také televizory, rádia, ledničky, mrazničky, a také objemový 
odpad, tj. koberce, matrace, starý nábytek, ale i menší množství sutě    
jako beton, cihly, plasty, papír, sklo. Provozní doba ekodvoru je od pondělí 
do soboty od 7.00 do 17.30 hodin. Pokud občan bydlí v obci,             
která má s firmou EKOR smlouvu o provozu ekodvoru, pak je uskladnění 
zdarma. Pro ověření pouze předloží občanský průkaz.   
 
Další činností společnosti EKOR je zimní údržba a strojní čištění místních 
komunikací pro Kyjov, okolní obce i podnikatelské subjekty. 
 
                                                                                                                                                                

INFORMACE 
 

 

Od doby předávání informací ústně prostřednictvím pěších poutníků, 
v rychlejším podání pak poslem na zpěněném koni, jsme se přiřítili do doby, 
kdy máme pocit, že zprávy by k nám měly přicházet nejlépe ještě o den 
dříve, než se staly.  Noviny, rádio, televize, telefony pevné i mobilní, 
počítače s internetem. Ze všech stran se na nás chrlí zprávy o událostech 
v nejrůznějších končinách světa. Telefon, dříve výsada pošt a ohlašoven 
požáru, je nyní běžnou věcí ve školní brašně žáka základní školy. Televize, 
jež ve svých mladých letech sdružovala lidi (neboť – považte – u sousedů    
ji mají a pozvali nás!), pak nyní spíše rozděluje. Již se nám nechce do kina 
na film, který za pár měsíců dávají v televizi. Nemusíme se převlékat, nikam 
chodit, můžeme při sledování děje křoupat brambůrky a zprávy možné        
i nemožné, nutné i nesmyslné sledujeme doma v křesle.  
 

 

Kyjovské noviny 
 

 

Kyjovské noviny vycházejí jednou měsíčně v nákladu 1 500 výtisků. 
Vydavatelem je Městské kulturní středisko, redaktorkou Dana Petříčková.  
Ve dnešní podobě vycházejí od r. 1991 a za tu dobu prošly jen malými 
vzhledovými úpravami. Zachycují dění v našem městě, přibližují činnost 
Městského úřadu, sportovní i kulturní akce ve městě, uveřejňují příspěvky 
občanů k aktuálním tématům. Program kina, divadla, výstavy v kyjovských 
galeriích, přepestré akce v Letním kině, Domě kultury, nabídky kurzů, akce 
zájmových skupin, hody, dožínky, Slovácký rok, to vše najde čtenář ve svých 
novinách. Zbývá prostor i pro zdravý životní styl, křížovku, poezii, inzerci    
a reklamy.  
 
Kyjovské noviny mají nyní asi 90 předplatitelů. Do jejich poštovních schránek 
roznáší tiskovinu kurýr Městského úřadu. Jinak jsou k dostání na dvaceti 
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místech v Kyjově a Bohuslavicích, především v obchodech a trafikách. Cena 
pro předplatitele byla stanovena na 7,- Kč, volně v prodeji zaplatíme      
8,- Kč. Kromě občanů si Kyjovské noviny si předplácejí i obecní úřady 
z okolních obcí.  
 

Kabelová televize 
 

Ve vysílání kyjovské kabelové televize letos nastala změna: od října můžeme 
na kanále kabelové televize sledovat regionální zpravodajství Televize 
Slovácko. Tato televize vznikla spojením redakcí Kyjova, Hodonína, Veselí 
nad Moravou a Uherského Hradiště.  
Ke zhlédnutí je každou celou sudou hodinu místní kyjovský týdeník, následuje 
společný týdeník z celého regionu. K tomu se ještě přidává několik 
tématických magazínů.  
 
Všechna vysílání mají nyní společné logo a jsou produkována společností    
J.D. Production, jejímž ředitelem je Jan Dudek.  
 

 

Infocentrum Kyjovské Slovácko 
 

V domě č. 11/18 na Masarykově náměstí je kancelář, kterou ocení 
návštěvníci našeho města. Infocentrum Kyjovské Slovácko totiž poskytuje 
informace a poradenské služby pro obyvatele, podnikatele a pro návštěvníky 
regionu. Provozovatelem je paní Anna Čarková.  
 
Informační centrum poskytuje informační materiály pro turisty, v jeho 
sortimentu je distribuce informací v regionu prostřednictvím plakátů,  
předprodej vstupenek, provozování webových stránek Kyjovského Slovácka.  
 
Pro běžného občana je nejviditelnějším barevný letáček Kam v Kyjově,    
který je 1x za měsíc zdarma k dispozici všem občanům. Informuje o akcích, 
které se budou v měsíci konat (pokud organizátoři včas dodají údaje         
do kanceláře Infocentra). V „Kamu“, jak jsme si zvykli letáček nazývat,    
se dočteme o akcích pořádaných Městským kulturním střediskem,             
o výstavách v kyjovských galeriích, o programu kina, sportovních akcích. 
Nechybí ani stručné informace o dění v okolních obcích.   
 
 
 

ZÁVĚR ROKU 
 

Před první adventní nedělí byl na náměstí postaven vánoční strom, pod nímž 
byla umístěna pokladnička na charitativní příspěvky občanů. Krása vánočního 
symbolu byla narušena silným nárazovým větrem, který zlomil vrchní část 
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stromu. Hned v pondělí po onom větrném víkendu zjednali hasiči nápravu.   
Za použití výsuvné plošiny připevnili zlomenou část smrku na své místo.  
 
V pátek před Štědrým dnem se u vánočního stromu sešli milovníci koled.  
Členové Slováckého souboru, Tetky z Kyjova a dechová hudba Žadovjáci,     
ti všichni pod ozdobeným smrkem dali zaznít známým i méně známým koledám 
a písním navozujícím vánoční náladu. Podávalo se svařené víno a kdo raději 
konzumoval švestky, přinesl vlastní slivovici. Lidé se setkali, popovídali i 
zazpívali, a pak odcházeli domů těšit se na štědrovečerní hostinu 
  
Závěr roku 2005 byl ve znamení sněhu. První vločky jsme zaznamenali       
na konci listopadu a hned po Vánocích ho napadlo dost, aby  se  vyplatilo 
vzít  sáňky a  upalovat na  kopec. 29. prosince večer začalo sněžit a husté 
sněžení trvalo až do rána 30. prosince. Lidé vytáhli lopaty, silničáři pluhy   
a dali se do odhrnování a prohazování cest. Protože mrzlo, jednalo se        
o lehký prašan, takže ruční práce s lopatou nebyla až tak fyzicky náročná. 
Nebylo však nic příjemného, když po silnici projel velký šípový pluh a silniční 
solenou masu nahrnul na právě očištěný chodník.  
 
Vyskytly se i místní osobní bitvy: aby pan X mohl u domu zaparkovat, musel 
vzít lopatu a parkovací místo vysvobodit zpod mohutné sněhové nadílky. 
Práce nelehká, čelo zpocené, ale sláva! Konečně bylo kam dát automobil. 
Jenže stalo se: po hodině bylo třeba někam odjet, a když se pan X vrátil  
ke svému parkovišťátku, bylo obsazeno. Pan Y využil volného místa a obsadil 
je.  Co udělal pan X? Vzal lopatu podruhé a haldu sněhu, kterou prve 
odházel stranou, vrátil na své původní místo, před a za kola  vozu pana Y.  
 
Na Silvestra v pozdním odpoledni probíhalo na náměstí loučení se starým 
rokem. Občané byli pozváni starostou města na Gulášpárty. Kdo přišel, 
dostal porci guláše, který údajně vařil sám pan starosta. Na pokrm         
se spotřebovalo 45 kg masa, z toho bylo 10 kg z divočáka. I když se to zdá 
velké množství, přece se nedostalo na všechny. Naštěstí bylo připraveno      
i 150 kusů bramboráčků, na zahřátí bylo k zakoupení svařené víno, takže 
nikdo netrpěl hladem ani žízní. Krátce poté, co se zaprášilo po poslední porci 
guláše, dostalo se potěšení malým dětem. Ty pochopitelně nelákal guláš ani 
hudební produkce. K dobré zábavě jim posloužily hromady sněhu kolem 
radnice. Zklidnily se teprve poté, co se na promítacím plátně na radniční zdi 
objevil Rumcajs a jičínský knížepán. Zatímco si vyřizovali svoje loupežnické a 
knížecí účty, na terase nad Komerční bankou se chystala další atrakce: 
v 17.00 hodin se spustil ohňostroj. Prskavice a rachejtle na všemožný 
způsob zaujaly diváky natolik, že zapomněli na prokřehlé končetiny. A když 
se po dvaceti minutách světel  a rachotu v nadhlavníku rozestřel závěrečný 
prskavý zlatý deštník, ozvalo se jednotné a užaslé: „JÉÉÉ! To je krááása!“ 
Velcí i malí, všichni tleskali a jako na divadle dupali a žádali přídavek. Ale 
protože finanční limit na ohněstrůjnou atrakci byl „zlatým deštníkem“ 
vyčerpán, přídavek se nekonal. Dav spokojených, gulášem nasycených diváků 
se rozcházel do tepla domovů k obloženým chlebíčkům, jednohubkám a 
dobrému vínu. 
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Rok 2005 je za námi. Pro někoho úspěšný, pro jiného problematický,        
pro dalšího jen jeden z řady. Při práci na kronice jsem se snažila hlavně 
vycházet ze svých pozorování, ale záhy jsem zjistila, že nelze být u všeho 
osobně. Čerpala jsem proto vědomosti z jiných zdrojů. Mnohostranný přehled 
o životě Kyjova jsem získala z míst k tomuto účelu povolaných,            
tedy z Kyjovských novin a kyjovské kabelové televize. Vynikajícím zdrojem 
informací byly výroční zprávy, přičemž bylo  někdy  nelehké zapsat události 
za kalendářní rok, když například školy či sportovci žijí svůj kalendář trochu 
jinak. Dále jsem chodila „na zvědy“ na internetové stránky a nesmím též 
zapomenout na noviny okresního formátu – Slovácko. Nejkrásnější práce však 
byla přímo s lidmi, protože každý má co říci ostatním spoluobčanům           
a má také nezastupitelné místo v mozaice zvané život. 
 
 
Co nám osobně přinesl letošní rok, máme uloženo v paměti, co přinesl našemu 
městu, to jsem se snažila zapsat pro vědomost našim potomkům. Přeji Vám 
krásný den. 
 
 
Věra Kellnerová, kronikářka města Kyjova 
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Kronika města Kyjova rok 2005 byla přečtena a schválena dne 30. 8. 2006 
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   Mgr. František Lukl                                    Věra Kellnerová 
  starosta města Kyjova                             kronikářka města Kyjova 


